
OB POPISOVANJU
P O M E M B N O  S P O R O Č ILO  IZ ZD A

1 “Tiste d n i je  izšel u kaz  cesarja Avgu
sta, n a j se popiše ves svet. To pop isovan je  je  b ilo  p rv o  v 
času, ko  je  b il  K v ir in i j  cesarski nam estn ik  v S ir iji. In  vsi 
so se h o d ili popisovat, vsak v svoj ro d n i k ra j. Tudi Jože fje  
šel iz  Galileje, iz  mesta Nazareta, v Judejo, v D av idovo  
mesto, k i  se im enu je  Betlehem, ke r je  b i l  iz  D avidove hiše 
in  rodbine, da b i se pop isa l z  M arijo ... ” ( iz  Lukovega evan
ge lija ). Vsakdo je  m o ra l to re j v svoje mesto, da se tam  
popiše. Kako? V katerem  je z iku ?  V Palestin i so gotovo upo
ra b ili raz lične  tam ka jšn je  jez ike , poleg uradnega  -  la t in 
skega -  še n a jm a n j dva, k o t sta recim o a ra m a js k i i t i  he
brejski. Sama sveta D ru ž in a  je  p ra v  gotovo v svojem je z ik u  
opisala lastne podatke... M a te rin  je z ik  je  to re j gotovo b il  
upoštevan tu d i v do b i rim skega im perija .

Pa danes? Spet smo v do b i pop isa  preb iva lstva . Danes 
gre p r i  nas za  p riz n a n je  je z iko vn e  enakopravnosti, k je r  
n a j bo slovenščina enakopravna  ita lija n šč in i, k o t izha ja  
tu d i ja s n o  iz  ra zn ih  členov zaščitnega zakona. Popiso
vanje n i  zgo lj tehn ična zadeva, v našem p r im e ru  gre tu d i 
za načelno zadevo. Slovenci v I t a l i j i  im a m o  nam reč vso 
p ra v ic o  (z la s t i p o  sp re je tju  dveh z a š č itn ih  za ko n o v , 
sploštiega in  specifičnega za  slovensko m a n jš in o ) zahte
v a ti enakovrednost našega je z ika . Čemu sicer zaščita?Je  
to le burka , k i  n a j s lu ž i -  k o t pesek v oči -  m edna rodn i 
ja v n o s ti in  E vrop i za  po trebno  uspavalno sredstvo?

Popisovalne pole, enojezične (ita lija n ske ), dvojezične  
( i ta l i ja n s k o -s lo v e n s k e )  a l i  sam o  s lovenske, vse to  
vprašanje je  vzbud ilo  v naš i ja v n o s ti upravičene reakcije. 
Za to  se p ra v  v teh dneh b ije  b itka  za p ra v ičn o  rešitev za 
deve. Z a e n k ra t p a  še n i  na obzo rju  n ika ke  rešitve, k i  b i 
za d o vo ljila  p r ič a k o v a n ja  slovenske m anjšine.

R im  n i odgovo ril na  zahteve slovenskih k ro v n ih  o rga
n iz a c ij in  županov  o zadevi. S tem je  šla vsa zadeva v d ru 
go fazo , ko  je  treba nedvom no odločneje in  ostreje nasto
p it i.  Z a to  n a j p o  sklepu k ro v n ih  o rg a n iza c ij sedaj steče 
nov p ro test Slovencev v I ta li j i .  Posebno je  tu  pom em bno  
p ism o p redsedn iku  repub like  C arlu  Azegliu  C iam p iju , k i  
je  k o t d rž a v n i p o g la v a r v rh o vn i va ruh  ustavn ih  načel v 
držav i. Sedaj je  to re j p ra v  na  K v ir in a lu , da s svojo a v to r i
teto pove ja sn o  besedo o zadevi. Vse skupa j p a  n i  tako  
enostavno.

Ne bom o z d a j o b ra vn a va li tehn ičn ih  a l i  d ru g ih  p rob le 
mov, vezanih  na to vprašanje. Gre predvsem  za odločno  
načelno vprašanje, k i  se danes pos tav lja  Slovencem v Ita 
lij i.  Treba je  vsekakor reševati osnovn i prob lem , nam reč  
izva jan je  zaščitnega zakona. Čemu to re j k a r  dva zaščitna  
zakona, če po tem  p r ih a ja  do tako  absurdn ih  razkorakov?

S lovenci v I t a l i j i  sm o že im e li p ro b lem e  z  lju d s k im  
štetjem v preteklosti. Leta n a za j n ism o ho te li pop isovan ja  
glede narodne p ripadnosti, ke r smo m en ili, da b i šlo za  
neke vrsto preštevanje. O bratno p a  recim o na Južnem  Ti
rolskem  nemška n a rodna  skupnost hoče tu d i preštevanje  
je z iko vn e  p ripadnos ti. To seveda zato, ke r je  na svojem  
ozem lju  (p o k ra jin a  Bočen)  d o vo lj močna, da se sam a ko t 
tako  p riz n a v a  in  je  p ra vza p a v  tu  ve lika  večina. Z a to  p a  
so tu d i m ed m a n jš in a m i v is t i d rž a v i la h ko  določene  
ob jektivne  razlike.

Vsekakor je  p ro testna  akc ija  slovenske m an jš ine  v tem  
o z iru  nadvse upravičena. To p o tr ju je  tu d i v lada republike  
Slovenije, k i je  p reko  državne  ta jn ice  M agdalene Tovor
n ik  iz rek la  odločen pro test ita lija n ske m u  ve leposlaniku  
v L ju b lja n i. S tem je  slovenska v lada tu d i de javno po d p r
la  p rizadevan ja  slovenske m anjš ine v I ta l i j i  v n jenem  boju  
za  dosego enakopravnosti in  vseh prav ic , k i  izh a ja jo  iz  
k o m a j odobrenega zaščitnega zakona.

A N D R E J  B R A T U Ž

SKUPNO PREDSTAVNIŠTVO 
SLOVENCEV V ITA LIJ I

je zavzelo končno stališče v zvezi s popisom prebivalstva.

Sklenilo je  začeti akcijo s

PROTESTNIM PISMOM PREDSEDNIKU 
REPUBLIKE CIAMPIJU.

Popisne obrazce ISTAT-a obdržimo doma 
in jih ne vrnemo nikomur.

Protestno pismo je na razpolago na sedežih naših dru
štev in organizacij (najdete ga tud i na strani 16).

V BOJU ZOPER TERORIZEM 
TUDI ITALIJANSKA VOJSKA

D R A G O  LEGISA

Medtem ko je že vse kaza
lo, da je britanska, francoska 
in nemška trojica spet izključi
la Italijo od novega posveta v 
zvezi z bojem proti terorizmu, 
je v nedeljo, 4. t.m, kot strela z 
jasnega treščila v svet novica, 
da je na poti v London, kjer je 
bilo napovedano srečanje o- 
menjene trojice, tudi italijanski 
ministrski predsednik Berlu
sconi.

Tokrat pa ni šlo le za sre
čanje predstavnikov Anglije, 
Francije in Nemčije, temveč so 
bili v zadnjem trenutku, poleg 
Berlusconija, povabljeni v an
gleško prestolnico tudi ministr
ski predsedniki Španije, Nizo
zemske in Belgije ter "zunanji 
minister'' Evropske zveze Sola
na. Kar zadeva prisotnost pred
sednika italijanske vlade, je bi
lo, kot kaže, odločilno sporo
čilo ameriške vlade, da je sled
nja sprejela ponudbo Italije, da 
bi s svojo vojsko aktivno sode

lovala v boju zoper talibanski 
režim v Afganistanu, ki skriva 
in varuje glavnega voditelja is
lamske teroristične organizaci
je Osamo Bin Ladna.

O sodelovanju italijanske 
vojske v boju zoper terorizem 
je včeraj ( v sredo, 7. t.m.) skle
pal rimski parlament. Opozi
cija ni nastopila enotno, kar je 
bilo pričakovati, saj je bilo že 
prej znano, da so zeleni, Cos- 
suttovi in Bertinottijevi komu
nisti odločno proti vojaškemu 
posegu v Afganistanu, češ da 
se na ta način ne bo premagal 
terorizem. Vemo pa, da ima 
Berlusconijeva vlada trdno 
večino v obeh vejah parlamen
ta, tako da potrditev sklepa se
danje vlade, naj v boju proti te
rorizmu neposredno sodeluje 
tudi italijanska vojska, ni bila 
nikdar ogrožena. Priznati pa je 
vendarle treba, da levosredin
ska opozicija ni pričakovala 
takšnega razvoja dogodkov, 
saj je še v nedeljo, 4. t.m., do- 
bršen del sredstev množične

ga obveščanja odkrito  pou
darjal, da je Italija z vlado Sil
via Berlusconija v mednarod
ni javnosti postala neverodo

stojna in na lestvici držav ni
kakor ne zaseda mesta, ki bi ji 
pripadalo kot šesti industrijsko 
najbolj razviti državi na svetu.

Očitno je bilo, da si je opo
zicija s tem hotela in želela 
tudi kovati politični kapital, kar 
je sicer popolnoma razumljivo, 
saj je ena prvenstvenih nalog 
opozicije, da nadzoruje in gra
ja, če je potrebno, delovanje 
vlade in njene večine v obeh 
zakonodajnih zbornicah.

Obliko sodelovanja italijan
ske vojske v spopadih, ki so v 
teku, bo določilo ameriško vo
jaško poveljstvo, vendar je v 
njegovem glavnem stanu že 
nekaj dni prisotna skupina vi
sokih italijanskih častnikov. 
Nekateri pa menijo, da italijan
ski vojaki ne bodo neposred
no sodelovali v bojih na afga
nistanskem ozemlju, da pa bo
do gotovo prisotni na tem o- 
zemlju, ko bo vojskovanja ko
nec in bo treba skrbeti za red 
in varnost.
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ZELO A K T U A L N O  VPRAŠANJE

EVROPSKA NAČELA V PRAKSI DRŽAV
ALO JZ TUL

Čeprav Evrope kot pravno- 
politične tvorbe še ni, se v splo
šni politični publicistiki upora
bljajo izrazi, ki so značilni za že 
jasno opredeljene politične su
bjekte na mednarodni ravni. Ta
ko slišimo in beremo, da bi Ev
ropa morala imeti tudi svojo zu
nanjo in varnostno politiko in 
na takšni osnovi nastopati. Ve
mo pa, da smo še daleč od tak
šne stopnje evropske integraci
je, ki se je v bistvu najotipliveje 
uveljavila na gospodarskem po
dročju. Kljub temu so se posto
pno oblikovala določena pravi
la igre med članicami Evropske 
zveze, ki se ne omejujejo zgolj 
na področje gospodarskega 
življenja, temveč zaobjemajo 
tudi druga pomembna podro
čja kulturnega značaja v širšem 
pomenu besede, iz česar izhaja, 
da se čuti potreba po širitvi inte
gracijskih procesov, vključno na 
strogo političnem področju.

Ne glede na gornje modro
vanje pa ugotavljamo, da je Ev
ropa danes v raznih pogledih v 
središču pozornosti in se nanjo 
mnogi sklicujejo ob raznih pro
blemih. Kot se proizvajalci raz
nih izdelkov obešajo na evrop
ski predznak "evro", tako se 
kulturniki in zlasti politiki zelo 
radi sklicujejo na pojme, kot so 
evropskost, evropski duh, ev
ropska naravnanost ipd. To je 
sicer samo po sebi vzpodbud
no, vendar če pogledamo malo 
globlje v ozadje teh pojavov, u- 
gotovimo, da zlasti politiki že
lijo z njimi zakrivati nekatera 
svoja ravnanja ali se prikazova
ti kot odprti in pripravljeni na 
iskreno sodelovanje.

Vzemimo kot primer vpraša
nje zaščite narodnih in jezikov
nih manjšin. V tem pogledu so 
bile v zadnjem obdobju odo
brene razne konvencije, ki sojih 
posamezne države potrdile in 
bi jih zato morale tudi dosled
no uveljavljati na svojih obmo-

i čjih. Vemo, da se to v več prime
rih ne dogaja ali se le delno spo
štujejo sprejete obveze. Zato se 
zdi kot pravi paradoks, da Ev
ropska zveza zahteva od držav, 
ki se potegujejo za članstvo v 
njej, strogo spoštovanje pravic 
manjšin na njihovem ozemlju, 
medtem ko je do svojih rednih 

! članic dokaj prizanesljiva. Ev
ropsko ravnanje do manjšin 
mora veljati za vse, saj drugače 
ni verodostojno.

Eno temeljnih pravil Evrop
ske zveze je enako ravnanje do 
vseh v določeni zadevi. Vse no
ve članice morajo svojo zako
nodajo v določenih rokih prila
goditi tisti, ki velja v Zvezi, pri 
čemer prihaja v poštev tudi trg 
nepremičnin. Od Slovenije pa 
je Evropska zveza zahtevala, da 
mora dovoliti, da državljani dr
žav EU smejo pod določenimi 
pogoji dobiti nepremičnine že 
po podpisu pridružitvenega 
sporazuma. To določilo je zna
no kot Solanov kompromis.

SKUPNO PREDSTAVNIŠTVO SLOVENCEV V IT A L IJ I 
Ko se odločimo, da poverjenemu popisovalcu ne vrnemo 
izpolnjene popisne pole, mu točno sporočimo tudi 
RAZLOG našega protesta. V tem smislu popisovalca prosi
mo, naj v svoj dnevnik zapiše: "ZAHTEVA POPISNICO V 
SKLADU Z ZAKONOM ŠT. 38 IZ LETA 2001". Če je popiso
valec italijanskega jezika, naj v svoj dnevnik zabeleži: "CHIE- 
DE IL MODULO CONFORME ALLA LEGGE 38 DEL 2001."

B reda Susič
MED DVEMA OGNJEMA
Janez Povše
RAZREŠITI PALESTINSKO VPRAŠANJE
Jur ij  Pa l jk  /  in te r v ju  
SAVO UŠAJ
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Odstopanje od splošnega pra
vila je bilo tu očitno zaradi zna
nega pritiska Italije v zvezi z za
puščenim imetjem istrskih be
guncev.

Nekaj podobnega se sedaj 
dogaja med Italijo in Hrvaško; 
ker tudi Hrvaška, kot prej Slo
venija, ni pristala na italijan
sko zahtevo po vračanju imo- 
vine istrskim beguncem, je ita
lijanska diplom acija začela 
pritiskati na hrvaško vlado, naj 
vračanje omenjene imovine 
omogoči v okviru zakona o 
denacionalizaciji za hrvaške 
državljane, ki je v razpravi v 
parlamentu (saboru). Hrvaška 
to zavrača, ker denacionaliza
cija prihaja v poštev le za 
hrvaške državljane, ne pa za 
tujce. Slednji, se pravi drža
vljani članic EU, bodo smeli 
p r id o b iti neprem ičnine na 
Hrvaškem, ko bo ta postala 
njena članica, kot je splošno 
pravilo.
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O SN U TE K N O V E G A  D EŽELN EG A V O L IL N E G A  Z A K O N A

NOVA KLOFUTA ZA NAŠO MANJŠINO
Vladajoča večina v dežel

nem svetu Furlanije-Julijske kra
jine je pripravila osnutek nove
ga deželnega volilnega zakona, 
o katerem bo v kratkem razprav
ljal deželni svet. Iz vsebine osnu
tka izhaja, da večina, ki jo se
stavljajo predstavniki desne sre
dine, sploh ne upošteva dejstva, 
daje v deželi prisotna tudi slo
venska narodnostna skupnost, 
ki bi imela pravico, da bi bila pri
merno zastopana v deželnem 
zboru. Dobro vemo, kako je to 
vprašanje rešila Slovenija, ki je 
že z ustavo zagotovila prisotnost 
predstavnikov italijanske in ma
džarske skupnosti tako v parla
mentu kot tudi v občinskih sve
tih v dvojezičnih občinah.

Osnutek novega deželnega 
zakona predvideva, da bodo vo
litve potekale po proporčnem 
volilnem sistemu, ki bo med 
drugim določal 5% volilni prag.

Če kandidatna lista ne bo zbra
la vsaj 5% glasov celotnega vo
lilnega zbora, ne bo imela za
stopstva v deželnem svetu. Ve
čina sestavljavcev osnutka seje 
postavila na stališče, da bi bilo 
zajamčeno zastopstvo za našo 
manjšino v nasprotju s črko in 
duhom republiške ustave. Gre 
za staro pesem, ki jo poslušamo 
že dolgo let. V resnici pa na ita
lijanski strani ni prave politične 
volje, da bi se zadeva pravično 
in pošteno uredila. Brez zajam
čenega zastopstva slovenska 
narodnostna skupnost v F-Jk pa 
nikakor ne more biti politični 
subjekt, temveč je prepuščena 
na milost in nemilost italijanske 
večine. To pa gotovo ni v skladu 
ne s črko ne z duhom republi
ške ustave ter mednarodnih 
sporazumov in obvez, ki jih je 
Italija sprejela tako na dvostran
ski kot na mednarodni ravni.

Nekaj krivde je tudi na naši 
strani, saj doslej še nismo zmo
gli ali znali najti skupnega jezi
ka in smo se pred italijansko ve
čino predstavljali z različnimi in 
tudi nasprotujočimi si predlogi. 
Zato je že skrajni čas, da pride 
znotraj manjšine do določitve 
res skupnega predstavništva, 
kar je prvi pogoj, da se pred ita
lijansko večino predstavimo kot 
polnopravni subjekt. V nasprot
nem primeru se bo tudi v tem 
pogledu nadaljevala stara prak
sa, da smo Slovenci zanimivi le 
kot volivci posameznih italijan
skih političnih strank, v okviru 
katerih ni bilo, ni in ne bo mož
nosti za dejansko sodelovanje 
pri določanju temeljnih smernic 
političnega, družbenega in go
spodarskega razvoja, kar je, kot 
določa ustava, glavna naloga 
vsake politične stranke.

s  r. STRANI

V BOJU
Od vsega začetka krize pa 

je bilo rečeno, da bo Italija 
okrepila svojo vlogo na Balka
nu, češ da bodo ita lijanski 
vojaki morali prevzeti dolžno
sti, ki jih zdaj na Kosovu, v Bo
sni in Makedoniji opravljajo 
ameriški vojaki. Slednji naj bi 
namreč odšli na afganistansko 
bojišče. Kako se bodo dejan
sko razvijali dogodki, pa bo 
pokazala že bližnja prihod
nost.

Priznati je vsekakor treba, 
da je Berlusconi dosegel po
memben uspeh, saj je tako 
rekoč z enim samim zamahom 
naredil konec očitkom, da je 
po njegovi krivdi Italija posta
la država druge kategorije. Pri 
tem je gotovo bilo odločilno 
njegovo osebno prijateljstvo z 
britanskim ministrskim pred
sednikom Blairom, s katerim se 
je pred dnevi srečal v Genovi, 
ko se je Blair vračal s svojega 
potovanja po Bližnjem vzhodu, 
kjer je imel pomembne pogo
vore tako z izraelskimi kot pa
lestinskimi voditelji. Prisotnost 
predsednika Berlusconija in 
drugih evropskih ministrskih 
predsednikov je naredila tudi 
konec govoricam o direktoriju 
britansko-nemške in francoske 
trojice, ki naj bi bila nekakšno 
jedro nove evropske ustave. 
Nepristranski opazavalci opo
zarjajo, da je bil v Londonu v 
nedeljo prisoten tudi španski 
ministrski predsednik Aznar,

kar naj bi kazalo na voljo ali 
željo Velike Britanije, da bi Špa
nija imela večjo vlogo v Evrop
ski zvezi, kot jo ima do zdaj, 
vse to seveda predvsem na 
škodo Italije, ki naj bi bila zdaj 
na evropski lestvici na četrtem 
mestu.

Medtem se je spet javno o- 
glasil Osama Bin Laden, ki je 
sedanji spopad označil za sve
to vojno in zlasti odločno ob
sodil tiste arabske in musli
manske države, ki posredno ali 
neposredno sodelujejo z Zdru
ženimi državami Amerike. Pri 
tem je izrecno omenil tudi Itali
jo, ki jo  je označil za starega 
sovražnika islamskega sveta. 
Mož očitno ne pozna zgodovi
ne ali jo hoče po svoje krojiti, 
saj vemo, da je že Mussolini ve
ljal za prijatelja arabskih držav, 
medtem ko je iz povojne itali
janske zgodovine dobro zna
no, kako so se nekateri vodilni 
italijanski povojni politiki hoteli 
za vsako ceno osamosvojiti od 
velikih povečini ameriških pe
trolejskih družb in navezati ne
posredne stike z državami, ki 
imajo bogata petrolejska leži
šča. Navsezadnje je zaradi ta
kih načrtov in programov baje 
moral umreti tragične smrti En- 
rico Mattei, vodilni gospodar
stvenik na italijanskem petro
lejskem področju. Izvajanja O- 
same Bin Ladna so seveda zna
tno povečala preplah v razvi
tih zahodnih državah, kjer se 
iz dneva v dan krepi bojazen 
pred novimi atentati, pri čemer 
prihajajo v poštev predvsem

nevarno bakteriološko in celo 
jedrsko orožje, s katerim naj bi 
tako ali drugače razpolagal 
tudi sam Osama Bin Laden. 
Italija je zato okrepila nadzor
stvo na vsem svojem ozemlju 
ter zlasti strože zavarovala kra
je in mesta, ki bi lahko postali 
predmet atentatov.

S 1. STRANI

NAČELA
Italijanska diplomacija se pri 

tem sklicuje, kot običajno, na 
"evropski način" reševanja od
prtih vprašanj. Kako si pa neka
teri v Italiji zamišljajo "evropski 
duh" dovolj zgovorno dokazuje 
znani diplomatski zaplet v zve
zi z nameravano podelitvijo 
najvišjega odlikovanja za voja
ške zasluge zadnji italijanski u- 
pravi v Zadru. Italijanska stran 
sicer poudarja, da je hotela le 
napraviti simbolno gesto spra
ve v duhu dobrih sosedskih od
nosov in približevanja Hrvatske 
Evropski uniji. Pri tem pa je "po
zabila", da se tovrstne geste 
morajo napraviti ob soglasju o- 
beh prizadetih strani.

Kot vidimo, marsikdo s tak
šnim ali drugačnim skliceva
njem na evropska pravila in na
čela skuša zavarovati svoje po
sebne interese in težnje. Zato 
pa moramo biti toliko realistič
ni, da takšne igre natančno pro
učimo, saj se moramo zaveda
ti, da ni vse zlato, kar se sveti.
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LJU D S K O  ŠTETJE /  ZAČETEK 
PROTESTNE AKCIJE

PIŠIMO
PREDSEDNIKU, 
NE VRAČAJMO 
OBRAZCEV!

Protestna akcija slovenske 
manjšine v zvezi z zapleti ob le
tošnjem ljudskem štetju je to
rej stekla. Člani naše skupnosti 
imajo na voljo večje število izvo
dov (za zdaj okoli 4.000) pro
testnega pisma, naslovljenega 
na predsednika Ciampija, kate
rega besedilo objavljamo na 16. 
strani in ki je na razpolago na 
sedežih naših društev in orga
nizacij. Stekla je tudi vrsta in
formativnih sestankov. Prvo ta
ko srečanje je bilo v ponedeljek, 
5. t.m., v Gregorčičevi dvorani 
v Trstu, udeležili pa so se ga 
predstavniki množičnih organi
zacij manjšine. Iz tega srečanja 
je ponovno izšel poziv, naj lju
dje množično pišejo predsed
niku Ciampiju, obenem pa naj 
ne vračajo popisnih obrazcev. 
Sestanka se je udeležila tudi ge
neralna konzulka Republike Slo
venije v Trstu Jadranka Sturm 
Kocjan, ki je prisotne seznanila 
z ustno protestno noto Sloveni
je italijanskemu veleposlaniku 
v Ljubljani. Republika Slovenija 
pričakuje, da bodo italijanske 
oblasti popravile napako in ti
skale dvojezične popisne obra
zce, vsekakor podpira protest
no akcijo manjšine.

Slovenci v Italiji sicer ugota
vljamo, da pri vsem tem ne gre 
samo za popis prebivalstva, 
ampak za celo serijo dogodkov, 
ki so očitno sad načrta, da se 
Slovence v Italiji spravi v hud 
položaj. Slovenska manjšina za
to ne bo odnehala s protestno 
akcijo, dokler ne bodo stvari re
šene. Vprašanje spoštovanja 
pravic manjšine bo ostro posta
vljeno tako na italijanski držav
ni kot tudi na evropski ravni (ev
ropske forume je že seznanilo 
društvo Edinost). V zvezi s popi
som prebivalstva je manjšina že 
prejela solidarnost krajevne 
Oljke, k protestni akciji pa je že 
pristopila Stranka komunistične 
prenove.

N A B L IŽ NJEM V Z H O D U

MED DVEMA 
OGNJEMA

BREDA SUSIČ

Napovedi tistih, ki so trdili, 
da se bodo napadi Palestincev 
razširili, takoj ko se bodo izra
elski tanki umaknili iz mest, ki 
so jih zasedli po umoru mini
stra Zeevija, so se uresničile. Šlo 
je za trditev šefa izraelske ob
veščevalne službe Amosa Mal- 
ke, ki je v minulih dneh skušal 
vplivati na premiera Sharona in 
ga prepričati, naj se ne umak
ne iz palestinskih mest, pač pa 
naj - nasprotno - izvaja še tršo 
politiko do Palestincev.

Sharon pa ni preklical umika 
iz Kalkilije, kljub pritiskom, ki so 
postali znotraj vojske zelo vz
trajni, in kljub atentatu, kije mi
nulo nedeljo povzročil dva mr
tva in petdeset ranjenih. Odgo
vornost za krvavi atentat na 
mestni avtobus, ki je vozil v izra
elsko naselje na področju Vzho
dnega Jeruzalema, je prevzela 
ena izmed oboroženih skupin 
Islamske jihad. Očitno pa so 
prevladali pritiski, ki jih od 11. 
septembra na Sharona izvaja 
Busheva administracija. Do se
daj so se izkazali kot učinkovi
to sredstvo vpliva na Sharona, 
ki bi bil sicer pod močnim vpli
vom nekaterih vojaških krogov 
in desnice v lastni stranki še bolj 
neprizanesljiv. Tisti, ki zagovar
jajo politiko trde roke s Palestin
ci, postajajo namreč vedno gla
snejši: Yuval Steinitz, član sve
ta Likuda, je obžaloval, da voj
ska ni prodrla globlje v palestin
ska mesta v Cisjordaniji. Sharon 
je torej ujet med dvema ognje
ma. Po eni strani mora tako voj
ski kot državljanom dokazati, 
da skrbi za varnost v državi in 
da torej kaznuje Palestince za 
atentate; po drugi pa tvega, da 
postanejo akcije, kakršna je bila 
zasedba mest pod palestinsko 
upravo, zanj dvorezne. Najprej 
zato, ker so se izkazale kot ne
učinkovite: cilj, da odkrijejo pa
lestinske teroriste, so v resnici 
izpeljale manjše enote policije 
in posebne vojaške enote. Dru

gič zato, ker so povzročile o- 
gorčeno reakcijo (in sovraštvo) 
Palestincev. Tretjič ker so raz
dražile tako zunanjega ministra 
Peresa, ki je celo zagrozil z od
stopom, kot ameriško admini
stracijo. Nihanje med popušča
njem zdaj eni zdaj drugi strani 
seje nadaljevalo tudi v ponede
ljek, ko je vojska takoj po umiku 
iz Kalkilije vdrla na palestinsko 
ozemlje v Gazi.

Kljub vsemu pa je po dol
gem času v soboto prišlo tudi 
do ponovnega srečanja med 
Peresom in palestinskim vodi
teljem Arafatom, ki sta se sreča
la na Majorki ob robu medna
rodne konference o Bližnjem 
vzhodu. Tu je Peres prvič izja
vil, da je pripravljen na poga
janja in dialog tudi, ne da bi do
segli prekinitev ognja. Ovira, ki 
je bila do sedaj pogoj za zače
tek pogajanj o pravem premir
ju, je torej padla. Kmalu bo raz
vidno, ali niso morebiti palestin
ski atentati in vdori izraelskih 
tankov minulih dni zopet po
kvarili težko doseženo ozračje 
medsebojnega zaupanja. Ara
fat in Peres sta se srečala tudi v 
ponedeljek ob robu evro-medi- 
teranske konference v Bruslju. 
V trenutku, ko pišemo, podrob
nosti o pogovorih še niso zna
ne, pred srečanjem pa je Peres 
izrazil določen pesimizem zara
di prej omenjenih atentatov.

POVEJMO IMA GLAS JANEZ POVSE

RAZREŠITI PALESTINSKO VPRAŠANJE
Zelo hitro se je  pokazalo, kako ho vojna s te

roristi pričela vplivati na naše življenje in se nam 
neprijetno bližati.

Ocene, da pomeni napad na Afganistan pod
cenjevanje vsega, kar vojna prinaša, so bile žal 
več kot točne, seveda pa dobronamerne. Sedaj 
je  mogoče že jasno videti, da gre za spopad širših 
razsežnosti, ob čemer Združene države pona
vljajo napoved, da bo vojna trajala dolgo, vsaj 
eno leto, če že ne več

Oh tem v razvitem svetu ne bi smeli ostati 
ravnodušni, ker bomo pač veliko škodo utrpeli tudi 
mi sami. V kolikor se seveda strategija zahodne
ga sveta ne spremeni. In vse je treba napraviti, da 
hi se spremenila, in to čimprej. V naše dobro.

Nikakor ne gre za popuščanje teroristom, pač 
pa za sprožitev tistih pobud, ki ne bi bile zgolj 
vojaške narave. Za okrepitev tiste miselnosti to
rej, ki ne verjame samo v moč orožja in sile, pač 
pa v širino in prodornost smotrnega urejevanja 
sodobnega sveta danes in v prihodnosti. In med 
tovrstnimi pobudami velja na prvem mestu ome
niti rešitev palestinskega vprašanja oziroma usta
novitev palestinske države. Voditelji zmernih arab
skih držav so jasno napovedali, da brez ustrezne 
rešitve palestinskega vprašanja ne ho mogoče 
terorizmu spodrezati korenin. Z drugimi bese
dami: dokler ho palestinsko vprašanje nerešeno 
tako, kot je  nerešeno sedaj, bo predstavljalo neu
sahljiv vir in razlog islamskega terorizma. Nekaj 
kasneje so pričele države razvitega sveta omenja

ti namen, da bi bilo treba palestinsko vprašanje 
končno zares rešiti. Namigi so prihajali zdaj s stra
ni ene, zdaj druge države, vendar skupne izjave 
do sedaj še ni bilo mogoče zaslediti. Kot bi zaho
dni svet preverjal svoje javno mnenje, ki je  že več 
kot pol stoletja navajeno na bolj ali manj nespre
menjeno izključujoče soočenje med Izraelom in 
Palestinci. Kot da bi bilo po vsem tem dolgem času 
sramotno, ko bi zadevo končno razrešili in bi ne
mara takšen korak pomenil zmago terorizma. Prav 
gotovo so takšne zadrege odveč in hi bilo prav ter 
koristno za vse, najbolj pa za razviti svet, da bi po 
tolikih desetletjih vendar uredil nevzdržno stanje 
ter pogasil večno žarišče, ki očitno dobesedno 
ogroža svetovno sožitje. Pred padcem berlinske
ga zidu je bilo videti, da žarišča ni mogoče poga
siti zaradi merjenja sil med zahodnim in komuni
stičnim blokom. Po razpadu Sovjetske zveze je bilo 
zato upravičeno mogoče pričakovati, da bo razvi
ti svet večno odprto vprašanje hitro razrešil, zgo
dilo pa se je ravno obratno. Sedaj je  razrešitev 
palestinskega vprašanja nujna in bi z njo prav go
tovo dosegli dosti več kot z vsemi bombardiranji 
oziroma vojaškimi akcijami.

Palestinsko vprašanje je  torej velikanska pri
ložnost, ki hi jo  morali nemudoma izkoristiti, si
cer bodo posledice vojne vsak dan večje in bolj 
boleče. Velikanska priložnost, ki pristoja prav 
razvitemu svetu in je  zagotovo močnejša od 
vsakršnega orožja.
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AKTUALNO

INTERVJU /  SAVO USAJ

"TESNO SMO POVEZANI Z LJUDMI 
IN OBMOČJEM!"

JURIJ PALJK

Gospod Savo, najbolje b i bilo, 
da poveste našim  bralcem  
ka j več o sebi!
Če začnem pri svojem delu, bom 

najprej povedal, da sem prvo službo 
začel v nabrežinski posojilnici, nakar 
sem leta 1986 odšel za direktorja v 
našo banko v Sovodnje. To nalogo 
sem v Sovodnjah opravljal do konca 
leta 1999, ko sta se Zadružni banki 
Doberdob in Sovodnje združili. Takrat 
sem postal poddirektor Združene 
banke Doberdob-Sovodnje, in ko se 
je pred nekaj meseci upokojil direk
tor Maks Gergolet, sem nastopil 
službo direktorja banke.

Po rodu ste torej iz  Nabrežine. 
Da, rodil sem se v Nabrežini, kjer 

sem opravil tudi osnovno šolo, nato 
sem šel v Trst na nižjo srednjo šolo 
in nato končal šolanje na zavodu 
Žiga Zois v Trstu. Kmalu sem se za
poslil v banki v Nabrežini, obenem 
pa sem v vasi več let opravljal vlogo 
trenerja v domačem odbojkarskem 
športnem društvu Sokol. Tako delo 
v banki kot tudi delo na športnem 
področju mi je omogočilo, da sem 
spoznal veliko število ljudi, s kateri
mi imam tudi danes dobre in prija
teljske odnose.

Nam  lahko v kratk ih  besedah 
p rikažete  in  pojasnite pom en  
združitve vaših bank v eno? 
Predvsem bi najprej rad povedal, 

da ne gre postavljati vsa združevanja 
v en koš. Na vsedržavni ravni smo 
priča velikim združevanjem bank, 
gre za tako imenovane "mega zdru
žitve", ki so imele in še danes imajo 
predvsem ta namen, da lahko tudi 
italijanski bančni zavodi konkurirajo 
močnejšim tujim  bančnim ustano
vam. Kar se pa tiče združevanja 
manjših bank, kakršni sta bili banki 
iz Sovodenj in Doberdoba, gre tu 
predvsem za iskanje pravilnega rav
notežja, ki ti omogoča ohranitev na 
tržišču in ti obenem omogoča, da 
lahko nudiš strankam vse to, kar da
nes lahko nudijo moderne banke. 
Istočasno pa tako ostaneš še vedno 
konkurenčen, ker so tvoje cene do
kaj sprejemljive za ljudi, ohraniš pa 
tudi vezi s teritorijem in ljudmi. Osta
neš še vedno bančni zavod, ki so ga 
ljudje ustanovili za svoje potrebe. V 
bistvu gre za to, da ohraniš lastno 
identiteto in povezanost z ljudmi, ki 
živijo na območju, kjer tvoj bančni 
zavod deluje.

Ste d irek tor bančnega zavoda, 
k i spada med manjše banke.
Je v p rihodnosti po  vašem 
m nenju še dovolj prostora  
za  take banke, kot je  vaša?
Če gledamo zgolj tehnološko in 

ekonomsko, bi lahko bil naš odgo
vor na to vprašanje tudi dvomljiv. 
Sam pa sem prepričan, da bo naš 
bančni zavod tudi v prihodnje dobro 
deloval. Velika odlika take banke, kot 
je naša, je predvsem to, da je blizu 
človeku, ki na območju delovanja 
naše banke živi. Človeka in našo 
stranko poznamo, vemo, kakšni so 
njegovi uspehi in kakšne so njegove 
potrebe. To bomo ohranili in razvijali 
tudi v prihodnje. Pri strankah smo si 
pa tudi priborili zaupanje, ki ga mo
ramo gojiti še naprej in prav to je 
glavni element za ohranitev in tudi 
vlogo naše banke v prihodnje. Z 
največjim posluhom moramo sprem
lja ti potrebe te ro to rija  in naših 
strank, slovenske narodne skupnosti 
na tem območju.

K a j nud i vaš d en arn i zavod  
stran ki?

Gospod Savo Ušaj je ravnatelj slovenskega bančnega zavoda Za
družna kreditna banka Doberdob-Sovodnje, ki je danes edini slo
venski bančni zavod na Goriškem. Prosili smo ga za pogovor, da bi 
obravnavali sedanji trenutek, ki ni najbolj rožnat za bančništvo, saj 
so tudi na tem področju v teku velike spremembe. Zadnji dogodki 
po krvavih atentatih v ZD A  pa so tudi borzo in posredno banke po
stavili v sila negotov položaj. Na pogovor je ravnatelj Savo Ušaj rad 
pristal, za kar se mu prisrčno zahvaljujemo.

V nekaj besedah ni lahko odgovo
riti, saj prav za tem stoji sedaj naša 
obsežna propagandna akcija, s kate
ro skušamo našim strankam prikaza
ti naše sedanje delovanje. Vseeno pa 
lahko povem, da naš človek v naši 
banki lahko dobi rešitev za vse finanč
ne potrebe, ki jih ima. Tu gremo od 
pomoči pri ustanavljanju podjetja do 
posredovanja informacij pri jemanju 
posebnih kreditov, dajemo pa seve
da tudi posojila za nakup hiše, dru
gih nepremičnin in premičnin, omo
gočamo investiranje prihrankov na 
vse sodobne načine. Paleta naših po
nudb in uslug je zelo široka in tudi 
strokovno podkovana.

Po našem m nenju so tak i 
d en arn i zavodi, kot je  vaš, 
izjem nega pom ena za našo 
narodno skupnost. Po bolečem 
in  po  našem mnenju tudi 
sram otnem polom u dveh 
največjih slovenskih denarn ih  
zavodov ste ostali sedaj na  
Goriškem samo še vi, 
na Tržaškem p a  Z adružna  
kraška banka. Kako ste vi 
doživ lja li ta čas?
Nerad govorim o nesrečah, ki so 

dolete le druge denarne zavode. 
Osebno sem spremljal te situacije z 
velikim razočaranjem in nerad, saj 
sem prepričan, da je bil polom obeh 
bank za manjšino hud udarec, in smo 
zato vsi pripadniki slovenske manj
šine zaradi tega postali revnejši, in to 
še posebno na gospodarskem po
dročju. Če k temu dodamo še velikan
ske težave v zadnjem desetletju, ki so 
nastali zaradi razpada nekdanje Jugo
slavije in vojn, ki so razpadu sledile, 
potem slika ni nič kaj rožnata. Veliko 
naših podjetij je bilo življenjsko po
vezanih s tržiščem  na obm očju  
nekdanje Jugoslavije in zaradi krize 
so bila vsa ta podjetja pred veliko 
preizkušnjo. Davek, ki smo ga na go
spodarskem plačali vsi, je bil zelo ve
lik in zato zares upam, da bomo tudi 
mi z našim denarnim zavodom pripo
mogli k ponovnemu dvigu našega 
gospodarstva.

V zad n jih  letih so se bančne 
usluge spremenile, saj v banko  
ljud je ne hodimo več samo 
polag at d en ar na knjižico.
Kako se je  ta naš odnos 
sprem enil?
Predvsem bi rad takoj povedal, da 

se danes izjemno hitro vse dogaja in 
še lansko leto bi vam lahko priporočil 
hitre zaslužke z vašimi prihranki na 
borzi. Tega pa danes ne morem več, 
ker so se razmere spremenile, saj bi 
vam moral že pred šestimi meseci 
povedati, kako se na borzah neverjet
no h itro denar izgubi. M islim, da 
moram najprej povedati, da v banki 
ločimo med tako imenovanimi goto
vimi in negotovimi naložbami de
narja. Vedno moramo tudi imeti pred 
očmi tveganja, s katerim i imamo 
opravka. Gotove naložbe so tiste, ki 
nam zagotavljajo povrnitev našega 
denarja, po možnosti z zaslužkom. 
Tiste pa, ki so negotove, so to zato, 
ker mi z določenim denarjem nekaj 
kupimo, a nam nihče ne zagotavlja, 
koliko in kdaj bomo s tem naloženim

denarjem zaslužili. Gre za razne sk
lade, nakupe delnic, katerih vrednost 
seveda na borzi niha. Res pa je, da se 
danes hrani zelo malo denarja na hra
nilnih knjižicah, ker se dobi več de
narja na takih ali drugačnih vezanih 
vlogah.

Ce bi danes k vam p riše l človek 
z  določeno vsoto denarja  in  
želel s to vsoto nekaj zaslužiti, 
bi mu vi svetovali...
Predvsem moramo vedeti, s kom 

imamo opravka, če se investitor spoz
na na borzo in na delince ali pa tega 
sveta ne pozna. Pomembno je tudi 
dejstvo, koliko denarja lahko naša 
stranka investira. Človeku, ki nima 
veliko prihrankov, gotovo ne bomo 
svetovali negotovih naložb, ampak se 
bomo odločili za gotove investicije. 
Če pa imamo opravka s človekom, ki 
ima na razpolago več denarja, s kate
rim bi rad kaj zaslužil, mu bomo sve
tovali, naj porazdeli naložbe; nekaj jih 
bo po našem nasvetu vložil v gotove 
sklade, kjer so zaslužki ponavadi 
manjši, a dokaj gotovi, nekaj pa na 
borzo, kjer so zaslužki ponavadi večji, 
a tudi bolj negotovi.

Danes se govori tudi o tem, 
da se je  tudi za  banke  
in  za  vse bančno delovanje  
veliko stvari spremenilo  
po zn an ih  septembrskih 
atentatih  v Združenih  
d rža  vah A merike.
Kako gledate vi na to?
Ne bi govoril veliko o teh analizah, 

ker gre za analize bančništva na sve
tovni ravni, in domala vse, kar sem do 
sedaj prebral o tem, ni rešilo nobene 
ali skoraj nobene težave. Nihanja na 
borzi so bila po atentatih zelo velika. 
Najprej je seveda šlo za velike izgu
be na borzi, a potem so se cene neka
terih delnic tudi povišale. Moram pa 
tudi povedati, da so nihanja v gospo
darstvu na dnevnem redu in danes 
lahko vse manj govorimo o gotovih 
predvidevanjih in težnjah tržišča. 
Zato se vračam na prejšnje besede in 
svetujem, da se investicije porazde
lijo, gotovo ne smejo biti naložbe vse 
usmerjene na eno samo smer. Mislim 
pa, da bodo posledice atentatov v 
Združenih državah Amerike prišle do 
nas šele čez čas, danes jih lahko samo 
slutimo. O tem sem prepričan. V go
spodarstvu se že ču tijo  določene 
spremembe in šele gospodarstvo bo 
preneslo te težave na bančno po
dročje. Tako lahko upravičeno pri
čakujemo posledice šele čez čas. V 
gospodarstvu namreč že prihaja do 
odpovedi naročil, do nezmožnosti 
plačevanja in podobnih zapletov in 
zato lahko banke šele pričakujejo 
posledice teh tragičnih dogodkov. 

Smo p a  tudi p red  novim  
izzivom , k i ga bo gotovo 
prines la  skorajšnja uvedba 
evra. Kako se vi p rip rav lja te  
na to?
Mi se na to pripravljamo že nekaj 

časa. Ogromno dela je, saj gre za 
nabavo, porazdelitev nove denarne 
valute in to z vsemi zapleti, ki jih za
menjava prinaša s seboj. S prvim ja
nuarjem prihodnjega leta bo veljala 
nova denarna valuta evro. Januarja in

februarja bosta v obtoku tako lira kot 
evro. Kaj bo pomenila zamenjava va
lute? Predvsem se bomo morali na
vaditi na manjše številke, na deci
malke, na plačevanje manjših raču
nov. Istočasno pa se bomo morali tudi 
navaditi na to, da bomo imeli več ko
vancev po žepih in v denarnici, kajti 
vse do sedanje vrednosti štiritisoč lir 
bodo kovanci. Kovanci bodo imeli 
svojo vrednost in naučiti se bomo 
morali, da bomo lahko ob nakupu 
časopisa ali litra mleka dobili kar 
osem kovancev evra nazaj. Menim, 
da bo v prvih dveh mesecih precej 
težav, saj se bomo morali vsi navaditi 
na evro. Predvsem pa bi rad povedal, 
da naj se ljudje poslužujejo za menja
vo denarja bank, in to tistih, kjer jih 
poznajo. Naj torej ne menjavajo de
narja v valuto evro tam, kjer jih ne 
poznajo, ali kje drugje, da ne bi prišlo 
do malverzacij, nepotrebnih zlorab.

Pa bo evro trdna valuta?
Pravzaprav je evro nastal zato, da 

bi bil trden, saj je nastal, da bi Evropa 
imela trdno valuto, ki bi lahko bila 
enakovredna dolarju in jenu, da bi 
uravnovesila svetovni trg. Na tihem 
sem prepričan in seveda tudi upam, 
da bo evru to uspelo. Bojim pa se 
tega, da vse evropske države ne bi 
našle skupnega jezika v zunanji poli
tiki. Če pa bo prevladal evropski duh, 
ki je bil in je temelj nove Evrope, bo 
evro lahko postal tretja svetovna va
luta. Vsekakor pa bo močnejši kot 
posamezne valute.

Vaša banka sodeluje s
slovenskimi varčevalci in
strankam i iz  matične
domovine?
O m ejeno, saj so si slovenske 

banke pridobile veliko zaupanje pri 
ljudeh in se zato stranke vedno bolj 
poslužujejo slovenskih bank, kar se
veda kaže na zaupanje. Seveda sode
lujemo tako s posamezniki kot tudi s 
slovenskimi bankami. Strankam seve

da lahko nudimo določene usluge.
Bo vaša banka končno p riš la  
tudi v Gorico, v mesto?
Rad bi povedal, da govorim v la

stnem imenu in priznam, da si sam 
želim, da bi naša banka imela izpo
stavo tudi v Gorici, ker vem, da je v 
Gorici veliko ljudi, ki si tega želijo. 
Predvsem so to slovenski ljudje. Če 
nas trg želi, sem prepričan, da bodo 
odgovorni v naši banki to tudi u- 
poštevali. Sam pa si seveda to tudi 

i  srčno želim.
Kot bančni zavod ste tesno 
povezani z  našo m anjšino in  
ste velikokratfinančno  
p riskoč ili na pom oč tako 
posam eznikom  kot tudi 
našim društvom, in  to 
tako na kulturnem  kot 
športnem področju.
Bo tudi v p riho d nje  tako?
Mislim, da za našo banko res lahko 

rečem, da je bila vedno zelo pozorna 
do vseh potreb v naši manjšinski 
skupnosti, saj smo velikokrat poma
gali; kolikor je bilo v naših močeh, 
seveda. Po naših zmožnostih smo 
pomagali na razne načine in upam si 
trditi, da bomo to poslanstvo opra
vljali tudi v prihodnje: kolikor nam 
bodo to dopuščale ekonomske zmo
gljivosti seveda. Naša banka, kot vse 
podobne zadružne banke, nima cilja 
ustvarjati goli dobiček. Dobiček mora 
biti namenjen lastni premoženjski ra
sti za nadaljevanje našega poslanstva, 
vse drugo pa mora biti namenjeno lju
dem na teritoriju, ki ga pokrivamo. 
Tako bo tudi v prihodnje, saj bomo 
še vedno pomagali tako kulturi kot 
našemu športu, ker se zavedamo po
membnosti teh dejavnosti za polno 
in plodno življenje naše narodne 
manjšine.

O pazili smo, da ste tudi vi 
p riso tn i na svetovnem spletu, 
na in ternetu  s spletno stranjo, 
k i predstavlja vaš d en arn i 
zavod ( tvu w. bccdos. it).
V im enu vseh naših bralcev in  
seveda uredništva p a  se vam 
tud i zahvalju jem  za to, da ste 
med povezave d a li tud i Novi 
glas. Kako p a  je  z  bančnim  
poslovanjem  
preko interneta?
Ponudba preko interneta je tudi 

zame novost in smo se v banki seve
da prilagodili potrebam časa. Sam 
sem pa še vedno prepričan, da mora 
biti ponudba in informacija na splet
nih straneh interneta predvsem zgolj 
inform acija, ki stranko pripelje v 
banko, kjer naši uslužbenci osebno 
razložijo stranki vse naše usluge in 
ponudbe. Oseben odnos je po moje 
še vedno prvenstvenega pomena, saj 
morata tako banka kot stranka čutiti 
medsebojno zaupanje.

Čisto na koncu še osebno 
vprašanje. Ste poročeni in  oče 
treh otrok in  se tudi vi soočate 
z  večno dilemo, koliko časa 
odm eriti delu in koliko  
d ru žin i. Kako vam uspeva 
usklajevati delo in zahteve 
družine?
Ja, prav ste povedali, da sem tudi 

sam v večni dilemi, koliko časa naj 
odmerim službi in koliko družini. Ve
dno skušam na jti neko pravo in 
pošteno ravnovesje. Upam, da v 
banki pošteno in dobro opravljam 
svoje delo in to tako, da ne zane
marjam  družine. Še vedno sem 
namreč prepričan, da je družina v 
življenju na prvem mestu, in si tudi 
zato prizadevam, da družine ne za
nemarjam.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

V L I T U R G I Č N E M L E T U  C

ŽLAHTEN IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  32 NAVADNA NEDELJA, 11.11.

SV. ŠKOF MARTIN
“Z a te p a  vsta jenja ne b o !" (  2  M kb  7, 14)
“J a z p a b o m  vp rav ičnos ti g ledal tvoje obličje.” (Ps 17, 15)
‘‘Gospod p a  n a j vo d i vaša srca, da boste l ju b i l i  Boga in  

s tanov itno  p r ič a k o v a li Kristusa. ” (2  Tes 2, 5 )
“M r tv i vstajajo. ”  (Lk  20, 37)

Kristjani smo tik pred zaključkom cerkvenega leta (25. novem
bra) z veličastnim praznikom Kristusa Kralja s trnovo krono na gla
vi. Za nevernega človeka pa se vse izteče in konča v smrti, v 
največjem nesmislu, s suverenim kraljevanjem večne smrti.

Proti koncu Stare zaveze se jasneje odstira koprena, zagrinja
lo, ki pokriva vse narode. Začne se svitati vera v vstajenje člove
ka tudi telesno. Po zakonu narave bi moralo biti obratno. Vse bi 
morala namreč použiti smrt. Makabejci - Kladivarji ter v da
našnjem prvem berilu Makabejski bratje skupaj z junaško materjo 
pa pričujejo o zmagi življenja. Smrt, ki jo  spremljajo nezaslišana 
mučenja, kar prezirajo. Ker pa ljubijo življenje, se ne bojijo 
očitati kralju takole: "Ti nizkotnež, nam jemlješ sedanje ži
vljenje, toda kralj sveta nas bo obudil in nas oživil za večno 
oživetje življenja... te ude sem dobil od neba, zaradi njegovih 
postav jih zaničujem in od njega jih  upam spet dobiti... bolj se 
splača umreti od človeških rok v pričakovanju, da nas bo Bog 
spet obudil, kakor je obljubil. Zate pa vstajenja ne bo!" (2 Mkb
7, 9-14). Ker: "prevzetne smrtnikove oči se bodo povesile, člove
kova ošabnost bo klonila, samo Gospod bo vzvišen" (Iz 2,11).

Božja obljuba se izpolnju
je na gori Kalvariji in v Jeruza
lemu v vstajenju. "Na tej go
ri bo pretrgal zagrinjalo, ki 
zagrinja vsa ljudstva, in pokri
valo, ki pokriva vse narode: 
za vselej bo uničil smrt. Go
spod Bog bo obrisal solze z 
vseh obrazov in z vse zemlje 
bo odstranil sramoto svoje
ga ljudstva" (Iz 25, 7-8; 1 Mz 
3; 1 Kor 15, 54; Raz 21,4)... 
"Če pa je naš evangelij kljub 
temu zakrit, je zakrit za tiste, 
ki so na poti pogubljenja, za 
nevernike, ki jim  je bog tega 
sveta (satan) zaslepil misli, ta
ko da jim ne zasveti razsvet
ljenje evangelija o veliča
stvu Kristusa, ki je podoba 

Boga" (2 Kor 4, 3-4). Ze pri preroku Ezekielu (na sliki) nakaže 
v prispodobi rešitve naroda iz ujetništva v Babilonu, ki ga prime
rja grobovom, dokončno vstajenje celega človeka po vstajenju 
Jezusa od mrtvih (Ezk 37,1-14, posebno 12.13.14; 1 Kor 15).

Jezus očita Saducejem in materialistom vseh časov, ki ne 
priznavajo vstajenja od mrtvih: "M otite  se, ker ne poznate ne 
Pisma ne Božje moči" (M t 22, 29; Mr 12, 24). Pri evangelistu 
Luku pa poudarja: "Bog ni Bog mrtvih, ampak živih, kajti njemu 
vsi živijo" (Lk 20, 38). Božja moč se pokaže v krstu, v odpušča
nju grehov, v zmagi Kristusa: "S krstom ste bili namreč poko
pani skupaj z njim, v njem ste bili tudi obujeni, po veri v delova
nje Boga, ki ga je obudil od mrtvih. Skupaj z njim je oživil tudi 
vas, ko ste bili mrtvi zaradi prestopkov in zaradi neobrezano- 
sti svojega mesa. Odpustil nam je vse grehe in izbrisal zadolž
nico, ki se je s svojimi določbami glasila proti vam. Odstranil 
jo je iz naše srede in jo  pribil na križ. Razorožil je vladarstva in 
oblasti ter jih izpostavil javnemu zgledovanju, ko je v njem slavil 
zmago nad njimi" (Kol 2,12-15). Vsa moč hudobije ima samo do
ločen čas za svoje kruto vladanje. Jezus govori že v stari zavezi o 
svojem trpljenju za vse človeštvo, ki pa se bo končalo v vstajenju:" 
Jaz pa bom v pravičnosti gledal tvoje obličje, ko se prebudim, me 
bo nasičevala tvoja podoba" (Ps 17,15). Zaradi tega gojimo upa
nje, ki smo ga prejeli v dar, da nas tolaži in opogumi ter utrdi v 
vsakršnem dobrem delu in v vsakršni dobri besedi (2 Tes 2,16-17).

Že prvo berilo obsoja utelešeno hudobijo nekaterih, drugo be
rilo pa omenja molitev, da bi tudi "b ili rešeni slabih in pokvar
jenih ljudi", "nimajo namreč vsi ljudje vere" (2 Tes 3, 2). Ni torej 
samo hudič proti upanju človeka v vstajenje in življenje (2 Tes 3, 3).

Prošnja-molitev naj nagne Gospoda, da bo vodil naša srca, da 
bomo ljubili Boga in stanovitno pričakovali Kristusa (2 Tes 3, 5).

Velika noč ni omejen dogodek, ki naj bi ga obhajali samo v 
svetem tridnevju in na veliko nedeljo, pač pa je enkratni dogo
dek, ki je zaobjel ves svet in vsa nebesa. Tako ga skušamo podo
življati čim bolj zavzeto pri vsaki maši, kajti kolikorkrat jemo 
Jezusov kruh-telo in pijemo kelih njegove krvi, oznanjamo Gos
podovo smrt, dokler ne pride (1 Kor 11, 26). Zlasti nedelja naj 
nas zbira okrog oltarja v cerkvi, da slavimo vstajenje, a da se 
obenem hranimo s kruhom iz nebes, da namreč Jezusa jemo 
in pijemo, saj pravi, da je on kruh življenja (Jn 6, 35.48). In še: "Če 
ne jeste mesa Sina človekovega in ne pijete njegove krvi, nimate 
življenja v sebi.Kdor je moje meso in pije mojo kri, ima večno 
življenje in jaz ga bom obudil poslednji dan" (Jn 6, 53.54). 
Molitev, branje Pisma, evharistija - maša, vera v Božjo moč, dobro
delnost kljub trpljenju, poštenje, naj nam pomagajo, kako pri
demo do vstajenja od m rtvih in da se imenujemo sinovi 
vstajenja (Flp 1, 29; 3, 10-11; Lk 20, 36).

PAPEŽ JE PR O G LAS IL OSEM N O V IH  B LA Ž E N IH

BLAŽENI SO ZNAK BOŽJE LJUBEZNI!
JURIJ PALJK

Minulo nedeljo, 4. t.m., je 
sveti oče Janez Pavel II. na Trgu 
sv. Petra v Rimu pred trideset- 
tisočglavo množico vernikov in 
ob somaševanju petdesetih 
kardinalov slovesno povzdignil 
na čast oltarja osem novih bla
ženih. Tako je sedanji papež zvi
šal število vseh blaženih, ki jih 
je v 23 letih načelovanja Cerkvi 
on proglasil, na zavidljivo števil
ko 1.282. Jasno je, daje s ponov
no proglasitvijo blaženih sveti 
oče ponovno dvignil veliko pra
hu in polemik predvsem med 
tistimi, ki trdijo, da na ta način 
papež Janez Pavel II. zmanjšuje 
vlogo svetnikov in blaženih v 
Cerkvi. Sveti oče, ta veliki polj
ski papež, pa odgovarja, da ni 
nič res, ker se sam zaveda, da 
je v Cerkvi bilo veliko svetih že
na in mož, ki so pošteno in do
stojno krščansko živeli in so zato 
lahko danes za zgled vsem kri
stjanom in drugim ljudem na 
svetu. In vedno tudi ponavlja, 
da bo Cerkev živa vse dotlej, 
dokler bo v svojih vrstah imela 
svete žene in svete može. Prav 
te svetnike in blažene pa je po 
papeževem mnenju potrebno 
danes dajati za zgled mladim 
in drugim vernikom. Novi blaže
ni so iz vrst duhovnikov, redov
nic in škofov, dva sta žrtvi ko
munističnega terorja.

Blažena sta postala Pavol 
Gojdič (1888-1960) in Metod 
Dominik Trčka (1886-1959), 
oba Slovaka iz nekdanje Čeho- 
slovaške, prvi škof, drugi duhov
nik, oba zaprta v istem zapo
ru, kjer sta zaradi nasilja tudi u- 
mrla. Ko je komunistični režim 
v tedanji Čehoslovaški uradno 
ukinil grško-katoliško cerkev, 
katere predstavnika sta bila no
va blažena, sta sveta moža na
daljevala s svojim delom, ki je 
bilo seveda nezakonito. Zato 
so ju tedanji oblastniki zaprli 
in mučili, poniževali in oba sta 
po papeževih besedah umrla

"zaradi njune velike ljubezni 
do Cerkve."

Za blaženega je sveti oče Ja
nez Pavel II. proglasil tudi itali
janskega škofa, saj je Giovan- 
ni Antonio Farina (1803-1888) 
svetniško živel, ustanovil pa je

i  tudi redovniški red sester Sve
te Doroteje.

Blažen je postal tudi portu
galski škof Bartolomej muče
nikov, ki je živel v letih 1514- 
1590 in je bil izjemno aktiven ta
koj po protestantski reformaciji.

Blažen je postal tudi Italijan 
Luigi Trezza (1814-1923), ki je 
ustanovil redovniški stan Bra
tov pomočnikov nepokretnih.

Prav tako je bil proglašen za 
blaženega Italijan Paolo Man
na (1872-1952), k ije  bil direk
tor Papeške ustanove za razvoj 
misijonov in ga je papež Janez 
XXIII. že za časa življenja do
brohotno imenoval Marco Po
lo vseh ljudstev na svetu. Itali
janskega rodu je tud i nova

blažena Gaetana Sterni (1827- 
1889), vdova in sestra, ki je bila 
ustanovite ljica reda Sester 
božje volje.

Blažena je postala tudi usta
noviteljica redovniškega reda 
Sester misijonskega dela Jezu
sa Kristusa in Svete Marije Por
tugalka Maria Pilar lzquierdo 
Albero (1906-1945).

Med dolgim bogoslužjem v 
lepem vremenu je sveti oče paz
ljivo poslušal življenjepise vseh 
novih blaženih, nakar je sam pre
bral liturgični obrazec za bea
tifikacijo novih blaženih; tedaj 
so spustili zastore nad velikan
skimi slikami novih blaženih in 
krenila je procesija, v kateri so 
nosili k oltarju relikvije-posmrt- 
ne ostanke novih blaženih.

Slovesnega bogoslužja na Tr
gu sv. Petra so se udeležili ver
niki z vsega sveta, še posebej 
iz krajev, kjer so živeli in dela
li novi blaženi. Številno je bilo 
portugalsko zastopstvo verni

kov. Iz Slovaške je tudi prišlo 
veliko vernikov in vodil jih  je 
sam slovaški predsednik Ru
dolf Schuster.

Papež je med pridigo pod
črtal svetniško življenje vsake
ga posameznega novega blaže
nega in odločno dejal, da so 
"zgovoren znak temeljne lju
bezni Boga do vsakega člo
veka". Med mašo, ki je bila v 
več jezikih, so v poljskem jezi
ku molili za "svet, ki je pretre
sen od nasilja".

"Razlike in socialne krivice 
razpihujejo sovraštvo, delitve 
in terorizem. Molimo, da bi bi
la cerkev povsod v svetu kraj 
srečevanja in dialoga, kraj, na 
katerem bi se vsi zavzemali za 
mir in rast človeka!" je odme
vala molitev. Papež je sam ho
tel, da se tudi med mašo, med 
katero so povzdignili na čast 
oltarja osem novih blaženih, 
moli za mir v svetu, ker se za
veda kočljivosti sedanjega med
narodnega položaja v svetu.

PAPEŽ JE OBHAJAL 55 LET 
MAŠNIŠTVA

Kot vedno je tudi minulo 
nedeljo sveti oče nagovoril ver
nike ob molitvi angelskega če- 
ščenja po bogoslužju.

Predvsem se je sv. oče vsem 
toplo zahvalil za iskrena vo
ščila, ki jih je prejel veliko in to 
tako za god kot tudi za 55 let 
mašništva, ki jih je obhajal na 
dan Vseh svetih. V imenu ve
soljne Cerkve je svetemu oče
tu voščil kardinal Bernardin 
Gantin, ki mu je zaželel še ve
liko dobrega med nami in se
veda tudi veselja.

Znano je, da sveti oče Janez 
Pavel II. raje praznuje god kot 
pa rojstni dan, saj se na imen- 
dan spomnimo sprejetja krščan
stva. Prav zaradi slovesnega 
bogoslužja v čast novim blaže
nim je sveti oče prestavil sicer 
tradicionalno letno srečanje s 
kardinali z vsega sveta, ki so do
polnili osemdeset let, z nedelje 
na soboto.

OD BO R  ZA M LAD IN SK O  PASTORALO 
PRI ŠTANDREŠKI DEKANIJI

FORMATIVNA SREČANJA 
ZA MLADE

IN MEMORIAM

HERMENEGILD SREBRNIČ

Odbor za mladinsko pasto
ralo štandreške dekanije je pri
pravil sklop mesečnih formativ
nih in liturg ičnih srečanj, ki 
želijo mladim približati Kristu
sovo oznanilo in njegovo živ
ljenjskost. Obenem želi biti to 
trenutek, ko bi se med sabo spo
znali in srečali. Srečanja so na
menjena vsem, posebno mla
dim od 16. leta dalje, predstav
ljajo pa potrebno formativno 
pot za vse tiste, ki se bodo ude
ležili Svetovnega dneva mla
dih, ki bo julija 2002 v Torontu 
v Kanadi.

Navajamo spored meseč
nih srečanj od novembra letos 
do junija 2002. Dne 23. no
vembra bo ob 20. uri v žup
nijski dvorani pri sv. Ivanu v 
Gorici t.i. lectio divina, 23. de
cembra pa v župnijski cerkvi 
sv. Martina v Sovodnjah ob isti 
uri spokorno bogoslužje. Prvo 
srečanje v novem letu bo 18. 
januarja, ko bo v Coljavi sre
čanje z znanim slovenskim lju
biteljem gora Davom Krničar-

jem. Dne 22. februarja (datum 
bomo še po trd ili! pa bo ob 
20.30 v središču ob cerkvi sv. 
Ivana Meeting 2002, srečanje 
mladih z goriškim nadškofom. 
Dne 26. marca 2002 bo v ce
rkvi sv. Andreja v Štandrežu ob 
20. uri spokorno bogoslužje, 
meseca aprila pa po posamez
nih slovenskih župnijah na 
Goriškem lectio divina; datu
me bomo sporočili naknadno. 
Dne 18. maja bo mladim na
menjeno binkoštno bdenje na 
škofijski ravni; uro molitve, 
petja in pričevanj za mlade 
bomo pravočasno sporočili. 
Dne 9. junija 2002 pa bo v 
Standrežu dekanijsko srečanje 
mladih, imenovano Gorica 
mladih 2002.

Mladi iz goriške nadškofije 
so toplo vabljeni, da se na o- 
menjena srečanja odzovejo. 
Že sedaj naj si izpišejo datume, 
saj jim bodo srečanja z vrstniki 
in dušnimi pastirji gotovo ko
ristila v življenju.

V domu v Šempetru je v 90. 
letu starosti 30. oktobra letos 
umrl g. Hermenegild Srebrnič. 
Na pogrebu v Solkanu 2. t.m. 
je za sobrata v slovo darovalo 
sveto mašo 60 duhovnikov, vo
dil jih je koprski škof msgr. Me
tod Pirih; v imenu vernikov iz 
Solkana, kjer je pokojni preži
vel zadnjih 21 let, je spregovo
ril Anton Srebrnič.

G. Srebrnič se je rodil v Me
dani aprila 1911 v družini šestih 
otrok. Ko je bil star tri leta, mu 
je umrla mama, dve leti kasneje 
še tata, tako da so njegovo vz
gojo prevzeli stari starši in me
danski duhovniki. Prav ob njih 
in ob branju življenjepisa sv. 
Frančiška Ksaverija se je navdu
šil za duhovniški poklic. Seme
nišče in bogoslovje je obisko
val v Gorici; o tem obdobju je 
vedno pravil, da je bilo najlepše 
v njegovem življenju. V duhov
nika je bil posvečen leta 1937 v 
goriški stolnici. Drugo svetov
no vojno in njene strahote je 
preživel v Soči in Trenti, kjer je 
opravljal svoje poslanstvo prvih 
osem let. Nekaj let je imel pri 
sebi slikarja Toneta Kralja, ki je 
poslikal cerkvi v omenjenih va

seh. V letih 1945-55 je bil žup
nik v Šempasu; kot je povedal 
msgr. Pirih med homilijo, je tam 
želel v adventu vpeljati ljudsko 
pobožnost Marija roma, pa je 
policija to prepovedala. Kasneje 
je bil župnik še v Izoli, kjer so 
ga oblasti zasliševale, je pa vse
eno doživel veliko zadoščenja 
v svojem poslanstvu. Bil je tudi 
župnik v Bukovici, Tomaju in na 
koncu v Solkanu. Dokler je 
mogel, je rad pomagal na Sv. 
gori in po mnogih župnijah 
Goriške, tudi v zamejstvu.

Za vse, kar je  v 64 letih 
duhovništva dobrega naredil 
po župnijah, za koprsko škofijo, 
za škofijsko gimnazijo in dijaški 
dom v Vipavi, se je msgr. Pirih 
iskreno zahvalil pokojniku in 
proti koncu lepo povedal še 
tole: "Kdor se žrtvuje in daruje 
za svoje brate in sestre, kakor 

| so se žrtvovali svetniki, kakor so 
se darovali naši pokojni duhov
niki in mnogi drugi, ta živi da
nes, na začetku novega tisoč
letja, duha blagrov in stopa na 
pot vedno večje povezanosti z 
Bogom ter solidarnosti s svojim 
bližnjim."
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SLOVENSKI
ŠKOF
V ARGENTINI

V zadnjem tednu seje raz
širila med Slovenci v Argenti
ni vest, da je papež imenoval 
našega rojaka za škofa v argen
tinski škofiji.

Andrej Stanovnik se je ro
dil 15. decembra 1949 v druži
ni, ki je pribežala pred komu
nističnim nasiljem v Argenti
no in se naselila v Slovenski 
vasi v Lanusu. Po osnovni in 
srednji šoli je obiskoval teo
loško fakulteto univerze El Sal
vador v Buenos Airesu, dne 
16. ju lija 1978 pa vstopil med 
kapucine, pri katerih je nasled
njega 2. septembra tudi pel 
novo mašo.

Po raznih nalogah, ki so mu 
jih predstojniki naložili, je leta 
1992 bil poslan na študije v 
Rim, kjer pa je leta 1994 spre
jel najodgovornejšo nalogo v 
redu. Od takrat tudi redno pre
biva v svetem mestu.

Zdaj pa bo kot tretji kapu
cin v Argentini vodil škofijo, in 
sicer v mestu Reconquista, na 
severu province Santa Fe. Ško
fijo je ustanovil papež Pij XII. 
leta 1957; velika je 35.000 km2
2 200.000 prebivalci, dvajse
timi župnijami in 184 kapeli
cami, duhovnikov ima pa tri
inštirideset. Datum posve
čenja še ni določen; najverjet
neje bo v mesecu decembru
v isti cerkvi, kjer je bil posve
čen.

O novem škofu pišejo ar
gentinski listi med drugim, da 
je slovenskega porekla. Roja
ki, ki ga poznajo, pa so veselo 
presenečeni, ko ga slišijo go
vo riti v g ladki slovenščini, 
kljub temu da je toliko let pre
živel v neslovenskem okolju. 
Sam je kdaj izjavil, da kamor 
gre, rad poišče slovensko dru
žbo, da lahko v njej poklepe
ta v domači besedi.
" GB

G O R I Š K A  M O H O R J E V A  D R U ŽBA /  K N J IG A O N A G R O B N I H  N AP IS IH

K A M N I GOVORIJO
Goriška Mohorjeva družba 

je pred kratkim izdala knjigo z 
naslovom Kamni govorijo, ki jo 
je pripravil znani primorski 
duhovnik in publicist Jožko 
Kragelj.

V knjigi, ki jo je natisnila slo
venska tiskarna Grafica Gori- 
ziana v Gorici, ki je poskrbela 
tudi za oblikovanje, je avtor 
zbral nagrobne napise, ki jih je 
več let zbiral po primorskih 
pokopališčih na Tolminskem, v 
Brdih, v Vipavski dolini in na 
Krasu ter v Soški dolini, nekaj 
napisov pa je našel tudi v va
seh okrog Idrije.

Jožko Kragelj je v večletnem 
iskanju starih slovenskih na
grobnih napisov zbral nad šti
risto takih, ki bi bili zaradi svoje 
večplastne sporočilnosti vred
ni objave, skoraj vse napise je 
tudi fotografiral, za knjigo pa 
jih je zaradi podobnosti izbral 
250 in jih razdelil po vsebini na 
štiri sklope: Materam in ženam, 
Očetom in možem, Mladim in 
Duhovnikom. Vsaka skupina 
nagrobnih napisov je razdelje
na po vaseh, kjer jih je avtor 
našel, običajno na starih, naj
večkrat zavrženih nagrobnikih. 
Vasi je gospod Kragelj razpo
redil po abecednem redu. V 
spremni besedi na koncu knji
ge je Jožko Kragelj še zapisal, 
da je v knjigo uvrstil tiste na
grobne napise, ki imajo tako 
"vsebino, ki je bogata, nas na
govarja k razmišljanju in nas 
sprašuje, zakaj nam moderni 
nagrobniki nič ne povedo".

Knjigi Kamni govorijo na pot 
pa je uvod napisal Slavko Čer
nigoj in v zapisu ugotovil, da 
je "delo za naš primorski pro
stor pionirsko in bo verjetno 
klicalo po nadaljnji izpolnitvi, 
tako glede analize kot mnogo- 
plastnega sporočila, ki nam ga 
nudijo starejši nagrobniki". 
Černigoj tudi ugotavlja, da je 
"knjiga Kamni govorijo priprav-

UM R L BOS!
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Ijena z veliko pieteto in iskre
nim namenom, da se ne od
stranjujejo in uničujejo 'govo
reči kamni', marveč pietetno 
ohranjajo".

Knjiga je opremljena z iz
borom najznačilnejših nagrob
nikov in nagrobnih napisov, ki 
pričajo po eni strani o globoki 
veri naših prednikov, po drugi 
strani pa tudi o tem, kako pleme
nit odnos so imeli naši ljudje do 
nagrobnega kamna in do svoj
cev, saj so na grobove postav
ljali take spomenike, ki so na
govarjali tako rajne kot žive.

Če je v Malovšah na Vipav
skem na grobu pokojnega Mar

jana Cigoja zapisano samo 
preprosta misel: "Smrt je spre
jetje večnosti", vidimo, daje v 
tem enostavnem in vsem razu
mljivem stavku zapisana vse, v 
kar verjamemo kristjani.

Prav gotovo bo knjiga Kam
ni govorijo prišla prav vsem, ki 
nekaj dajo na našo dediščino, 
morda pa bo tudi v razmislek 
vsem, ki vse, kar je staro, zame
tujejo. Znano je, da je ogrom
no starih nagrobnih kamnov 
končalo v pozabi, še več, marsi
katerega so razbili ali ga celo vzi
dali v nove zgradbe, kar kaže 
na naš odnos do dediščine.

■JUP

S O D O B N O  IN TEHTNO O BOGU

ANTROPOLOŠKA IN 
TEOLOŠKA IZHODIŠČA  
KRŠČANSKE VERE IN 
DUHOVNOSTI (5)

Z V O N E  STRUBELJ

Za marsikoga je ta teza pre
več pesimistična in v nekaterih 
vidikih preveč poenostavljena. 
Zahodna in slovansko-pravo- 
slavna civilizacija sta v bistvu 
eno in isto, z dvema različnima 
matricama. Latinskoameriška 
in severnoameriška imata med 
seboj dobršen del skupne zgo
dovine itn. Vsekakor pa je pri 
tem zanimivo, kolikšno težo ta 
politični analitik pripisuje reli
gijam. Piše namreč: "V današ
njem svetuje religija pomemb
na, če ne centralna sila, ki ljudi 
motivira in mobilizira... Kar 
lahko zares nekaj velja za lju
di, ni politična ideologija ali eko
nomski interes. Versko prepri
čanje in družina, kri in verski 
čredo so tisto, s čimer se ljudje 
identificirajo, za kar so priprav
ljeni boriti se in umreti" (in H. 
Kung, Das Christentum, 888).

Ali bo tako, kot kažejo te na
povedi? Iz narodnostnih in ver-

skopolitičnih razlogov se lahko
v hipu razdrobijo socialne in 
družbene grupacije, kot to lepo 
kaže primer balkanske vojne in 
razdrobitev bivše Sovjetske zve
ze. In dežele, ki so na zunaj sicer 
enotne, znotraj pa raznolike rav
no v naštetih elementih, kot so 
Turčija, Mehika, sama Rusija?)

Eno je gotovo. V prihodnosti 
bodo na potezi zares religije. 
Brez strpnega miru med religi
jami bo velika možnost sveto
vnega konflikta med civiliza
cijami. Tega miru med religija
mi ne bo brez vztrajnega in po
trpežljivega dialoga. Tak dialog 
pa ni možen brez notranjega, 
duhovnega zorenja v vsaki od 
religij. To so naloge prihodno
sti. Krščanstvo bo lahko imelo 
odločilno vlogo prav v spretno
sti pogovarjanja in v pričevanju 
ekumenskega razumevanja 
med krščanskimi cerkvami. Pa
radigma dobe, v katero smo 
vstopili, bo skoz in skoz eku
menska in interreligiozna.

Odgovor na splošno psihi
čno, moralno in religiozno zbe
ganost bodo morale dati vse 
svetovne religije z m inim al
nim splošnim konsenzom gle
de zdrave etične usmeritve 

* človeštva v prihodnosti. Neka- 
| teri radi govorijo o novem "sve
tovnem etosu" (prim. H. Kung, 
Das Christhentum, 896-699, 
predavanje na TLibinški teo
loški fakulteti o projektu Wel- 
tethosa in interrelig ioznem  
dialogu ... SS 2001).

Po tej viziji naj bi vsaka re
ligija znotraj razvijala svoj spe
cifični etos, s katerim bi pod
prla skupna prizadevanja za 
etični konsenz na svetovni rav
ni. Do prvih korakov je že pri-

i šlo, namreč do zasnove parla
menta svetovnih religij, ki je v 
Chicagu 4. septembra 1993 že 

' sprejel prvo deklaracijo o sve
tovnem etosu, ki obravnava 
nekatere skupne vrednote, 
nekatera merila v osnovnem 
zadržanju posameznika, tako 
vernika - pripadnika različnih 
religij kot tudi nevernega člo
veka.

Znotraj krščanstva bo nalo
go duhovne in etične prenove 
morala opraviti nova duhov
nost, nova antropološka usme
ritev, ki bo kos izzivom prihod

njega časa. Imenovali jo bomo 
novi krščanski humanizem.)

(Priložnosti za "krščansko" 
krščanstvo:
- ponovno rojstvo vzhodne or- 
todoksije
- prenova katoliške Cerkve
- reformacija reformacije
- možnosti krščanstva v tretjem 
svetu

Perspektive svetovnega eku
menizma miru:
- krščanstvo in judovstvo
- krščanstvo in islam
- krščanstvo in hinduizem
- krščanstvo in budizem
- krščanstvo in konfucionizem

Nove sinteze:
- religija in kozmos (teologija 
in naravnoznanstvene vede)
- religija in psiha (teologija in 
psihoterapija)
- religija in polis (teologija in 
politika)
- religija in kultura (teologija in 
estetika)

Religioznost za človeštvo:
- Človek in narava: kozmična 
religioznost
- Moški in ženska: celostna re
ligioznost
- Bogati in revni: osvobajajoča 
religioznost
- Moja religija in druge: eku
menska religioznost)
-  DALJE

SVETNIK TEDNA

9. NOVEMBER

SILVESTER CUK
TEODOR (BOŽIDAR), 

MUČENEC
Sv. Teodor iz Euhaite v Mali Aziji je  bil grški svetnik in vojak kakor 

sv. Jurij in sv. Demetrij. Upodabljajo ga kot rimskega vojaka ali čast
nika s ščitom in kopjem, zažigajočega s plamenico poganski tem
pelj; včasih ga upodabljajo podobno kot svetega Jurija, kako pre
bada zmaja. Teodor je  bil navaden vojak v vojski cesarja Maksimi- 
jana, ki je bila nastanjena v severovzhodnem delu Male Azije. Muče- 
niško smrt naj bi pretrpel okoli leta 306. Legendarno poročilo o nje
govem trpljenju, ki ga je  zapisal sv. Gregor Nacianški nekaj deset
letij pozneje, ve povedati, da je  bil Teodor vojak rimske vojske. S 
svojo legijo je  prišel v mesto Amasia v Mali Aziji, kjer je  imela svoje 
prezimovališče. To je  bilo v času, ko je bil Maksimijan sovladar v rim
ski državi in je  razg/as/7 nove odloke zoper kristjane. Splošno znano 
je  bilo, da je  Teodor kristjan in višji poveljniki so ga poklicali na za
govor. Ukazali so mu, da mora darovati bogovom. "Ne poznam nobe
nih bogov," je odvrnil vojak Teodor, "poznam samo demone, ki jih
vi častite. Moj Bog je Kristus, edini božji Sin. Zanj sem pripravljen 
pretrpeti vse muke tega sveta." Dali so mu tri dni časa, da se pre
misli in daruje rimskim bogovom. Ponoči pa je Teodor vzel bakljo in 
zažgal tempelj Kibele, boginje rodovitnosti, katere praznik so obhajali 
z razuzdanim veseljačenjem. Zgrabili so ga in ga vrgli v ječo. Ko 
je  po strašnem mučenju napol mrtev ležal v temni, smrdljivi ječi, 
se mu je  v blesteči svetlobi prikazal Kristus in ga spodbujal k 
srčnosti. Spremljal ga je  zbor mož v belih oblačilih s palmami v 
rokah, ki so peli psalme, in ohrabljeni jetnik se jim  je pridružil. 
Ko so stražarji slišali petje, so se v strahu razbežali. Naslednji dan 
so pogumnega pričevalca živega sežgali na grmadi. Teodorja so šteli 
kot "velikega mučenca " med najbolj sloveče in najbolj češčene svetni
ke starega sveta. Od 9. stoletja dalje se obhaja njegov god tudi na 
Zahodu. Mesto Euhaita, kjer je  bil njegov grob, je  bilo eno najbolj 
obiskanih božjepotnih mest krščanskega Vzhoda. Že v 5. s tol. se je  
preimenovalo v Theodoropolis (Teodorjevo mesto). Pozneje so - ver
jetno križarji - prenesli njegove relikvije v Benetke, kjer je bil pred sv. 
Markom mestni patron. Za svojega zavetnika so si ga izbrala še me
sta Ferrara, Zaragoza, Savoja in Montserrat. Njegovo življenje in smrt 
sta upodobljena na enem od slovitih oken katedrale v Chartresu.

V bogoslužnem koledarju je  9. novembra praznik posvetitve late
ranske bazilike v Rimu, ki velja za prvotno in pravo papeževo stolni
co. Papeži so vse do začetka 74. stoletja, ko so se za nekaj desetletij 
naselili v francoskem mestu Avignonu, bivali ob lateranski baziliki, v 
Vatikanu so se naselili šele pu vrnitvi iz Avignona leta 1376. Lateran
ska bazilika, ki jo  je dal zgraditi cesar Konstantin, je  že od nekdaj 
veljala za najimenitnejšo vseh cerkva v Rimu.

Ime Teodor je  bilo pri kristjanih zelo priljubljeno, saj po svojem 
pomenu nakazuje, od koga izvira vsako novo človeško življenje. 
Ime izhaja iz grških besed Theos, ki pomeni Bog, in doron, kar 
pomeni dar. Po slovensko torej Teodorju pravimo Božidar; pri 
Angležih je  skrajšana oblika imena Teodor Ted, Rusi pravijo Teo- 
doru tudi Teodor ali Fjodor, skrajšano Fedja. Zenska oblika je  
Teodora ali v prevodu Božidara, skrajšano Boža. Vse te naštete 
oblike, moške in ženske, v manjšem številu zasledimo tudi pri 
nas. Najpogostejši sta obliki Božidar in skrajšano Darko.

SVETOVNI DAN MLADIH 
2002 V TORONTU

Goriška nadškofija se pri
pravlja na Svetovni dan mla
dih (SDM), ki bo v Torontu 
(Kanada) od 18. do 28. julija 
2002. Podrobno poročilo s šte
viln im i inform acijam i lahko 
dobite v številki Novega glasa 
z datumom 17. oktobra 2001. 
Vsekakor bomo o morebitnih 
spremembah ali novostih gle
de SDM še poročali.

Vse informacije dobite pri 
patru Mirku Peliconu DJ, uli
ca Nizza 36, 34170 Gorica, 
prenosni telefonček številka 
340 7104932, naslov elektron
ske pošte: pelicon^email.si.

MUSLIMANI NESTRPNI
V arabskih državah, kjer je ve

čina prebivalstva muslimanske 
vere, se predstavniki drugih 
verstev že dolga leta pritožuje
jo  nad versko nesvobodo. V 
Savdski Arabiji je izjemno ma
lo kristjanov arabske narodno
sti in še ti nimajo skorajda no
bene možnosti, da bi v javnem 
življenju lahko izpričali svojo 
vero, kaj šele, da bi lahko ozna
njali evangelij in gradili nove 
cerkve. Ker pa je v tej prostra
ni deželi ogromno število tu j
cev, saj se trdi, da jih je že več 
kot šest milijonov in so to pred
vsem Filipinci, Senegalci, Juž- 
nokorejci, Indijci, Američani,

Evropejci in Libanonci, je med 
njimi veliko kristjanov, ki pa vjav- 
nosti ne smejo svojega krščan
stva tudi kazati. Znano je, da se 
prav v arabskih deželah že sa
mo dejstvo, da je kdo kristjan, 
javno obsoja, muslimanski ne
strpneži pa gredo celo tako da
leč, da lahko tudi usmrtijo kri
stjana, ki svojo vero izpove v 
javnosti. Seveda je najhuje v 
Afganistanu, kjer vladajo tali
bani, muslimanski fanatiki, ki 
ne dovoljujejo nobenega dru
gega verskega prepričanja kot 
samo muslimansko, da niti ne 
zapišemo, kako ponižujejo in 
mučijo žene.

RADIO OGNJIŠČE: 
NAPOVED

Regionalni p ri
morski program 
iz koprskega stu
dia se začenja 

vsak dan ob 16. uri. Ob 16.45 
so obvestila o kulturnih in cer
kvenih dogodkih na Primor
skem.

Vsak ponedeljek je ob 16. 
uri tedenska informativna od
daja Primorskih minus sedem, 
ob 17. uri pa hudomušna glo
sa, ki jo pripravlja Jurij Paljk. 
Sledi aktualna anketa.

Radio Ognjišče lahko poslu
šate na ukv frekvencah 107,5 - 
Sveta gora (Goriška in Furla
nija) in 91,2 - Tinjan (Trst).

r a d io
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\ OKVIRI  PRIMORSKIH K I L T I  R M I I  DNEVOV NA KOROŠKEM

ROBERT FAGANEL 
V BOROVLJAH

V Borovljah je imel goriški slikar Robert Faganel v krajevni Posojil
nici v okviru Primorskih kulturnih dnevov na Koroškem odmevno 
razstavo, na kateri je koroškim Slovencem in drugim ljubiteljem likov
ne umetnosti predstavil izsek iz svojega bogatega likovnega opusa. 
O  kroniki dogajanja v Borovljah smo v našem tedniku že poročali, 
tokrat pa objavljamo nekaj misli, ki jih je na predstavitvi razstave 
goriškega slikarja o njem in njegovem delu povedal časnikar Jurij 
Paljk. Razstava Roberta Faganela bo v Posojilnici v Borovljah na ogled 
še teden dni.

Predstaviti goriškega slikarja Rober
ta Faganela v nekaj stavkih je  skorajda 
nemogoče, saj je  po eni strani res, da 
je vgoriškem, italijanskem in slovenskem 
kulturnem prostoru s svojimi umet
niškimi deli prisoten že več kot štiride
set let, po drugi strani pa je njegovo 
umetniško delo tako številno in boga
to, da se skorajda ne more zajeti vseh 
obdobij v kratko predstavitev.

Robert Faganel je  zgleden primer 
nadaljevalca tradicionalnega, a trdne
ga slikarstva s preloma 18. v 19. sto
letje in tudi slovite tržaške umetniške 
šole, katere učenec in tudi dedič je. 
Učenec zato, ker je  Robert Faganel pr
ve korake v umetnost začel kot goje
nec, skorajda bi lahko rekli vajenec v 
tržaških umetniških ateljejih, kjer se je  
mojstrsko izučil tako v risanju kot se
veda v vseh drugih slikarskih tehnikah, 
katerim ostaja zvest tudi danes.

Prav gotovo je  najimenitnejša iz
med vseh teh tehnik slikanje v tehniki 
olje na platno, v kateri se je  naš umet
nik tako izpopolnil, da ga imamo da
nes upravičeno za mojstra harmonič
ne, a živahne barvne palete in imenit
nega slikarja svetlobnih iger, upodob- 
Ijevalca krajine, ki mu lahko zavida 
marsikdo predvsem slikarsko znanje, 
gotovo pa ljubezen do narave in no
tranjo harmonijo, uglašenost s svetom. 
Radi opozarjamo na ti dve pomemb
ni komponenti Faganelovega slikanja,

tudi zato, ker je  umetnik zvest tradi
cionalnim motivom slikarstva, se pra
vi zgovorni in nikdar preseženi figura
liki ter seveda klasičnim temam slikar
stva, se pravi krajinskim upodobitvam 
in pejsažem.

Kot izrazita umetniška duša, saj je  
Robert Faganel po naravi predvsem 
glasbenik, dolga leta je  igral violino na 
vrhunski ravni, je  ostal zvest tistim  
najžlahtnejšim prvinam slikarskih iz
ročil, ki so mu omogočala, da je  stara 
in že preverjena znanja krajinskega 
slikanja nadgradil z dosežki impresio
nizma, kasneje ekspresionizma in po
etičnega realizma, a vedno ostal zvest 
tudi tako imenovanemu svetlobnemu 
slikarstvu, luminizmu, ki je  prav v Tr
stu imelo odlično slikarsko šolo.

Zato boste v delih Roberta Fagane
la vedno našli veliko luči, vedno se bo 
umetnik rad poigral s svetlobnimi efek
ti, kot bi rekli danes v filmskem žargo
nu, vedno pa je  tudi podlaga njego
vim slikam trdna zgradba, umirjena 
paleta barv in prav vedno tudi nebo, 
največkrat razgibano z oblaki in z zdaj 
dramatično, zdaj umirjeno svetlobo, 
skorajda nikdar z neposrednim son
cem, kot da hi umetnik hotel sporoči
ti, da se v naravi in našem življenju na 
koncu vedno vse izide, da je  vse ugla
šeno na neko notranjo harmonijo, ki 
jo  ljudje iščemo vse življenje, umetniku 
pa jo  je uspelo ujeti na platno.

Robert Faganel je  v dosedanjem u-

metniškem opusu naslikal izjemno šte
vilo platen, akvarelov, poskusil pa se 
je  tudi v drugih slikarskih tehnikah. Ni 
slikal samo krajine, saj je  odslikal niz 
odličnih ženskih aktov, ubrana tihoži
tja z lovsko in drugo tematiko, uspešno 
se je  poskusil tudi v portretu, a vedno 
prvenstveno ostal zvest odslikavanju 
narave, v kateri najde mir, harmonijo, 
najimenitnejšo paleto barv in tisto not
ranjo umirjenost, ki se, oplojena z ve
liko nadarjenostjo in predvsem pa z 
marljivostjo odličnega obrtnika, spro
sti v zajetnih nizih slikarskega dela. Z 
leti si je  naš slikar izoblikoval prepoz
naven slikarski slog, ki ga odlikujeta 
izjemen občutek za svetlobo in razko
šno paleto barv, odločitev za navidez 
preproste krajinske izreze, predvsem

pa tista notranja harmonija, ki jo  umet
nik najde v druženju z naravo in mu jo  
uspe prenesti na platno. Naj nikogar 
ne vara odsotnost človeka na njego
vih platnih, le-ta je  v slikarjevem delu 
vedno prisoten, saj se še kako pozna 
človeška prisotnost tako v posegih v 
naravo kot tudi v usklajenosti z njo. 
Robert Faganel pa je tudi naslikal nekaj 
odličnih platen s socialno vsebino, pol
nih spominov na čase, ko je bilo vsega 
materialnega premalo, a človeškega 
gotovo več, kot pa ga je  danes.

Robert Faganel je  veliko potoval, 
študijsko potoval s skicirko, odprtim sr
cem in seveda s slikarskim, umetniškim 
izurjenim očesom; naslikal je  odlične 
in zajetne cikluse v Afriki, Ameriki, na 
Kanarskih otokih, na Havajih in tudi v 
Indiji, če naštejemo samo nekatere, 
predvsem pa ostal zvest prostoru, v 
katerem se je rodil in živi, v katerem je  
zajeto vse, kar je  najlepšega mogel na
slikati. Mislimo seveda na slovensko, 
goriško, tržaško in furlansko pokrajino, 
v kateri Faganel od vedno živi in dela.

Nocoj nam Robert Faganel predstav
lja samo izsek iz svojega boga tega opu
sa, saj razstavlja Coriško, Gorico, Vipav
sko dolino in Brda, Kras, veduto bliž
njega gradu Miramar in Devina, pred
stavlja nam svoj in naš svet, ki je  lep, 
predvsem pa je  to njegov svet, ki mu 
ostaja zvest tudi potem, ko je  v svetu 
spoznal, da obstajajo tudi druge bar
ve, bolj kričeče in bolj žive, a naš slikar 
dobro ve, da jesenskega kraškega ruja 
nikjer drugje nebo našel kot na svojem 
Krasu, da je  naša pokrajina lepa tudi 
zato, ker mi in on sam v njej in na njej 
živimo.

Preostane nam torej samo še to, da 
se zaustavimo oh njegovih zdaj debe
lih, zdaj tankih in rahlih namazih s čo
pičem, da tudi sami poiščemo v njego
vem likovnem delu tisto notranje so- 
skladje z naravo in s samim seboj, ne
nazadnje tudi s svetom, ki je  po naše 
največja odlika njegovega dela. In, za
kaj tudi ne: Faganelove slike so lepe, saj 
so en sam poskus, kako ujeti lepoto v 
naravi in jo  posredovati drugemu.

To pa je  veliko, morda največ, kar 
sploh lahko likovni umetnik naredi.

9.  t . m . v  S k r b i m  n a  k r a s u

SPOMIN NA 
PRIMORSKE 

PADALCE
Bliža se 11. november, ko se v Veli

ki Britaniji spominjajo svojih padlih vo
jakov. Bliža se tako tudi komemoraci
ja v Škrbini na Krasu. Gre za srečanje 
pred ploščo, ki na rojstni hiši Miloša A- 
damiča spominja na usodo primorskih 
fantov, prostovoljcev, ki sojih med voj
no Britanci v Afriki izurili za radioteleg
rafiste, obveščevalce in saboterje ter jih 
s padali spustili za sovražnikove linije 
na slovenska tla. Nekateri so padli med 
vojno, večinoma pa so, tako kot Ada
mič, po vojni postali žrtve neosnovanih 
sumov, ideoloških predsodkov in revo
lucionarnega nasilja takratnega režima.

Pobudo za komemoracijo v Škrbini 
je pred leti dal nekdanji kapetan britan
ske posebne službe SOE, časnikar John 
Earle, ki živi v Trstu. Želel je, da bi se 
padalcev spomnila tudi angleška stran. 
Spregovoril jim  je v spomin ter v ime
nu veteranske organizacije Special For- 
ces Club iz Londona položil pred ploščo 
lovorov venec z makovimi cvetovi, kot 
je to navada v Veliki Britaniji. V kratkem 
se je taka komemoracija prijela, saj je 
zajela preživele padalce, svojce živih 
in mrtvih članov padalskih skupin, va
ščane, britanskega veleposlanika, za
stopnike borcev, občinsko upravo in 
druge. Lani se je plošči, ki so jo v začet
ku 90. let postavili preživeli, pridruži
la še plošča ameriških kolegov padal
cev, ki jo  je dal postaviti Bob Plan.

Letošnjo žalno slovesnost prirejata 
vaška skupnost Škrbina in občina Ko
men, na sporedu pa bo v petek, 9. no
vembra, ob 15. uri. Letošnja novost je 
maša, ki jo bo za umrle za domovino 
pred komemoracijo, ob 14. uri, daro
val v cerkvi v Škrbini g. Gabrijel Vid
rih, ki je sin enega izmed primorskih 
padalcev. Napovedana je prisotnost 
tako britanskega kot ameriškega ve
leposlanika v Sloveniji. Nastopili bodo 
mladi godbeniki s Komenskega in 
vokalna skupina Cominum, na spo
redu pa bo več nagovorov.

RAZSTAVA \ MIRAMARSKIH KONJUŠNICAH

VEDRE IN RESNE 
FOTOGRAFIJE 

ROBERTA CAPE
D A V O R IN  DEVETAK

V miramarskih konjušnicah je še 
odprta razstava velikega fotografa 
Roberta Cape. Preko 190 črno-belih 
izvirnih reprodukcij je tu zbranih na 
pobudo Muzeja zgodovine fotogra
fije Bratov Alinari iz Firenc, ki je tudi 
založil bogat katalog. Sama organiza
cija razstave je dvignila nemalo pole
mik in prahu, v kolikor se je Občina 
Trst odpovedala njenemu pokrovitelj
stvu in finansiranju, tako da se je flo
rentinski muzej, ki ga vodi Tržačan 
Claudio de Polo, odločil, s pomočjo 
drugih pokroviteljev, za organizacijo 
v lastni režiji. Ta poteza se je izkazala 
za posrečeno, vsaj sodeč po velikem 
številu obiskovalcev. Do konca okto
bra se je nabralo 12 tisoč obiskoval
cev, v zadnjih prazničnih dneh pa kar 
nekaj tisoč, tako da bo prišlo gotovo 
do podaljšanja zaključnega roka (18. 
t.m.) vsaj do polovice decembra oz. 
do prvih dni januarja 2002.

Razstava je razčlenjena na 14 sek
cij, ki zajemajo različna življenjska in 
ustvarjalna obdobja fotografa, ki je 
zaslovel s svojimi vojnimi fotorepor
tažami. Britanska revija Picture Post, 
ko je leta 1938 prvič objavila njegove

znamenite posnetke iz državljanske 
vojne v Španiji, je že predstavila 25-let- 
nega avtorja kot "največjega vojne
ga fotografa na svetu"!

Madžarski Jud Endre Friedman je 
v svojem kratkem in nabitem življenju 
prepotoval vse celine. Rojen 1913 v 
Budimpešti, je zaradi preganjanja po 
študentskih manifestacijah 1931 pri
bežal v Berlin. Tu je prišel v stik s svo
jim mecenom Simonom Guttmanom, 
vodjo agencije, kjer se je naučil po
klica. Nato je šel na Dunaj, v Pariz in 
v Španijo, kjer je prevzel prej umet
niško in nato uradno ime Robert Ca
pa. Tu se je seznanil z zaročenko, nem
ško begunko in fotografinjo Gerdo Ta
ro. Ravno tu je polno zaslovel, med 
leti 1936 in 1939, z angažiranimi repor
tažami o proti-frankovskih bojevnikih, 
a tudi s posnetki o vojnem razdejanju, 
o nemočnih preživelih in beguncih, v 
katerih pride do izraza avtorjeva 
značilna pieteta. V teh letih je nasta
la najbolj znana ikona Čapovega fo
tografiranja: posnetek zadnjega trz
ljaja na smrt zadetega vojaka.

Capa je šel tudi v Nevv York, leta 
1938 je bil za šest mesecev na Ki
tajskem, kjer je z režiserjem Jorisom 
Ivensom dokumentiral odpor čankaj-

škovih vojakov proti japonskemu oku
patorju. Tudi tu je izkazal posebno 
pozornost do zbeganih žrtev in civil
nega prebivalstva.

Ob začetku 2. svetovne vojne Ro
bert Capa odpotuje v Nevv York, kjer 
sodeluje z revijo Life. V Mehiki posna
me krvave poulične manifestacije ob 
predsedniških volitvah. Nato se spet vr
ne na vojna prizorišča in kot vojni fo
tograf sledi napredovanju zavezniških 
sil, najprej v Severni Afriki, na Siciliji, 
v Neaplju, izkrcanju v Normandiji, os
voboditvi Pariza, osvojitvi nemških 
mest Leipzig, Niirnberg, Berlin.

Capa je, neustrašen in oborožen 
le s svojo Leico, vedno v prvi liniji: zna- 
meniti so njegovi posnetki prvega 
vala zavezniških vojakov na francoski 
"Omaha Beach", kjer je pustilo živ

ljenje več tisoč vojakov. Obenem pa 
mu uspe uloviti tudi navidez majhne 
dogodke in ljudi, ki pa še z večjo sim
bolično intenzivnostjo ponazarjajo 
tragiko vojne. Pretresljivi so obrazi 
neapeljskih žena, ki jočejo za umrli
mi partizani in spominjajo na žalujoče 
maske zbora grške tragedije. Ali pa 
prizor francoske matere, ki jo ostriže
jo do golega zaradi otroka iz razme
rja z nemškim vojakom. Isto pieteto 
je čutiti tudi v posnetkih zajetih mla
dih nemških vojakov.

Leta 1947 ustanovi Capa s Cartier 
Bressonom in kolegi znano fotograf
sko agencijo Magnum. V tem in na
slednjem letu obišče Sovjetsko zve
zo, Češko, Madžarsko in Poljsko, kjer 
se počuti nelagodno in posname tako 
rekoč le etnografske motive. A iz tega

obdobja je ena izmed najlepših nje
govih slik: od buldožerja pospravljene 
razvaline varšavskega geta in v ozad
ju nedotaknjena (kaotliška?) cerkev.

V letih 1948-50 odpotuje kar trikrat 
v komaj ustanovljeni Izrael, kjer fotogra
fira nastanek nove države, prihod be
guncev, revolucionarno delo kibucev, 
a tudi prve spopade z Arabci. Nekaj 
let se posveti organizacijskemu delu 
v agenciji Magnum. Leta 1954 odide 
za nekaj mesecev na Japonsko in kot 
Lifeov dopisnik še na Indokitajsko ob 
izbruhu francosko-vietnamske vojne. 
Tu umre, pri samih 41 letih starosti, 
zaradi eksplozije protipehotne mine.

Omejil sem se le na povzetek krat
kotrajnega in pogumnega življenja 
pustolovskega fotografa, ki se je zapi
sal z opusom, ki šteje okrog 70 tisoč 
posnetkov, med najbolj verne zapiso
valce nekaterih ključnih dogodkov iz 
zgodovine prejšnjega stoletja. Njego
ve reprodukcije so natisnjene na zgo
dovinskih učbenikih, a tudi v umet
niških izdajah. Robert Capa pa se sam 
ni imel za umetnika, prej za pošte
nega profesionalca in fotografa, ki se 
je opredelil do izzivov časa. Bil je go
tovo angažiran in tudi pristranski pri
čevalec, a njegove fotografije so odtis 
velike občutljivosti in empatije do 
sočloveka, zlasti do trpečih in nemoč
nih akterjev vsakdana, ki ga veliki in 
usodni dogodki, naj si bodi naravni 
ali krvavi, poteptajo.

Razstava v miramarskih razstavnih 
prostorih je odprta vsak dan, tudi ob 
praznikih, neprekinjeno od 9. ure do 
18.45.
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PATRIZIA DEVIDE’ IN ALESSAN DRA B ERNA H 1)1 S
V DRŽAVNI KNJIŽNICI

1. MEDNARODNI KLAVIRSKI NATEČAJ NAGRADA MESTA GORICA

NEVSAKDANJA
LIKOVNA

PRIREDITEV

f o t o  p . r e d f e r n

V torek, 30. oktobra, so v 
goriški Državni knjižnici odpr
li nevsakdanjo razstavo sloven
ske likovne umetnice Patrizie 
Devide' in Alessandre Bernar- 
dis. Odprtja razstave seje ude
ležilo veliko prijateljev obeh 
slikark in ljubiteljev umetnosti. 
Umetnici pa sta pripravili tudi 
izjemno lepo oblikovano in 
"jesensko" uglašeno ter z vse
mi dobrotami obloženo mizo 
v predverju knjižnice, kjer smo 
se po nagovoru d irek to rja  
Državne knjižnice dr. Marca 
Menata in prijatelja slikark Lu
če Gironija, ki je orisal njuno 
delo, zbrali v prijetnem po
menku vsi prisotni.

Zanim iva pa je razstava 
obeh tržiških umetnic zato, ker 
se Patrizia Devide', ki je po ro
du iz bližnjega Tržiča, bila pa 
je učenka Avgusta Černigoja in 
je diplomirala na Akademiji za 
likovno umetnost v Ljubljani, 
sedaj pa poučuje na slovenskih 
šolah na Tržaškem, predstavlja 
z nevsakdanjim posegom v 
prostor, kot sama imenuje so
doben umetniški poseg v sicer 
več kot sto let staro zgradbo 
Državne knjižnice v Gorici. Z 
likovno instalacijo in povezo
vanjem več stebrov z modrimi 
in širokimi svilenimi trakovi je 
umetnica ustvarila neke vrste 
simbol zaokroženosti življenja,

sama pa na razstavi oblekla 
prav tako svileno modro tuniko 
in bila tako tudi sama sestavni 
del slovesne otvoritve razstave. 
Vse to je bilo na odprtju raz
stave seveda nevsakdanje in 
po svoje tudi slovesno, predv
sem pa sta umetnici s svojim 
simpatičnim in dopadljivim  
nastopom očarali prisotne.

Alessandra Bernardis, ita
lijanska slikarka iz Ribiške vasi 
blizu Tržiča, pa je v drugem 
delu stavbe Državne knjižnice 
v Gorici postavila na ogled plat
na večjih dimenzij v tehniki ak
rila; slika poduhovljene in ab
strahirane pejsaže v izjem 
no toplih barvah, med kateri
mi prevladujeta tako rumena 
kot oranžno-rdeča. Njena dela 
so blizu konceptualnemu slikar
stvu, izražajo pa notranjo moč, 
ki nagovarja gledalca z notra
njo harmonijo in soskladjem 
barv. Slike so dopadljive in mes
toma celo naravnost scenograf
sko velikih dimenzij, večkrat pa 
umetnica slika tudi sodobne 
diptihe in triptihe, ki učinkujejo 
zelo prepričljivo tudi zaradi 
posrečene in dognane postavit
ve v prostor.

Razstava bo na ogled do 23. 
novembra letos. Ogled lepe 
razstave je možen med obra
tovanjem Državne knjižnice.

)UP

V POKRAJINSKIH MUZEJIH \ \  GORIŠKEM GRAIH

FOTOGRAF PILON
Sodelovanje med Pilonovo 

galerijo iz Ajdovščine in usta
novami goriške pokrajine je po
novno pokazalo, da je nadvse 
plodno. Prejšnjo soboto so v 
prostorih Pokrajinskih muzejev 
na goriškem gradu odprli zelo 
zanimivo razstavo s širokim 
izborom Pilonovih fotografij z 
naslovom Človek dveh svetov. 
Na zelo slovesni otvoritvi so bili 
prisotni kar trije predsedniki po
krajin, in sicer goriški, videmski 
in pordenonski (sicer v svojstvu 
fotografskega centra, ki je so
organizator razstave), ob njih pa 
še ajdovski župan, predstavnik 
Ministrstva za kulturo RS in pod
predsednik deželnega sveta.

Razstava objema devetde
set del, večinoma so to original
ne fotografije, ki jih je izdelal 
sam avtor, manjše število pa je 
tudi kopij iz originalnih negati
vov, ki jih hrani Pilonova gale-

MLADI PIANISTI V GORICI 
PREPRIČLJIVO!

rija v Ajdovščini. Dela pokriva
jo obdodje od leta 1926 do 50. 
let. Razstava nudi italijanski 
publiki vpogled v ta zanimivi 
del Pilonovega ustvarjalnega 
dela, obenem pa predstavlja 
nekakšen uvod v veliko retro
spektivo Pilonovih del, ki jo pri
pravljajo za mesec december 
v Moderni galeriji v Ljubljani. 
Ob razstavi je izšla tudi drago
cena priložnostna publikacija, 
ki so jo  sooblikovali prispevki 
izvedencev, in sicer profesorja 
na beneški univerzi Itala Zan- 
niera, ki je tudi kurator razsta
ve, odgovorne pri Spazzapa- 
novi galeriji v Gradišču France 
Marri ter višje kustosinje Pilo
nove galerije Irene Mislej.

Razstava bo na ogled vse do 
9. decembra od torka do nede
lje od 10. do 13. in od 14. do 
19. ure.

E)

V Kulturnem centru Lojze 
Bratuž v Gorici se je v nedeljo,
4. novembra, z nagrajevanjem 
in zaključnim nastopom nagra
jencev v Avditoriju furlanske 
kulture v Gorici zaključil Prvi 
mednarodni klavirski natečaj 
za nagrado mesta Gorica.

V torek, 30. oktobra, so v 
Gorici na tiskovni konferenci 
predstavili 1. mednarodni kla
virski natečaj Nagrada mesta 
Gorica in na tiskovni konferenci 
tudi objasnili, kako je do orga
nizacije natečaja sploh prišlo.

Predstavniki Združenja Dan
te Alighieri, Kulturnega centra 
Lojze Bratuž in združenja Pri
jatelji glasbe iz Gorice so na 
tiskovni konferenci obrazložili 
predvsem namen organizator
jev, da bi v Gorici priredili ka
kovostno in odmevno tekmo
vanje za pianiste, ki so rojeni 
po letu 1968, saj podobnega 
tekmovanja pri nas ni, ni ga pa 
niti v krogu 130 kilometrov od 
Gorice. Na tiskovni konferen
ci so še povedali, da bo tek
movanje zahtevno, saj se je 
strokovna žirija odločila za zah
teven program, tudi zato, ker 
nameravajo klavirski natečaj pri
rediti vsaki dve leti in naj bi v ne
kaj letih tudi postal prestižno 
klavirsko mednarodno tekmova
nje v Gorici. Zadnje novice, ki 
prihajajo v javnost po odmev
nem klavirskem tekmovanju, 
govorijo o tem, da naj bi gori- 
ško klavirsko tekmovanje posta
lo celo vsakoletna prireditev.

Kot so že na tiskovni konfe
renci povedali prof. Franka Žga
vec za center Bratuž, prof. Pie- 
ro Marangon za Združenje Dan
te Alighieri in klavirski virtuoz 
Sijavuš Gadžijev kot pobudnik 
prireditve, ima tekmovanje v 
Gorici velike ambicije tudi za
radi visoko postavljenih meril, 
saj naj bi se na njem kosali pia
nisti z vseh koncev sveta, pred
vsem pa seveda iz srednjeev
ropskega prostora.

Od 1. do 4. novembra je v 
Kulturnem centru Lojze Bratuž 
v Gorici, kjer so tekmovanja po
tekala, nastopilo šestdeset pia
nistov z vsega sveta, prišli so 
iz bližnje Slovenije, FJrvaške, 
Avstrije, Italije, Rusije, Nemčije 
in tudi iz daljn ih vzhodnih 
držav, kar je dalo tekmovanju 
zares mednarodno razsežnost 
in je tudi že sama številna pri
sotnost tekmovalcev pokaza
la, da je tako tekmovanje pri 
nas izjemnega pomena. Mla
di pianisti so tekmovali v pe
tih starostnih kategorijah, na
gradni sklad za prvouvrščene 
pa je znašal petnajst milijonov 
lir, medtem ko je strokovna ži
rija podelila tudi posebno na
grado, ki je poimenovana po 
nedavno umrlem velikem gori
škem ljubitelju glasbe in pro
dajalcu glasbil Giulianu Pe
čarju, nagrada je znašala tri 
milijone lir. Absolutnemu zma
govalcu tekmovanja bi poleg 
denarne nagrade pripadla tu
di nagrada treh organiziranih 
koncertov, in sicer bi imel samo
stojni koncert v Milanu, Gori
ci in v Novi Gorici, a te nagrade 
komisija ni podelila, kar kaže 
na zahtevnost tekmovanja. Stro
kovno žirijo nagradnega klavir
skega natečaja so sestavljali 
pianist Sijavuš Gadžijev, ki je 
bil tudi pobudnik in umetniški
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direktor nagradnega natečaja, 
pianist Massimo Gon in Vincen- 
zo Balzani iz Italije, Andreas Eh- 
ret iz Nemčije, Catherine Hall 
iz Združenih držav Amerike in 
Hinko Haas iz Slovenije.

V kategoriji najmlajših izva
jalcev (rojeni po letu 1990) sta 
zmagala Milena Malež iz Beo
grada in Gabriele Mastrogio- 
vanni iz Palmanove. V kategoriji 
B je prvo mesto zasedel Aljoša 
Jurinič iz Hrvaške. V kategoriji 
C je prva nagrada šla Igorju 
Pančevskemu iz Makedonije, 
Slovenka Nastasja Suhadolnik 
pa je prejela tretjo nagrado v 
tej skupini. V skupini D je šlo pr
vo mesto Dušanu Toromanu iz 
Jugoslavije, slovenski pianistki

Fada Azzeh in Mojca Mlinarič 
sta v tej skupini delili tretje me
sto z dvema drugima pianisto
ma. V kategoriji E niso podeli
li prve nagrade, na drugem me
stu pa sta si nagrado razdelili 
Laura Mc Donald iz Avstralije in 
Japonka Nami Ejiri. 

i  Na tekmovanju pa je strokov
na žirija podelila tudi nagra
do za najbolj obetavnega pia
nista, za katerega se je žirija 
lahko odločila neglede na uvr- 

j stitev na tekmovanju samem, 
saj so ocenjevali predvsem ta
lent, interpretacijo in obetav- 
nost. Nagrado, ki je poimeno
vana v spomin na Giuliana Pe
čarja, je žirija enoglasno do
delila izjemno obetavni 19-let-

ni ruski pianistki Mariji Mazo.
Vsi komentarji po izvedbi pr

vega klavirskega mednarodne
ga tekmovanja v Gorici so si e- 
notni v tem, da je bila že prva 
izvedba tekmovanja zelo uspe
šna. Že samo dejstvo, da bo tek
movanje tudi naslednja leta po
tekalo v Kulturnem centru, ki ga 
vodi prof. Franka Žgavec, pa 
daje našemu osrednjemu kul
turnemu hramu tisto mesto, ki 
mu gre. Center Bratuž je namreč 
v nekaj letih postal nezamenlji
va kulturna hiša, ki ostaja zve
sta slovenskim koreninam, a je 
odprta za vso umetnost in vse
mu in je zato pomembna za vso 
Gorico in Goriško.

■ ZUT

G O R I Š K A  M O H O R J E V A  D R O Z B A
G O R I Š K A  M O H O R J E V A  D R U Ž B A

I85 I .MOHORJEVA 
2001)

S L O V E S N O S T  
OB 1 5 0 - L E T N I C I  U S T A N O V I T V E  

D R U Ž B E  SV.  M O H O R J A
v petek, 23. novembra 2001, ob 18. uri

v veliki dvorani Kulturnega centra Lojze Bratuž 
Drevored 20. septembra 85  - Gorica

SPORED

M e š a n i p e v s k i z b o r  L o jz e  B r a t u ž , dirigent Bogdan Kralj

S la v n o s t n i n a g o v o r : predsednik dr. Oskar Simčič

P r e d s t a v it e v  k n j iž n e  z b ir k e  2002 :
Koledar 2 0 0 2  

Anton Kacin. Zbornik ob 7 00-letnici rojstva 
Jurij Paijk - Očetovstvo malo drugače 

Sonja Marija Maraž Bednarich, Irena Bednarich - Sonjine slaščice

S lo v e s n o s t  se  b o  s k l e n il a  z  d r u ž a b n im  s r e č a n j e m ,

NA KATEREM NAS BO GOSPA SONJA POGOSTILA S SVOJIMI SLAŠČICAMI.
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TRŽA ŠKI  KONGRES SSk /  P O G O V O R  S T A J N I K O M  PETROM M O Č N I K O M

Č lan i in  som išljeniki 
Slovenske skupnosti se 
po treh letih  spet zb ira jo  
na kongresih. S ka terim i 
vprašanji se soočajo 
oz. se bodo soočali? 
Mislim, da je triletno obdob

je, ki je danes za nami, marsi
koga v manjšini zmedlo, našo 
skupnost pa je pustilo v tež
kem položaju. Najprej pričako
vanja na zaščitni zakon, s spre
jemom katerega so v parla
mentu stalno odlašali, v iska
nju nemogočih dogovorov z 
desnico, seveda na naši koži. 
Nato izid zakona z vsemi ne
verjetnimi težavami za njego
vo uresničevanje, saj vlada Olj
ke ni poskrbela, da bi v zadnjih 
mesecih svoje uprave udejanji
la glavne točke, kot npr. imeno
vanje vladnih predstavnikov v 
paritetni odbor, ustanovitev 
slovenske sekcije pri konser
vatoriju G. Tartini v Trstu, zače
tek vračanja nepremičnin manj
šini in drugo. Tik pred odobri
tvijo zaščitnega zakona je v 
manjšini že krožila govorica: 
sedaj pa ne bomo več potrebo
vali stranke Slovenske skupno
sti! Dejstva dokazujejo ravno 
nasprotno: če bi sprejeli popra
vek SSk o določitvi teritorija za
ščite, bi bil zakon danes takoj 
uresničljiv v bistvenih postav
kah, a so ga gladko zavrnili z 
glasovi leve sredine. Tako smo 
pri uresničevanju zakona priča 
skoraj molku levice, v kateri se 
oglaša samo še civilna družba, 
se pravi SKGZ in SSO, SSk pa 
je dala celo vrsto pobud, da bi 
se zakon udejanjil po pravih 
smernicah, ob spoštovanju že 
veljavnih norm: dvojezičnost v 
okoliških občinah, urad za po
moč pri vračanju imen in prii
mkov, prijava proti ISTAT-u v 
zvezi z ljudskim štetjem itd. O 
vseh teh aktualnih tematikah, 
t.j. o političnem delovanju zno
traj manjšine za uresničitev na
ših pravic in za naš razvoj, bo 
govor na bližnjem kongresu. 

Na p o kra jin sk i ravn i 
je  osnovno vprašanje  
sprememba tržaške  
občinske uprave z  
zm ago desne sredine. 
Tudi na p o k ra jin i in  
v M iljah  je  že od p re j  
na čelu uprave Dom  
svoboščin, da ne 
govorim o o deželni 
stvarnosti. Vaša stranka  
je  v zad n jih  mesecih 
že večkrat izrek la

"LJUDJE SO NAS NAJVECJI 
POLITIČNI KAPITAL!"

IV A N  ŽERJAL

negativno oceno o 
upravljan ju  desne 
sredine, deželni ta jn ik  
Berdon p a  je  v nekem  
in te rv ju ju  med drugim  
dejal, da bo treba 
z  desnico ne samo 
preživeti, am pak tudi 
živeti. Kakšna je  torej 
strategija stranke v 
zvezi s tem vprašanjem ? 
Dom svoboščin ima veliko 

hibo: v Trstu, se pravi na občini 
in pokrajini, v Miljah, na dežel
ni in na državni ravni je doka
zal, da je žrtev velikih razprtij 
med strankami, ki ga sestavlja
jo, zato mora pri odločitvah 
sprejemati neverjetne kompro
mise in izsiljevanja. Poleg tega 
upravitelji, ki jih je ta koalicija 
imenovala, od občin pa vse do 
ministrstev, so dokazali nespo
sobnost, zaradi česar delajo ve
likokrat škodo celotni skupno
sti, in pa tudi povezave z ose
bami in organizacijami, ki so 
bile vpletene v čudne posle v 
času t.i. "prve republike". Po
leg tega edina prava stranka 
koalicije je Nacionalno zavez
ništvo, ki je popolnoma mono
poliziralo vse vzvode birokra
cije in oblasti. S tem izsiljuje 
stranko Naprej Italija, ki dobi
va glasove pri ljudeh, saj izgle- 
da kot dedič Krščanske demo
kracije, v resnici oblast vodi NZ. 
Zato sem popolnoma prepri
čan, ko trdim, da se pri nas 
ustvarja pravi režim, ki ne na
domešča nekega prejšnjega, 
kot to trdijo Berlusconi in nje
govi. Prejšnji vladni aparati so 
bili demokratični v sorazmerju 
s tem, kar se ustvarja, levi opo
ziciji pa ni ostajalo bogvekaj. 
Levičarski režim, ki naj bi se dr
žal pokonci s pomočjo "rdečih 
sodnikov", je gola izmišljotina, 
o kateri govorijo osebe, ki ima
jo težave s sodniki zaradi nečed
nih poslov. Na deželni ravni se 
desna koalicija rešuje v glav
nem zaradi politične tradicije 
in resnosti Furlanov, ki niso niti 
tako žolčno nasprotni Sloven
cem. Zato je deželni tajnik re
kel, da moramo s to večino tudi 
živeti in ne preživeti. Izkoristi-

Tržaški del stranke Slovenske skupnosti se pripravlja 
na svoj pokrajinski kongres, ki bo v soboto, 17. novem
bra, na sedežu pevskih zborov v Devinu, v polnem teku 
pa so sekcijski kongresi. Ravno v letošnjem letu je naša 
manjšina na vsedržavni in krajevni ravni doživljala izjem
no pomembne dogodke. V prvi vrsti je  tu seveda odobri
tev za šč itn eg a  zako na , za tem  zm ag a  desnice na 
parlamentarnih in upravnih volitvah, zapleti z izvajanjem  
zaščitnega zakona in okrog vprašanja zajamčenega za
stopstva ter odnosi v levosredinski koaliciji in v manjšini 
sami. Člani in somišljeniki SSk imajo torej kar nekaj 
"vročih tem " na pladnju, o bližnjem kongresu in o politi
čni situaciji pa je  na vprašanja odgovarjal pokrajinski 
tajnik Peter Močnik.

ti pač moramo vsako nišo in 
naklonjenost, da rešimo, kar se 
rešiti da, saj je sedanja občin
ska uprava točno dokazala, kaj 
misli s pridobitvami, ki smo jih 
prejeli v zadnjih osmih letih! 
Pomislimo na dvojezične table 
na Krasu in na slovenske šole, 
pa je že dovolj.

Drugo pereče vprašanje, 
katerega se je  SSk v 
preteklosti že večkrat 
dotakn ila  s svojim  
kritičn im  zadržanjem , 
je  p o lo ža j v devinsko- 
nabrežinski občini. Tu 
obstaja resna možnost, 
da na p rih o d n jih  
volitvah zm aga desnica, 
predvsem za ra d i tega, 
ker sile leve sredine  
(m ed katere sodi tudi 
SSk)  ne zn a jo  n a jti 
skupnega jez ika . K a teri 
je  po vašem m nenju  
recept za  izhod iz  tega 
p o lo ža ja?
Vprašanje po mojem ni toč

no postavljeno. Po eni strani po
polnoma drži trditev, da je de- 
vinsko-nabrežinska občina bila 
vedno najbolj delikaten člen na
še skupnosti, saj je bila od ne
kdaj tarča najhujših asimilacij
skih pritiskov. Po drugi strani 
pa, če danes tvegamo, da bo to 
občino v prihodnje upravljala 
desnica, je za to kriva uprava, 
ki ni levosredinska, saj v njej se
dijo samo predstavniki vsedr
žavnih levičarskih strank Oljke. 
SSk in ostale komponente so 
bile tu potisnjene v opozicijo po 
odločitvi slovenskih vrhov teh

JESENSKI SEMINAR ML A D IN SK IH  MANJŠINSKIH ORGANIZACIJ

50 MLADIH IZ VSE EVROPE 
NA TRŽAŠKI "EVROBURjl"

BREDA SUSIČ

Od četrtka, 8., do nedelje,
11. novembra, bodo Mladi v 
odkrivan ju  skupnih poti in 
Mladinska sekcija Slovenske 
skupnosti v Trstu gostili pri
bližno petdeset mladih iz vse 
Evrope. Stekel bo namreč se
minar za voditelje mladinskih 
manjšinskih organizacij, ki so 
povezane v YEN (Youth o f Eu- 
ropean Nationalities).

Program srečanja, ki bo 
nosilo ime "Evroburja", pred
videva delo po skupinah, spo
znavanje slovenske manjšine 
v Italiji in zasedanje občnega 
zbora organizacije YEN. En 
dan bo v celoti posvečen delu 
v vvorkshopih, ki bodo name-

E U R O B U R A

njeni formaciji mladih leade- 
rjev (delovanje YENa, vveb- 
design, sredstva javnega ob
veščanja, kuharska delavnica, 
ekstremni šport).

Jesenski seminar (Autumn 
seminar) je za Velikonočnim se- 
m inarjem  (Easter seminar) 
najvažnejše srečanje predstav
nikov mladinskih manjšinskih 
organizacij, ki so povezane v 
YEN. Organizira ga vsako leto 
druga manjšinska organiza

cija - lani so jesenski seminar 
organizirali Nemci na Mad
žarskem, prihodnjega pa bo
do Nemci iz Rusije.

Letos pa je ta čast doletela 
Slovence iz Italije. Gre za po
membno pobudo, saj je njen 
cilj predstavitev celotne naše 
manjšine in naše kulture mla
dim, ki bodo ponesli pridob
ljene informacije po vsej Ev
ropi.

strank. Podobno je bilo v Zgoni
ku in na Repentabru, kjer so 
vsedržavne levičarske kompo
nente Oljke brez velikih pred
sodkov zaprle vrata ostalim 
komponentam. Le v Dolini je 
še prevladala zdrava pamet in 
želja po združevanju moči med 
Slovenci. Očitno je tu prava tra
dicija Tigra, NOB in OF bolj ži
va kot v drugih krajih. Ker je 
dežela odločila, da bodo tudi 
v devinsko-nabrežinski občini 
volitve potekale v enem samem 
krogu, je življenjskega pome
na za Slovence in za demokra
te, ki tu živijo, da se nezado
voljstvo in razočaranje občanov, 
ki je danes res veliko, usmeri v 
izbiro, ki ne bo desna opcija. 
Zaradi nastalega položaja pa 
tudi izključno leva opcija ni več 
ponovljiva. Zato se je SSk od
ločila, da skupaj s partnerji 
Marjetice predlaga rešitev, ki 
naj bi iz srede združila zdrave 
sile v občini, da bi dobili pamet
no upravo, ki bi reševala vsak
danje potrebe ljudi, brez ve
likih poletov, za katere tudi ni 
denarja. Da se ne bi tudi tu po
javili, s pomočjo splošne jeze 
občanov, podobni nesposob
neži, kot so v Trstu ali v Miljah. 

Položaj v N abrežin i 
n a j bo izhodišče za  
naslednje vprašanje, 
k i zadeva odnose s 
koalic ijskim i zavezniki. 
SSk je  ustanovna članica  
levosredinskih  
zavezništev Oljke in  
M arjetice na p okra jinsk i 
ravni, vendar odnosi z  
nekaterim i p a rtn erji, 
zlasti z  Levim i 
dem okrati, večkrat niso 
najbo lj id iličn i. Človek 
se večkrat sprašuje, a l i  
n i g la  vni nasprotnik SSk 
stranka ID  ( in nekatere  
druge levičarske  
skupine) in  obratno. 
Vendar boste verjetno 
soglašali, da 
nerazčiščeni odnosi 
prispevajo k šib itvi 
levosredinskega bloka... 
Na to vprašanje sem že prej 

deloma odgovoril. Menim, da 
je bil brez smisla veto, ki so ga 
vsedržavne levičarske stranke,
v prvi vrsti LD, postavile SSk na 
zadnjih volitvah v Devinu-Na- 
brežini, Zgoniku in na Repen
tabru, ko smo hoteli izoblikova
ti uprave celotne Oljke. SSk je 
pristopila k Marjetici, kljub te
mu da ni ideološka stranka in 
da so njeni volivci lahko sredin
ski, desni ali levi, tudi zato, da 
bi v Oljki vsi razumeli, da mora 
to biti koalicija, kjer nihče nima 
vloge "primadone". Isto se je 
dogajalo za zaščitni zakon: za
kaj je Oljka odrezala SSk od 
pogajanj za njegovo sestavo v

Rimu, kamor so zahajali samo 
Budin, Spetič in kak pripadnik 
Ljudske stranke? Še Caveri ni 
bil vsakič povabljen zraven! Zad
nje volitve pa so še dodatno 
pokazale šibkost levega dela 
vsedržavne koalicije, zaradi če
sar se mora celotna manjšina 
resno zamisliti. Njena rešitev ni 
sedaj beg na stran desnice, kot 
se to dogaja v marsikaterem 
primeru, večkrat iz oportuniz
ma ali obupa. Na desni so naši 
zgodovinski sovražniki, se pra
vi potomci fašistične stranke, 
ki je dokazala, kako nas hoče 
še naprej "čistiti". Edini možen 
odgovor je v tem, da se zave
damo resnosti položaja, da pri
padniki vsedržavnih levičarskih 
strank priznajo, da ne moremo 
ohraniti manjšine samo z ideo
loškimi izbirami, ampak da je 
treba najprej poenotiti naše že
lje, da se izpelje narodni pro
gram, okoli katerega je treba 
združiti sile potencialnih za
veznikov na vsedržavni ravni. 
Drugače bo po nas, in to tudi 
hitro, saj se znani rek "divide et 
impera" uresničuje vsak dan! 

Kakšna p a  je  ocena 
političnega po ložaja  in  
strankinega delovanja  
v ostalih okoliških 
občinah?
Če začnem pri Miljah, mislim, 

da smo vsi prebrali v časopisih, 
kako je Dipiazza tu pustil "knji
go sanj", kateri manjka celih pet 
milijard lir, da bi jo uresničili. Le
ta pa govori o "proračunski luk
nji" v Trstu! Javna dela so v M i
ljah tam, kjer so bila pred leti, 
edino trg pred občino je bil tla
kovan. Ko pa so začeli tlakova
ti ulice v starem mestu, so mo
rali izprazniti hiše, ker so se te 
začele udirati. Pod prejšnjo in se
danjo upravo je občinsko oseb
je začelo uhajati iz uradov, sa
mi upravitelji pa si le delijo stol
čke in ne vedo, kaj bi delali, kljub 
ogromnim vsotam, ki jih je de
žela dala na razpolago Dipiaz- 
zi. Ljudje, tudi levičarskega pre
pričanja, pa so to znova podpr
li, skupaj s tistimi Tržačani, ki 
v Miljah samo spijo, imajo pa 
tam stalno bivališče. Porazna 
slika! Hvala Bogu je bil naš edi
ni slovenski svetovalec potrjen 
in je tudi najglasnejši v opoziciji 
in ne samo za slovensko proble
matiko. V Dolini domača upra
va gre še kar dobro kljub občas
nim spodrsljajem, za katere pa 
večkrat niso krivi domači upra
vitelji, temveč igrice, ki se sple
tajo nad glavo stvarnosti, ki je 
kljub vsemu bogata na vseh 
področjih, čeprav jo je asimi
lacija že krepko načela. SSk je 
v upravi odločno podprla ohra
njanje dvojezičnega značaja 
občine - pomislimo le na zade

vo ACEGAS - in pa reševanje 
problematike srenj, poleg se
veda rednega delovanja na pod
ročju vsakodnevnih problemov 
šolstva, kulture, stikov občine 
z ostalimi ustanovami in še mar
sikaj. Mislim, da je zgledno 
delo, ki ga opravlja podžupa
nja Fulvia Premolin, sad resne
ga pristopa dolinske SSk v celo
ti, brez izjem. Repentabor in 
Zgonik sem že omenil. Uprava 
tu teče po ustaljenih tirnicah, 
brez velikih novosti, večkrat pa 
tudi brez upoštevanja mnenja 
svetovalcev opozicije, kar ni 
demokratično. Imeti večino ne 
pomeni nadvladati, tudi drugi 
lahko kaj pametnega povedo 
in tudi ljudi je treba včasih po
slušati, posebno ko gre za po
membne izbire. Tu mislim npr. 
na preureditev trga v Repnu, ki 
ima lahko težke posledice, če ne 
bo sad soglasja ljudi in sveto
valcev različnih prepričanj. SSk 
pa je in mora biti po svojem iz
voru in tradiciji stranka doma
čih ljudi; zato mislim, da ima lah
ko še veliko vlogo v teh obči
nah, ki so manjše po obsegu, a 
ne po pomenu.

Kako bi ocenili notranje  
“zd ra v je ” SSk na 

p okra jinsk i ravni?  
Katere so p ozitivne in  
negativne p la t i  glede 
na to, da čas n i ravno  
naklonjen delovanju  
zn o tra j po litičn ih  
strank?
Res je, ljudje gledajo danes 

na politično delo skozi očala 
nespodobnih kritik, ki sijih pri
voščijo tisti, ki imajo od velike 
zmešnjave le korist, ali prek 
zgleda nepoštenih politikantov. 
Navaden človek misli, da je po
litik tam le za svoj stol, za de
nar, za prijatelje in ne vem še 
za kaj, torej da je politika "u- 
mazana zadeva". Ne izključu
jem možnosti, daje včasih tudi 
res tako, toda to ne sme biti iz
govor, da se vsi pošteni in pa
metni ljudje umaknejo iz poli
tike in pustijo oblast tistim, ki 
pošteni in pametni niso! Potem
takem si te osebe same sebi de
lajo škodo, saj je politika upra
va skupnih koristi in je zato ple
menita zadeva. Seveda se so
oča z velikimi človeškimi napa
kami, katerim pa ne sme sledi
ti, saj mora rešiti probleme v 
korist čimvečje skupine ljudi, 
če že ne vseh. Še posebej mla
de generacije ne čutijo več za
nosa za politično delo, razen 
tistih, ki se odločajo za ek
stremne čisto ideološke izbire, 
iz katerih se potem večkrat vra
čajo razočarani in še sami za
pustijo politiko. Šibkost mla
dinskih sekcij v strankah je na 
dlani povsod. Kljub temu mi
slim, da lahko kot edina sloven
ska stranka v Italiji še marsikaj 
povemo. To dokazujejo naši 
predstavniki, ki so bili prav po
vsod izvoljeni in zato lahko skr
bijo za slovensko družbeno 
skupnost na vseh ravneh. Na 
deželi, kjer SSk danes nima 
predstavnika, se to krepko po
zna. Pomislimo na razplet pro
blema zajamčenega zastop
stva za slovensko manjšino, ki 
ga ideološke stranke ne znajo 
ali nočejo rešiti. Na Tržaškem 
bo uresničevanje zaščite izred
nega pomena za obstoj celot
ne manjšine, zato bo morala 
pokrajinska SSk na tem trdo 
delati. Seveda ob pomoči ne 
samo izvoljenih predstavnikov, 
ampak tudi ljudi, ki delajo na 
terenu in v sekcijah stranke. 
Ljudje so naš največji politični 
kapital!
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SKEDENJ /  OB TRIDESETLETNICI  SMRTI MSGR. JA KO BA  U KM AR JA

V  v

DVOJEZIČNA PLOSCA V SPOMIN 
NA APOSTOLA SOŽITJA

"V tej cerkvi je msgr. dr. Ja
kob Ukmar, 1878-1971, svetni
ški duhovnik, branitelj vere in 
človekovih pravic, 52 let zve
sto in odločno oznanjal božjo 
besedo - Župnijska skupnost".

Te besede, vklesane v slo
venščini in italijanščini, krasijo 
od petka, 2. t.m., praznika ver
nih duš, pročelje župnijske cer
kve sv. Lovrenca v Skednju. Ti
sti dan, se pravi točno trideset 
let po njegovi smrti, so na pro
čelju škedenjske cerkve odkrili 
in blagoslovili spominsko plo
ščo v čast duhovnemu in na
rodnemu velikanu, msgr. Ja
kobu Ukmarju. Ploščo je odkri
la Ukmarjeva pranečakinja go
spa Vojka Škabar z Opčin, bla
goslovila pa sta jo  škedenjski 
župnik Luciano Giudici in slo
venski kaplan Dušan Jakomin. 
Slednji, ki je z Ukmarjem tesno 
sodeloval skoraj dvajset let, je 
tudi med najbolj zaslužnimi, 
da je spomin na tega "aposto
la sožitja", kot ga je imenoval 
pisatelj Alojz Rebula, ostal živ. 
V Skednju je ustanovil Dom Ja
kob Ukmar, brez njegove vz
trajnosti pa bi tudi ne prišlo do 
predloga o Ukmarjevi beatifi
kaciji. Slovenski duhovniki na 
Tržaškem so namreč predlagali 
ravno g. Jakomina za postula- 
torja za Ukmarjevo beatifika
cijo. Glede slednje pa smo rav
no na petkovi slovesnosti izve
deli, da so stekle priprave za 
začetek postopka, po katerem 
bi Jakoba Ukmarja razglasili
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V  TEJ CERKVI JE
m s g r . d r . J a k o b  U k m a r  1878-1971

SVETNIŠKI DUHOVNIK 
BRANITELJ VERE IN ČLOVEKOVIH PRAVIC 

52 LET ZVESTO IN ODLOČNO
o z n a n j a l  Bo ž j o  b esed o .

ŽUPNIJSKA SKUPNOST m

f o t o  k r o m a

za blaženega. Po vsem sodeč 
se stvari pozitivno premikajo 
tako v Rimu kot v Trstu.

Slovenski verniki so se pri 
sv. maši zbrali že v petek zju
traj, ko je v škedenjski cerkvi 
g. Jakomin daroval slovensko 
mašo ob dnevu vernih duš. V 
popoldanskih urah pa je bila 
na sporedu maša za italijanske 
vernike, h kateri so prišli tudi 
številni Slovenci iz Škednja in 
drugih krajev Tržaške. Mašni 
obred, ki ga je daroval župnik 
Giudici ob somaševanju g. Ja
komina in italijanskih kaplanov

Lorenza Russija in Giovannija 
Torreja, je tako potekal večino
ma v italijanščini, a s slovenski
mi deli. Med pridigo je župnik 
poudaril pomen vere v božjo 
besedo kot hoje po Kristusovi 
poti, kaplan Jakomin pa se je 
zaustavil predvsem ob liku Ja
koba Ukmarja. Čimbolj se ča
sovno oddaljujemo od njega, 
je dejal, tembolj spoznavamo 
njegovo veličino. Tako so se ljud
je že začeli obračati nanj s pri
prošnjo, naj jim  vlije duha lju
bezni, vere in upanja. Po maši 
je bilo v slovenščini in italijan

ščini prebranih nekaj odlom
kov iz znamenite pridige o kr
ščanskem sožitju med narodi, 
ki jo  je Ukmar podal 31. maja 
1931, ko je bilo fašistično pre
ganjanje Slovencev na višku. 
Zatem sta sledila slovesno 
odkritje in blagoslovitev plo
šče, ki bo odslej ljudi, ki bodo 
zahajali v škedenjsko cerkev, 
opozarjala oz. spominjala, da 
je v tem božjem hramu delo
val človek, o katerem se iz dne
va v dan utrjuje prepričanje, da 
si zasluži čast oltarja, 
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OPČINE /  NAGRADE ZAS LU ŽN IM  UČENCEM IN DIJAKOM OB DNEVU VARČEVANJA

VARČEVANJA SE JE DOBRO UČITI 
ŽE OD MLADIH NOG

MA TJA Ž  RUSTJA

Varčevanje je odlika člove
ka, katere se je dobro učiti že 
od mladih nog. Pobuda Zadruž
ne kraške banke, ki že trideset 
let nagrajuje z denarnim pris
pevkom najboljše učence in di
jake osnovnih in srednjih šol, 
je privabila v sredo, 31. oktobra, 
lepo število nagrajencev, šol
nikov in staršev v dvorano Za
družne kraške banke na Opči
nah. Banka, ki je pred dobrimi 
sto leti nastala iz vzgibov po
moči našemu človeku, je skle
nila primerno podčrtati svetov
ni dan varčevanja in mu dah
niti tudi vzgojni moment. Pred
sednik banke Dragotin Danev 
je namreč v pozdravnem nago
voru izpostavil skrb, da se že v 
zgodnji mladosti pravilno vred
noti pojem varčevanja, ki nuj
no vsebuje tudi postavko dobre
ga gospodarjenja v vsakdanu.

Danes obdaja pojem varče
vanja v glavnem denar, ki ga 
prinaša naše delo. V času, ki pa 
ni tako oddaljen od nas, so naši 
predniki živeli od zemlje. Bili so 
vezani na kolo letnih časov, ki 
jih je izučilo hranjenja pridel
kov skozi zimski čas. Le tako 
je bilo našemu kmetu zagotov
ljeno preživetje. Denarju, prve
mu pridelku našega časa, mo
ramo torej dati pravi pomen, 
da bi nas ne zasužnil.

Skupno je bilo nagrajenih

CSEDITO
C O T S M T iV O

FO TO  KR O M A

35 odličnjakov. Najboljši na
grajenci osnovnih šol: Benja
min Skrap (F. Bevk, Opčine), 
Tina Krizmancic (K.D. Kajuh- 
P. Trubar, Bazovica), Jakob Scek 
(P. Tomažič,Trebče), Nika Rac
man (A. Černigoj, Prosek), Co- 
slovi Martina (A. Sirk, Križ), 
Julija Berdon (A. Gradnik, Re- 
pentabor), Nicole Persi (A. De- 
grassi, Opčine), Michela To- 
mizza (C. Lona, Villa Carsia), 
Marco Zullich (J. Kugy, Bani), 
Anna Simeoni (V. Sček, Na

brežina), Jernej Legiša (J. Jur
čič, Devin), Milena Milič (S. Gru
den, Šempolaj),Lara Sancin (1. 
maj 1945, Zgonik), Maurizio 
Petroni (G. Pascoli, Sesljan), 
Martina Soccavo (D. Alighie- 
ri, Devin), Matteo Crocetti (S. 
Croce, Križ), Dimitri Bocciai (I. 
Trinko Zamejski, Ricmanje), 
Monika Pecchiari (F. Venturi
ni, Boršt), Ruben Salerno (A. 
Bubnič, Milje), Jessica Maiora- 
no (U. Pacifico, Boljunec), Te
na Dubček (A. Frank, Domjo).

Nagrajenci srednjih šol: Ales- 
sandra Gregori, Jan Sossi, Sara 
Matijacic, Tereza Pertot (S. Ko
sovel, Opčine in Prosek), Elia- 
ne Gerzelj, Clara Sasso, Ana 
Regent, Tania Giassi (M. Tom- 
masini, Opčine), Ingrid Umari 
(I. Gruden, Nabrežina), Elisa 
Petroni, Andrea Villalta (De 
Marchesetti, Sesljan), Eva Ste
pančič (S. Gregorčič, Dolina), 
Michela Grilli, Maela Grilli (F. 
Tomizza, Domjo).

V nedeljo, 28. ok tobra , sta v t iro ls k i b o ž je po tn i 
ce rkv i Weissenstein p r i  B ocnu v k ro g u  dom ačih , 

so ro d n iko v  in  p r i ja te lje v  p ra z n o v a la  z la to  p o ro k o

ANTON BRECELJ in MILA SREBRNIČ
S lavljenca sta redna  n a ro č n ik a  našega te d n ika  

in  vneta b ra lca  M o h o rje v ih  kn jig .
Z n a n c i in  p r i ja te l j i  j im a  iskreno  čestita jo  
in  voščijo  božjega b lagoslova in  zd rav ja .

PA ŠENA MNOGA LETA!

LUCIJAN SOSIČ

je  p ra z n o v a l 

6O-LETNICO ROJSTVA 
D a se ne b i n ik o li 

dolgočasil in  da b i b i! 
vedno razpo lož ljiv  

do vseh, k i  ga  
im am o  radi.

V M ila n u  je  z a k lju č il 
š tir ile tn o  pod ip lom sko  

specia lizacijo  
iz  ps iho terap ije  

DR. ANDREJ 
ZAGHET 

Ob uspešnem zak ljučku  
podiplom skega štud ija  

m u iskreno čestitajo
VSI ŽERJALOVI

Izrazom čestitk se pridružujeta tudi uredništvo in uprava No
vega glasa, ki slavljencem voščita čimveč uspehov na nadaljnji 
življenjski poti.

OBVESTILA

V SREDO, 14. t.m ., bo ob 
18.30 v prostorih Tržaške knji
garne predstavitev dela Trža
ška knjiga - Pesmi, zgodbe, pri
čevanja, ki je izšla pri Sloven
ski matici. Sodelovali bodo dr. 
Jože Mahnič, Drago Jančar, u- 
rednica knjige Marija Pirjevec 
in likovni redaktor Jasna Mer
ku'. Vljudno vabljeni!

IZŠEL JE stenski Naš koledar 
2002. Dobi se v župniščih na 
Tržaškem in Goriškem, v Trža
ški knjigarni in v Katoliški knji
garni v Gorici.

DOLINSKA SEKCIJA Slovenske 
skupnosti priredi v četrtek, 8. no
vembra 2001, ob 20. uri v mali 
dvorani gledališča Prešeren v 
Boljuncu svoj redni kongres v 
okviru priprav na pokrajinski in 
deželni kongres stranke. Poleg 
drugih točk dnevnega reda je 
predviden poseg pokrajinske
ga tajnika Močnika v zvezi s 
problemom zaščitnega zako
na, zajamčenega zastopstva in 
popisa prebivalstva.

PRAZNOVANJE SV. Martina na 
Proseku od 9. novembra 2001 
do 11. novembra 2001. V petek, 
9. novembra 2001, bo ob 20.30 
koncert v proseški cerkvi. Na
stopajo: trobilni kvintet Godbe
nega društva Prosek, pihalni 
kvartet G D Prosek in kvartet 
flavt Glasbene matice. V sobo
to, 10. novembra 2001, bo ob 
19. uri slovesna sv. maša, ki jo 
bo vodil g. škof Evgen Ravigna- 
ni. V nedeljo, 11. novembra 
2001, bo ob 10.30 slovesna sv. 
maša. Vabljeni!

SEKCUI SLOVENSKE skupnosti 
za Vzhodni in Zahodni Kras pri
rejata v soboto, 10. novembra 
2001, ob 20. uri v mali dvorani 
Prosvetnega doma na O pči
nah redni kongres v sklopu pri
prav na pokrajinski in deželni 
kongres stranke. Po poročilih 
izvoljenih predstavnikov in po
krajinskega tajnika Petra Moč
nika bomo izvolili delegate na 
pokrajinski kongres.

HVALEŽNICA 2001: Odrini na 
globoko - Z veseljem biti Cer
kev danes. "Nosite bremena drug 
drugemu v prid Kristusovemu 
telesu, ki je Cerkev" (prim. Gal 
6, 2; Kol 1, 24). Slovensko pa
storalno središče v Trstu pri
srčno vabi k zahvalni maši, ki bo 
v stolnici sv. Justa v nedeljo, 11. 
novembra, ob 16. uri.

RADIJSKI ODER vabi v nede
ljo, 11. novembra, v okviru Gle
dališkega vrtiljaka na predsta
vo Wilma in Vili v izvedbi Lutkov
ne skupine Črni muc iz Seža
ne. Predstava bo v dvorani Ma
rijinega doma v ulici Brande- 
sia 27 ob 17. uri.

DRUŠTVO SLOVENSKIH izobra
žencev vabi v ponedeljek, 12. 
novembra, na redni tedenski 
večer. Tokratni gost bo teolog 
dr. Edi Kovač, ki bo govoril na 
temo Filozof Janez Janžekovič: 
velik Slovenec in Evropejec ob 
100-letnici rojstva. Večer bo v 
Peterlinovi dvorani, Donizet
tijeva 3 v Trstu, ob 20.30.

T.E.A. - Tržaško esperantsko 
združenje v sodelovanju s SKD 
France Prešeren iz Boljunca pri
reja tečaj esperantskega jezika 
in vabi vse zainteresirane na in
formativni sestanek, ki bo v to
rek, 13. novembra 2001, ob 20. 
uri v dvoranici SKD v občin
skem gledališču France Preše
ren v Boljuncu. Esperanto je 
nevtralno sredstvo za enako
pravno občevanje med narodi! 
Za podrobnejše informacije 
pokličite tel. 040 8320262 (ob 
uri kosila) in 338 3785202.

DAROVI

ZA CERKEV v Ricmanjih: Ber
narda Kuret, Ricmanje, v spo
min na svoje pokojne 50.000 
lir; M.B., Trst, 400.000 lir.

ZA KAPELO p. Leopolda v Do- 
mju: V.T., Trst, 400.000 lir.

ZA CERKEV v Mavhinjah:  
Zdravko Legiša 50.000 lir; M il
ka Žužek 50.000 lir; Božena 
Terčon 50.000 lir; Marija Pahor 
100.000 lir.

OPČINE, 9. 11. 1991 - 9. 11. 2001

Vedno si v naši m is li in  m o litv i 
draga m a m i

NADJA DOLENC - 
ŽERJAL

Tvoji Aleksander, Mara, Peter it i  Ivan
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2001



SREČANJE V O R G A N I Z A C I J I  ZSKP POSVET O B E G U N C I H  IN PRISELJENCIH V KC LOJZE BRATUŽ

PONOVNO POZIV, NAJ NE 
VRAČAMO POPISNIH POL
V torek zvečer je Zveza slo

venske katoliške prosvete prire
dila informativno srečanje o 
tem, kako naj se italijanski dr
žavljani sloveske narodnosti ve
dejo ob popisovanju prebival
stva. Državni zavod ISTAT nam
reč ne namerava izdati sloven
ski pol, slovenska manjšina pa 
se je odločila za protestno ak
cijo civilne neposlušnosti. Na 
srečanju, ki je bilo namenjeno 
predstavnikom društev in orga
nizacij, ki so včlanjene v ZSKP 
oz. SSO, se je zbralo lepo števi
lo prosvetnih delavcev in nava
dnih ljudi. Večer je vodil pred

sednik ZSKP Damjan Paulin, 
mede prisotnimi pa se je razvi
la diskusija o pereči situaciji ter 
o najprimernejših oblikah na
stopanja. Prisotni so dobili tudi 
kopijo protestnega pisma, ki ga 
bodo vsi interesenti naslovili na 
predsednika republike Ciam- 
pija. Složno torej s stališčem, ki 
so ga zavzeli predstavniki slo
venske narodne skupnosti na 
deželni ravni, so tudi udeležen
ci večera izrazili prepričanje, da 
popisnih pol, za katere ISTAT ni 
poskrbel tudi v slovenščini, se 
ne vrnejo popisovalcem.
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TOKRAT M E D N A R O D N I  SEMINAR ANTE

SODELOVANJE MED BOLNICAMA
8. n o v e m b r a  Državno Združenje Tehni- 

20 0 1  '
kov Dialize (ANTE) prireja od le
ta 1993 razne izobraževalne te
čaje za tehnike dialize, ki so od
prti tudi za bolničarje in zdrav
nike, ki delajo v centrih za diali
zo. V letu 2000 je ANTE sklenil, 
da osmemu seminariju ANTE 
da mednarodni značaj, s tem 
da ga združi s prvim kongre
som brez meja, v sodelovanju 
s službami za Dializo in Nefro
logijo bolnišnic v Gorici in v 
Šempetru pri Novi Gorici. Se
minar in Kongres bosta poteka
la v dveh obmejnih mestih Go
rici in Novi Gorici. Znanstveni 
program je pripravil odbor, ki 
so ga sestavljali odgovorni za 
znanstveno izobraževanje pri 
ANTE v sodelovanju s tehniki in 
zdravniki obeh bolnišnic.

Prvi Kongres brez meja se 
vključuje v čezmejno sodelova

nje med obema bolnišnicama 
in želi biti kot zgled za skupno 
programiranje pred vstopom 
Slovenije v EZ. Ima seveda tudi 
kulturni pomen, saj se vključuje 
v širši projekt sodelovanja med 
sosednjima državama, od kate
rih je ena že v Evropski zvezi, 
druga pa se ji bo kmalu pridru
žila. Zato sta Direktorja obeh 
bolnišnic podpisala dogovor o 
čezmejnem sodelovanju, v kate
rem podpirata pobudo Združe
nja. Na kongres želijo povabiti 
tudi tehnike, zdravnike in bol
ničarje iz Madžarske in Avstri
je. Na kongresu bo tekla razpra
va o temah skupnega interesa, 
o tehničnih, organizacijskih in 
zdravstvenih vidikih, pregleda
li pa bomo tudi možne konver
gence v zvezi z evropskimi za
koni in njihovo aplikacijo.

GLEDALIŠKO OBARVANA 
NEDELJA

Na Goriškem sta bila pre
teklo nedeljo popoldne kar dva 
zabavna gledališka nastopa. V 
prenovljenem Kulturnem domu 
v Sovodnjah je gostoval dram
ski odsek PD Štandrež s kome
dijo Hansa VVeigla Namišljeni 
zdravnik v režiji Emila Aberška. 
Priljubljeni in požrtvovalni štan- 
dreški ljubiteljski igralci, ki se v 
tej igri prikažejo v vsej svoji 
zborni uglajenosti, so z nosite- 
Ijem glavne vloge, imenitnim 
komedijantom Božidarjem Ta- 
bajem, omamili in nasmejali 
številne sovodenjske gledalce.
V štandreški dvorani Andrej Bu
dal pa so sočasno pripovedovali 
svoje življenjske dogodivščine 
trije tički, ki jih je bližnje praz
novanje sv. Martina zvabilo v vi
norodni goriški okoliš v prijaz
no štandreško gostilno. Popot
ni komedijanti, profesionalni 
igralci Alojz Milič, Livij Bogateč, 
Adrijan Rustja, Minu Kjuder in 
Sergej Verč, so s svojim Gleda
liščem na dvorišču že drugič pri
speli na Goriško in pozabavali 
gledalce z burko Jake Stoke Trije 
tički, s katero so obredli že mar
sikateri poletni praznik, pa tudi 
borjač in dvorano v zamejstvu 
ter onkraj meje in spravili v 
smeh nešteto gledalcev.

ZAČETEK GLEDALIŠKE 
SEZONE V GORICI

V ponedeljek, 5., in v torek, 
6. t.m., se je tudi v Gorici z vse 
prej kot posrečeno izbiro dram
skega teksta začela abonmaj
ska sezona SSG-ja. V Kultur
nem domu je namreč SSG Trst 
z igralci Vladimirom Jurcem,

Niklo Petruško Panizon, Igor
jem Pisonom, Jožetom Hrova
tom (gost PDG), Borisom Mi- 
haljom in Barbaro Cerar prika
zalo goriškim abonentom slo
vensko krstno uprizoritev soap 
opere Supermarket mlade be
ograjske avtorice Biljane Srblja- 
novič v režiji Jaše Jamnika, ki so 
si jo gledalci lahko premierno 
ogledali vTrstu v petek, 26.t. m. 
O tem smo že pisali v prejšnji 

! številki našega tednika in mi
slim, da si to "vrhunsko delo 
sodobne umetnosti" ne zasluži 
dodatnih besed. Primomnimo 
naj le to, da je prava škoda, ker 
morajo dobri igralci tratiti svoje 
izrazne moči v vsebinah brez 
kančka plemenite človeškosti, 
ki bi obžarjala gledalčevo dušo 
še po ogledu predstave.

SUMLJIV PRAŠEK V VRTCU
V ULICI BROLO 

Prejšnji ponedeljek je gori- 
ško javnost zbegala zaskrblju
joča vest, da so okrog poldne 
in pol v otroškem vrtcu v ulici 
Brolo v Gorici odkrili v poštni 
pošiljki sumljiv prašek. Učitelji
ce so takoj obvestile sile javne
ga reda, ki so prišle primerno 
opremljene skupno z gasilci. Vr
tec je iz varnostnih razlogov o- 
stal zaprt še v torek in sredo, 
otroci pa so prejšnji ponedeljek 
ostali brez kosila in jopičev. Ste
kla je preiskava. V torek so obla
sti sporočile, da ni šlo za nikakr
šno nevarno snov, ampak le za 
podlo in neokusno šalo. Novica 
je sicer pomirila v prvi vrsti šol
nike, starše in otroke, dogodek 
pa je vseeno vreden najostrejše 
obsodbe. Upamo, da bodo pre
iskovalci kmalu razjasnili zadevo.

PRISELJENCI SO BOGASTVO 
IN NE PROBLEM!

JURIJ PALJK

Tako bi lahko strnili sklepno 
in tudi vodilno misel posveta, 
ki so ga v torek, 30. oktobra, pri
redili člani krajevne dobrodel
ne ustanove Caritas in združe
nja Migrantes v KC L. Bratuž.

Že sam naslov posveta je bil 
zelo zgovoren, saj se je glasil: 
Priseljenci, begunci, mladoletni 
in priseljeni delavci. Z naslovom 
je glavni pobudnik izjemno do
bro obiskanega posveta duhov
nik Ruggero Dipiazza hotel vse 
prisotne in seveda tudi javnost 
opozoriti na tisto stvarnost be
guncev in prebežnikov, ki je v 
Gorici in širše v naši deželi pos
tala zadnja leta najprej hud 
problem, a nas obenem tudi 
opoz arja, da z nami ni vse tako, 
kot si mislimo, daje. Predvsem 
gre tu za problem naše družbe, 
ki je bogata; živimo namreč v 
udobju, kakršnega človeštvo še 
ni poznalo, a drugačnega in 
drugega noče in ga tudi ne zna 
sprejeti za sebi enakega.

Cerkev pa stoji v prvi vrsti, 
ko gre za pomoč na rob potis
njenim ljudem. Begunci in ne
zakoniti prebežniki, ki vsak dan 
prihajajo čez državno mejo 
med Slovenijo in Italijo, so prav 
gotovo na dnu naše družbene 
lestvice. To sta s svojo prisot
nostjo in z nagovori izpričala 
najvišja pastirja krajevnih Cer
kva pri nas, in sicer goriški nad
škof msgr. Dino De Antoni in

FO TO  BU M BAC A

tržaški škof msgr. Evgen Ravi- 
gnani. Da so težave s priseljen
ci v Gorici in naši pokrajini re
sne, pa sta s svojo prisotnostjo 
izpričala tudi goriški župan Va
lenti in predsednik goriške po
krajine Brandolin. Vsi so seve
da poudarili nujnost spreje
manja priseljencev, ki jim mo
ramo nuditi najnujnejše in člo
veka vredne razmere, predv
sem pa možnosti, da se v našo 
družbo aktivno vključijo. Cer
kvena dostojanstvenika sta 
spregovorila tudi o tem, da je 
človek, prav vsak človek, na
rejen po božji podobi in zato 
vsakdo vreden dostojnega živ
ljenja. Poudarila pa sta tudi, da 
je krščanstvo v bistvu pripoved 
o in življenje ljubezni in Ljubez
ni in je zato kristjan solidaren, 
odprt do drugega, drugemu na
menjen. Tak bi kristjan moral 
biti in taka hoče naša Cerkev

ostati tudi v prihodnje, sta po
vedala škofa in se zavzela za 
strpno, predvsem pa solidarno 
družbo, ki mora tujcem in be
guncem pomagati.

Da pa ni vse lahko in predv
sem pa to, da večkrat ostajamo 
pri besedah, so spregovorili 
"delavci na terenu", kot bi lahko 
upravičeno poimenovali vse ti
ste prostovoljce krajevne Cari
tas in drugih dobrodelnih orga
nizacij, ki zgledno skrbijo, ko
likor je v njihovih močeh seve
da, za begunce, ki se zatekajo 
čez mejo in pri nas iščejo tisto, 
česar doma niso mogli nikdar 
najti, predvsem seveda delo in 
zaslužek, dostojno streho nad 
glavo, novi dom, predvsem pa 
boljšo družbo, kot jo  imajo 
doma. Slišali smo veliko šte
vilk, ki so po svoje dovolj zgo
vorne, da prepričajo še tako 
zgovorne dvomljivce v to, da je

priseljence potrebno sprejeti, 
jih  dejavno vk ljuč iti v našo 
družbo, da bodo postali zares 
bogastvo in ne več samo prob
lem, kar seveda so za nas in za 
našo družbo. V Italiji je dva mi
lijona priseljencev, zvečine nek
danjih beguncev, od tega jih je 
samo tristo tisoč brez dovolje
nja za bivanje v državi, kar je 
veliko manj kot drugod v Evro
pi. Goriški prostovoljci so spre
govorili o težavah, ki jih imajo 
z nameščanjem prebežnikom 
čez mejo, drugi o tem, kako 
dnevna italijanska politika ne 
pomaga vključevanju begun
cev in drugih priseljencev v 
našo družbo, saj Berlusconijeva 
vlada nalašč zavira potrebno in
tegracijo tujcev.

Na posvetu smo slišali, da je 
sicer res trditev, kako priseljenci 
prinašajo s seboj drugačne nava
de, a je prav tako res, da prinašajo 
s seboj elan in nove ideje, predv
sem pa so tista delovna sila, ki jo 
naša družba krvavo potrebuje, 
saj opravljajo dela, ki jih mi nismo 
več pripravljeni delati. Predvsem 
pa so to ljudje, naši bratje, ki smo 
jih dolžni sprejeti, tudi zato, ker 
so že med nami in je zato krivič
no že sprenevadanje, da jih ni. 
Od kristjana pa evangelij zahte
va aktivno pomoč in ljubezen do 
bližnjega, ki se kaže tudi v spre
jemanju in pomoči drugemu in 
drugačnemu. Na posvetu smo 
videli ljudi, ki jih običajno ni na 
prvih straneh časopisov in ne na 
televizijskih zaslonih, a s prosto
voljnim delom dokazujejo, da so 
v naši družbi še ljudje, ki vedo, 
kaj je človeško dostojanstvo. 
Prav je, da smo jim hvaležni!
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MED PLESOM IN KOPANJEM SE
MARSIKAJ ZANIMIVEGA^  ...

s r ^

HARJET D O R N IK

Vabilo na ples odpira sezon
ski program Skupnosti družin 
Sončnica. Namerilo se je, da je 
kot prva letošnja pobuda stekel 
prav plesni tečaj za začetnike. 
Vodi nam že znani plesni uči
telj Franci s plesne šole Urška v 
župnijski dvorani pri sv. Ivanu, 
kjer že enajst parov vadi plesne 
korake standardnih in drugih 
ritmov. Upati je, da se bodo nav
dušenja za zdrav ples nalezli tu
di najstniki, saj je učitelj priprav
ljen voditi tečaje tudi z drugimi 
skupinami. Župnijski prostori 
ob sv. Ivanu so torej vsestran
sko zaživeli, kot je bila nadško
fova želja ob njihovi blagoslo
vitvi. V njih že potekajo pogo
stna srečanja raznoraznih sku
pin. V njih so se pred kratkim 
srečali tudi člani SDS in začrta
li delo za bodoče mesece. Skup
nost je poleg plesnega tečaja in 
martinovanja na Sinjem vrhu 
namenila za jesenski čas tudi 
dve predavanji. Na prvem bo 
spregovoril pisatelj Zorko Sim
čič in bo potekalo prav v žup
nijski dvorani. "Odslej hoja po 
vrvi" je naslov predavanja, v ka
terem bo pisatelj razmišljal o 
narodu in religiji ob prelomnici 
časa. Teden za tem se bo skup
nost premaknila v auditorium 
Fogar na predavanje v ita li
janščini nadškofa msgr. Dina 
De Antonija "Kakšno družino si 
želimo?". Pred toplim božičnim 
časom se bodo mlajši zakonci 
lahko zbrali na duhovni obnovi 
v Zavodu sv. Družine. Vodil jo

N o v i lo g o t ip  
S k u p n o s ti d ru ž in  
S ončn ica , k i ga 
jc  iz o b lik o 
va l W a lte r 
G ru d in a

dvorane in predlagala nekaj 
srečanj tudi izven ožjega ob
močja, da bi lahko prišli v stik z 
drugimi sorodnimi skupinami 
in za obogatitev članov naše 
skupnosti. Pobude, ki jih pred
laga, klijejo iz želja in potreb 
skupnosti same, ki je zaradi 
svoje pisane narave zelo občut
ljiva za najrazličnejše potrebe 
tega prostora in časa. Zato si 
skupnost Sončnica nadeja, da 
bodo tudi letošnje ponudbe na
letele na dober odziv in odmev 
kot tiste iz lanske sezone.

bo p. Mirko Pelicon, razvil pa 
bo razmišljanje "Oba eno telo".

Januarja bo nujno se zbrati 
na letnem občnem zboru za ob
vezni delovni obračun in pro
račun, februarja pa bo na vese
lem pustovanju poskrbljeno za 
igre in ples za otroke in odrasle.

V postnem času bosta na 
programu še dve predavanji. 
Ponovno bomo v naši sredi go
stili p. Christiana Gostečnika, ki 
bo prav gotovo tudi letos nav
dušil publiko z razmišljanjem o 
moškem in ženski - dveh različ
nih svetovih. Naslov predavanja 
je "Privlačnost različnosti", bo 
pa v KC Bratuž. Naslednje pre
davanje bo meseca marca v 
Kulturnem domu. Dr. Metka 
Klevišar bo spregovorila na te
mo, kako spremljati bolnika in 
njegovo družino, naslov preda
vanja je "Izkustvo težke bolez
ni v družini". Postni čas bo za
ključila duhovna obnova za za

konce z razmišljanjem "Ada
movo rebro", tudi tokrat v Za
vodu sv. Družine. Za njim bo 
na vrsti 7. Dan družine, ki bo 
potekal na beneških tleh v so
delovanju z beneškimi rojaki. 
Po tej pobudi preostaja le še 
poletno središče "Srečanja 
2002", na katerem se bodo od
10.junija do 12. ju lija  zbirali 
otroci iz slovenskih vrtcev in 
šol na sproščujočih srečanjih 
po zahtevnem šolskem letu. V 
okviru poletnega središča je 
predviden tudi zaključni Dru
žinski izlet. Med letom bodo v 
primernih časih in krajih po
tekali še kuharski tečaj, kon
cert in tečaj za vzgojitelje, pa 
morda še kaj drugega.

SDS se je želela v tej pestri 
ponudbi približati najrazličnej
šim okoljem, v katerih se sreču
jejo slovenske družine in otro
ci, predvsem mestni, zato je za 
svoje pobude izbirala različne

MEPZ PODGORA ZA 
PRAZNIK VSEH SVETIH

Po slovenski sveti maši v Po- 
dgori je bila ob 10. uri spomin
ska slovesnost pred spome
nikom padlih, kjer sta zapela 
domači zbor Podgora in zdru
ženi moški zbor Paglavec.

Kot vsako leto so se pevci 
MePZ Podgora podali na glav
no goriško pokopališče, kjer so 
se skupaj z goriskimi kulturniki, 
ob duhovni udeležbi gospoda 
Jožka Kraglja, poklonili in s pe
smijo obogatili blagoslov gro
bov Emila Komela, Lojzeta Bra
tuža, Viktorja Prašnika in duho
vnikov goriške nadškofije, med 
njimi gospoda Bernarda Špaca
pana. Nato so se podgorski 
pevci podali še na mirensko 
pokopališče, kjer počiva njihov 
bivši dirigent in organist Mirko 
Špacapan. Tudi njemu so zape
li in s tem zaključili obisk gro
bov znanih goriških slovenskih 
osebnosti. V popoldanskih urah 
pa so še spremljali obred na 
domačem pokopališču v Pod- 
gori.
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P O G O V O R  SILVAN BEVČAR /  LETOŠNJA IZ K U Š N JA  SOLE V NARAVI

ODSTRTA ZAVESA NAD 
PRELEPO PRIRODO

IVA KORŠIČ

Ko se je jesen bohotila v tiso
čerih odtenkih toplih barv, je 
Štajerska od 15. do 19. oktobra 
gostila osnovnošolce petih raz
redov goriškega ravnateljstva v 
domu Gorenje v Gorenju (760 
m) pri Žrečah. Že peto leto se 
je petošolcem nudila možnost 
enotedenskega bivanja v nepo
srednem objemu narave med 
pašniki, gozdovi in redkimi 
kmetijami. Tej lepi šolski izkuš
nji, ki je postala že ustaljena 
navada, bi se učenci težko od
rekli, saj tovrstno bivanje v tes
nem stiku z naravo, s sošolci in 
učitelji pomaga pri zorenju ce
lostne osebnosti neugnanih šo
larjev. Da bi izvedeli kaj več o 
letošnjem "zelenem tednu", 
smo se pogovorili s Silvanom 
Bevčarjem, ki poučuje matema
tične in naravoslovne vede ter 
likovno vzgojo v OŠ Župančič 
v Gorici in Erjavec v Štandrežu. 

Šola v naravije do sedaj 
potekala spomladi in 
vsakič na Primorskem; 
zakaj ste se letos odločili za 
jesensko obdobje in 
oddaljeno Štajersko 't 
Pravzaprav je naključje bo

trovalo tej izbiri, kajti letos smo 
se želeli posvetiti Posočju, toda 
domova v soški dolini nista bila 
razpoložljiva. Predlagali so nam 
štajerske Žreče in z veseljem 
smo jih sprejeli. Jesenski čas 
smo izbrali pa zato, ker smo 
opazili, kako zelo dragocene iz
kušnje si naberejo učenci v to
vrstnem bivanju v naravi. Ti ne
običajni šolski dnevi ne prina
šajo samo znanja, ampak utr
jujejo prijateljske vezi med otro

ki. Učenci se med seboj bolje 
spoznajo, izboljšajo se tudi nji
hovi odnosi z učitelji. Zato se 
nam je zdelo prav, da to "učno 
letovanje" ne izzveni kot pom
ladna nagrada za petletno 
skupno delo, pač pa dobrodo- 

I šla jesenska izkušnja za spleta
nje trdnejše povezave med u- 
čenci, ki obiskujejo različne šo
le ravnateljstva in imajo razna 
srečanja, vendar ne tako nepo
sredna. Gradivo pa, ki smo ga 
nabrali v naravi, bo čudovit pri
pomoček za celo šolsko leto. 

Kakšen je  na pogled 
dom Gorenje?
Dom je nov, odprli so ga v 

letošnjem maju, prostoren s te
lovadnico in igriščem. Sobe so 
štiri- ali šestposteljne, vseh ležič 
je 60, nekatera uporabljajo tudi 
za turistey v glavnem pa je na
menjen Šoli v naravi, saj se v 
njem celo leto vrstijo vedoželj
ni šolarji.

Koliko učiteljevje 
spremljalo naše učence in 
koliko ste j ih  pridobili v 
domu?
Nas učiteljev, goriških sprem

ljevalcev, je bilo šest: Manuela 
Maraž, Mirka Bric, Kristina Ož-

bot in jaz, David Sossou in Da- 
rio Leban. V domu so se nam 
pridružili oz. vodili dejavnosti 
štirje vzgojitelji: Špela in Nada 
za naravoslovje, Snežana in 
Grega za športne dejavnosti. 
Poleg njih so v domu še ravna
telj in pomožno osebje ter sim
patični pes Bingo, bernardinec, 
pravo veselje za otroke.

Kdaj so se začele
dejavnosti? So bili učenci
porazdeljeni po skupinah?
Že prvi dan smo imeli prvi 

skupen pohod. Naslednji dan 
smo se z avtobusom popeljali 
na Roglo, po dobri uri hoda po 
gozdu smo dospeli do čudovi
tih Lovrenških jezer, ki ležijo na 
1500 m. Tu smo imeli prvo na
ravoslovno lekcijo o barju v vi
sokogorskem svetu in njegovih 
raznolikih živalskih in rastlin
skih značilnostih. Ostale dni je 
delo potekalo po skupinah, v 
katerih so bili štirje učenci ali 
šest. Le-ti so skupine poimeno
vali po obravnavanih rastlinah. 
Navadno pa so se skupinice zd
ružile v dve večji po 15 oz. 16 
učencev (vseh je bilo 33), tako 
da so se učne dejavnosti vrstile 
vzporedno. Največ teh je bilo 
ob pohodih v naravo; teme so 
bile v glavnem naravoslovne. 
Nekatere smo razvijali tudi v 
Domu, največ pa v gozdu.

Kako je  v bežnem orisu
potekal dan?
Dan je bil prav dolg; začenjal 

se je ob sedmih z vstajanjem, 
nato je bila dvajsetminutna te
lovadba na igrišču ali pa tek po 
krožni potki med domačijami 
vasi in okoliškimi travniki. Tele
snemu razgibavanju je sledilo 
urejanje spalnic, povezano s 
tekmovanjem v pospravljanju 
postelj in pažnji na čistočo sob. 
Učenci so se temu resno posve
čali in se pošteno trudili pri na
biranju točk. Vestno so oprav
ljali tudi dežursko delo v jedil
nici. Ob osmih je bil zajtrk. Po 
njem so se skupine zbirale na 
zboru za pohod k nakazanim

dejavnostim. Včasih sta bili v 
jutru kar dve. Po kosilu so bile 
na sporedu raznovrstne učne 
vsebine. Vzporedno s temi so 

j  se učenci učili lokostrelstva, ple- 
| zanja po umetni plezalni steni, 
pripravljati bivak v gozdu in og
njišča s čim manjšo uporabo vži
galic. Po večerji so skupine poro
čale o opravljenem delu oz. vsak 

i učenec je pisal dnevnik. Imeli 
smo tudi dva nočna podviga: pe- 

i čenje kostanja v gozdu ob soju 
petrolejk in sugestivni nočni po
hod po gozdni stezi in po vasi s 
petrolejkami ob poslušanju noč
nih glasov. Sklep vseh teh raz
vejenih dejavnosti je bil zadnji 
dan lov na jelenčka, tek čez drn 
in strn, povezan z reševanjem 

I vprašanj na določene teme in s 
prikazom ročnih spretnosti; pri 
tem se je izkazalo pridobljeno 
znanje.

Kaj je  bilo za učence
najbolj zanimivo in
neobičajno?
Prav gotovo obisk kovačije, 

v kateri je starejši domačin, 
eden redkih preostalih kovačev,

1 kolar, prikazal svoje izdelke, te
sarsko, gozdarsko in mesarsko 

! orodje, pa tudi primeže, stiska
la itd. Otroci so kar strmeli v ve
likansko kladivo, ki je kovalo 
razbeljeno železo. Prevzel jih je 
ogled tipične pohorske hiše, 
brunarice, krite s skodlami. Za
nimiv je bil prikaz biološkega 
sadjarjenja, ki seje končal s po
biranjem jabolk.

Je bilo tudi kaj
sprostitvenih trenutkov?
Prostih trenutkov je bilo bolj 

malo, vse je bilo namreč vode
no. Sprostitvena večera sta bila 

! dva, prvi, spoznavni, in poslovil- 
ni večer s plesom. Čas je hitro 
bežal, domotožja ni bilo. Vse 
je potekalo srečno. Vreme je 
bilo sončno, vendar jasen po- 

! gled v dolino so zastirale rahle 
meglice.

Kaj bi še povedal ob koncu
tega pogovora?
Tudi v imenu kolegov, pred- 

i vsem pa ravnateljstva bi se rad 
zahvalil Centru šolskih in obšol
skih dejavnosti iz Ljubljane, ki 
omogoča našim učencem pri
dobiti si bogate življenjske iz
kušnje, vodstvu in osebju doma 

! Gorenje za izkazano prijaznost, 
Odboru staršev za denarni pri
spevek, in Skladu goriške hra
nilnice (Fondazione Cassa di Ri- 
sparmio), ki nam je omogočil 
nakup digitalne videokamere. 
Ta dopolnjuje naš multimedial- 
ni laboratorij za videomontaže. 
Tudi letos smo s kamero doku
mentirali učne ure v naravi in 
nova pridobitev nam bo olajša
la delo, ki ga bomo tokrat lahko 
opravili kar v šolskih prostorih.

DAROVI

ZA CERKEV v Sovodnjah na
mesto cvetja na grob pok. Fra- 
njota Tomšič daruje 50.000 lir 
Adrijana Kovic; namesto cvetja 
na grob Franja Tomšiča, Vida in 
Miljan Kogoj 50.000; Romana 
Kogoj 50.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu N.N. 
80.000; Benjamin Černič, name
sto cvetja na grob Karla Marke- 
žiča, 50.000; Ljudmila Cotič, ob 
80. rojstnem dnevu 100.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi N.N. ob 
10. obletnici smrti Dorice Pav
letič Černič 100.000 lir.

ZA CERKEV na Peči Albin 
Covi, v spomin na ženo Laure
to 35.000 lir.

ZA CERKEV v Gabrjah D. in 
T., v spomin na pokojne v druži
ni Žerjal 100.000; Vinko Lev
stik, v spomin na pokojne v 
družini Levstik-Gornik 100.000; 
T., v spomin na pokojnega prof. 
Aleksandra Ivanova 50.000 lir.

ZA OBNOVO cerkve v Pregari 
namesto cvetja na grob Karla 
Markežiča sovodenjski župlja- 
ni 1.118.000; N.N. 200.000; 
M.P. 500.000; N.N. 100.000; 
Rezi in Marinka 100.000; N.N. 
100.000; družina Hmeljak-Per- 
šolja 50.000; družina Milocco 
in mama Marija 100.000 lir.

OB SMRTI Franja Tomšiča da
rujejo žena Darinka, sin Bruno 
in hči Franca za Kulturni dom 
Sovodnje 100.000, za cerkev v 
Sovodnjah 100.000, za Novi 
glas 100.000, za sovodenjske 
krvodajalce 100.000, za cerkev 
v Gabrjah 100.000, za Zavod 
sv. Družine 100.000 (skupaj
600.000 lir); v spomin na Franja 
Tomšiča daruje Magda Tomšič 
za cerkev v Sovodnjah 100.000, 
za Zavod sv. Družine 100.000, 
za Novi glas 100.000 (skupaj
300.000 lir).

ZA MISIJON P. Kosa N.N. iz 
Rupe 150.000; N.N. z Vrha 
50.000; N.N. zVrha 100.000 lir.

ZA MISIJON g. Ivana Štante 
N.N. z Vrha 100.000; N.N. z 
Vrha 50.000 lir.

Radio Trst A v sodelovanju s 
Slovenskim katoliškim društ
vom Hrast in Prosvetnim druš
tvom Jezero prireja v Doberdo
bu ob vaškem prazniku sv. Mar
tina večer z naslovom Na valo
vih spomina, ki ga poklanja spo
minu ob 10-letnici smrti Franke 
Ferletič. Večer bo v petek, 9. no
vembra. Ob 19. uri bo sv. maša, 
ob 20.30 pa bo sledil v žup
nijski dvorani kulturni večer. 
Program, ki ga bo povezovala 
Alenka Florenin, bodo soobliko
vali ženski zbor Jezero pod tak-

OBVESTILA

V SOBOTO, 10. novembra, bo 
v avditoriju v ulici Roma v Go
rici posvet, ki ga prireja Zdru
ženje psihologov iz dežele F-Jk. 
Od 8.30 do 14. ure se bo pred 
m ikrofonom zvrstilo sedem 
strokovnjakov ter pričevalcev, ki 
bodo spregovorili na temo Iden
titeta v srečanju kultur.

DRUŠTVO E.B. SEDEJ iz Štever- 
jana vabi na koncert nabožnih 
pesmi v izvedbi vokalno-inštru- 
mentalne skupine NOMOS, ki 
bo 11. t.m.,ob 16. uri v župnijski 
cerkvi v Steverjanu. Sledila bo 
tombola v Sedejevem domu.

ŽUPNIJSKA SKUPNOST sv. I- 
vana bo 11. t.m. obhajala zah
valno nedeljo s slovesno sv. ma
šo ob 10. uri. Vabljeni.

SEKCIJA STRANKE Slovenske 
skupnosti za Števerjan vabi so
mišljenike, člane in prijatelje na 
izredni občni zbor, ki bo v pone
deljek, 12. t.m., ob 20.30 v Se
dejevem domu v Steverjanu.

DOL: v torek, 13. t.m., bo ma
ša v cerkvi Fatimske Matere 
Božje ob 18. uri, nato bo sledi
la binkoštna dvorana.

SEKCIJA STRANKE Slovenske 
skupnosti za občino Gorica va
bi člane, prijatelje in somišlje
nike na občni zbor, ki bo na st
rankinem sedežu v Gorici, drev. 
XX. septembra 116, v četrtek, 
15. novembra ob 20.30.

DRUŠTVO KRVODAJALCEV iz 
Sovodenj ob Soči organizira 
tečaj vezenja križci. Edino sre
čanje bo 15. novembra ob 20. 
uri na sedežu društva v Gabr
jah. Informacije pri Vincenzi tel. 
0481 -882526.

'TONE MIHELIČ: v letih po voj
ni je v naših krajih ustvarjal sli
kar Tone Mihelič. Galerija Ars 

i  se želi ob 20-letnici smrti poklo
niti njegovemu spominu, prire
diti razstavo in izdati katalog s 
slikami, ki so nastale oz. ostale 

j  v naših krajih. Prosimo vse, ki 
imajo kako njegovo sliko, da to 
javijo na tel. št. 0481 536455 
ali 0481 82040.

tirko Daria Bertinazzija, Lučana 
Budal bo podala priložnostno 
misel, prisotni bodo nato pri
sluhnili Triu Slovenskega centra 
za glasbeno vzgojo Emil Komel; 
Mateja Černič pa bo prebrala 
Frankin zapis o Doberdobu. 
Sledila bo predstavitev zvočne 
kasete Glasovi življenja ter pos
netki fotografskega odseka Je
zero. Na večeru bo sodeloval 
tudi MePZ Hrast iz Doberdo
ba, ki ga vodi Hilarij Lavrenčič.

Vljudno vabljeni!

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA

C E C IL IJA N K A  2 0 0 1
43. REVIJA GO RIŠKIH PEVSKIH ZBOROV 
OB TISO ČLETNIC I GORICE IN  SOLKANA

Sodelujejo tudi zbori iz tržaške in videmske pokrajine 
ter Koroške in Slovenije

Kulturni center Lojze Bratuž 
Sobota, 17. novembra 2001, ob 20.30 

Nedelja, 18. novembra 2001, ob 16. uri

P O D  PO KROVITELJSTVOM  CO RIŠKE O B Č IN E  IN  PO KRAJINE TER 
O B P O D P O R I JAVNEGA SKLADA RS Z A  KULTURNE DEJAVNOSTI

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

V ljudno Vas vab im o na predstav itev  kn jige  

Lojzka Bratuž

IZ  G O R IŠ K E  P R E T E K L O ST I
BESEDILA IN  L IK I

Delo bo ob prisotnosti avtorice predstavila 
prof. Marija Pirjevec

GLASBENI UVOD: Slovenski center 
za glasbeno vzgojo Emil Komel 

RECITATOR: Jan Leopoli

Petek, 9. novembra 2001, ob 18. uri v mali dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž Gorica, Drevored 20. 
septembra 85

ZAHVALA
Ob smrti našega dragega moža, očeta in nonota

FRANJA TOMŠIČA
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so ga pospremili na njegovi 
zadnji poti. Posebna zahvala g. Marijanu Markežiču, g. Vi
ljemu Žerjalu, cerkvenemu pevskemu zboru in g. zdravniku 
Marjanu Čijanu.

Svojci
Sovodnje ob Soči, 8. novembra 2001

+ ZAHVALA

V 84. letu življenja je  odšel k Bogu naš dragi

KARLO MARKEŽIČ
Iskrena hvala vsem, ki ste ga spremljali v dolgi bolezni in na 
njegovi zadnji poti. Hvala za molitve, besede sožalja, izraze 
bližine in darove za obnovo pregarske župnijske cerkve in 
druge namene.

V upanju na vstajenje
Žena Justina, sin Marijan in hčerka Nevja z družino

9 . 11. 1991
Odšla s i od  nas, 
vseskozi s i z  n a m i 
v m is lih  in  m o litv i

FR A N K A  FERLETIČ
Povezani s Tabo p r i  duhovn i d a ri
tv i v pe tek, 9.11.2001, ob 19. u r i
v cerk v i sv. M a rtin a  v Doberdobu  

Svojci

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ 

A b o n m a  l ju b ite l js k ih  g le d a liš k ih  s k u p in  S ta n d re ž  2001  
AG VRBA Vrbje pri Žalcu - Celje 

Curt Flatovv

M O Ž , K I SI N E  U P A
komedija 

REŽIJA Jože Kranjc 
Župnijska dvorana A nton  Gregorč ič  v Štandrežu, nedelja, 11. 
novembra 2001, ob 17. uri
P O D  POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

OB 10-LETNICI  NJENE PREZGO DNJE  SMRTI

FRANKI V SPOMIN

1 1
ČETRTEK,
8. N O V E M B R A  
2 0 0 1
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D O  28. N O V E M B R A V PETEK, 2 6 .  O K T O B R A

VELIKI  SIN S O N Č N I H  BRD SAFET ZEC, ZRCALO SVETA IN
MSGR. VENCESLAV BELE (5 ) DU HOVNOST ČLOVEKA

Lapanju se je čudno zdelo, da 
bi se Gregorčič in še v svojih 
poznih letih tako zanimal za 
tega lahkoživega pesnika, ki je 
izbral za grb svoje pozemeljske 
sreče in blaženosti triperesno 
deteljico: vino, pesem in ljube
zen, in da se kažejo očividni sle
dovi tega vpliva v njegovih poe
zijah (Dom in svet 1944).

Znano je, da je bil Stritar Gre
gorčičev pesniški učitelj, ko ga 
Gregorčič večkrat imenuje: uči
telj blagi - dragi moj - učenik ljub
ljenec (IV. zvezek str. 62-63). O 
sestavku o lepi rimi je zapisal 
Stritar v Zvonu 1870 str. 207: 
Kdor hoče vedeti, kaj so lepe 
rime, temu svetujem, razen ita
lijanskih poetov posebno Bo- 
denstedtovih - Mirza Schaffy, 
kjer je poetična oblika dovršena 
do najvišje stopnje.

selnosti - je deloma nasproten 
duhu, ki veje iz Gregorčičevih 
poezij - duh njegove tuge, sve
tobolja, odpovedi, resnosti.

Sala in smeh, petje in pitje, 
lepota in ljubezen - to je živ
ljenje Mirza Schaffyja. Gregor
čič je bil človek nad vse meh
kega srca, polnega bridkosti in 
trpljenja. V tej suknji gledajo 
ljudje Gregorčiča duhovnika, 
pozabljajo pa, da je pod to suk
njo tudi Gregorčič kot človek. 
Gregorčič je našemu ljudstvu 
predvsem pesnik in ne toliko 
duhovnik. Bil je pač Gregorčič 
tak, kot je bil in kot je sam sebe 
označil: Napol moža in napol 
žene: Adamova je moška glava, 
/  od Eve mehko srce! (Bele, S. 
Gregorčič in M irza Schaffy, 
Dom in svet, 1944).

ERIKA JAZBAR

Zadnje dni meseca septemb
ra so v cerkvi in v opatiji v Ro- 
žacu pri Manzanu odprli veli
ko likovno razstavo bosanske
ga umetnika Safeta Zeca, ki že 
deset let živi in dela v Italiji, 
sedaj v Benetkah. O omenje
nem dogodku smo ob prilož
nosti obširno poročali, saj u- 
metnik, ki je pred nekaj leti 
razstavljal v KC Bratuž v Gori
ci, velja za enega večjih likov
nikov iz kulturnega prostora 
nekdanje Jugoslavije, dobro 
poznan pa je tudi v tujini. Raz
stava likovnih del Safeta Zeca 
bo v kraju Opatija pri Rožacu 
na ogled vse do 28. novembra 
letos, in sicer vsak dan od 9. 
do 12. ure in od 15. do 18. ure; 
na njej pa si lahko vsak obisko
valec ogleda šestdeset del, ki 
zajemajo grafične liste in olja 
ter mešane tehnike na platnu.

Ob razstavi Safeta Zeca je 
izšel obširnejši in dragocen 
barvni katalog s tehtnim i za
pisi in številnimi fotografijami 
del bosanskega umetnika. Ob 
uvodnih besedah Duilia Corg- 
nalija, ki odgovarja za dogod
ke v opatiji, so o umetniku in 
njegovih delih poklonili svoje 
zapise Roberto Budassi, Ivan 
Lovrenovič, slikar sam in Jurij 
Paljk, ki je tudi posrkbel za 
prevode esejev iz hrvaškega in 
srbskega jezika v italijanščino.
V zajetnem katalogu, ki šteje 
kar 140 strani, bo vsakdo lah
ko spoznal bosanskega umet
nika iz neposrednega priče
vanja njegovih del ter iz bese
de piscev, ki so se v Zečevo de
lo posebno poglobili. Glavni

no publikacije predstavljajo re
produkcije umetniških del, ta
ko da se vsak bralec lahko sam 
utopi v umetniški svet, tehniko

Zečevih motivov, z njegovim 
svetom in zavezanostjo likov
nemu delu ob prvem pogledu 
na Rembrandtovo delo List sto
tih florintov, kateremu se Zec 
danes z dolžnim spoštovanjem 
oddolži z lastnim delom Hva
la Rembrandtu (na sliki spodaj) 
ter v zaključnem zapisu Hvala, 
Rijn.

Na zadnjih straneh publi
kacije pa spoznamo življenj
sko pot Zeca človeka in umet
nika, s sintetičnimi biografski
mi podatki ter s pregledom 
vseh pomembnejših razstav.

Vsem bralcem našega časo
pisa, ki si niso še ogledali Zeče
ve razstave, zato toplo svetu
jemo, naj se napotijo v opati
jo  v Rožac, kjer se bodo lahko 
naužili lepote ob krasnih de
lih bosanskega umetnika, obi-

in duh Safeta Zeca. Pred og
ledom njegovih del pa bo imel 
bralec in obiskovalec na razpo
lago še zapise, v katerih se bo 
seznanil s samim "slovarjem"

skali nadvse zanimivo kulturno 
središče ter imeli obenem tudi 
na razpolago bogat in pregle
den priložnostni katalog.

V petek, 26. oktobra, so se 
slovenski predstavniki iz videm
ske pokrajine sestali z nadško
fom msgr. Pietrom Brollom. 
Srečanja so se udeležili pred
stavniki iz Kanalske doline, Re
zije, Terske doline in Nadiških 
dolin, spremljala pa so jih  tudi 
deželna predsednika slovenskih 
krovnih organizacij. Videmske
mu nadškofu oz. videmski cer
kvi so se slovenski predstavniki 
zahvalili za prizadevanja in ja
sna stališča, ki jih je zavzela do 
problematike slovenske narod
ne skupnosti, predvsem ko je 
šlo za vprašanje zaščitnega za
kona. Pomembno vlogo pa lah
ko videmska nadškofija odigra 
tudi oz. predvsem danes, ko 
smo priča upočasnitvam in za- 
petljajem okoli izvajanja pomem
bnega zakonskega besedila. Ob 
tem so prisotni izrazili željo, da 
bi podobno kot v goriški in 
tržaški škofiji tudi na Videmskem 
imenovali vikarja za slovenske 
vernike. Nadškof je pokazal ve
liko zanimanje in odprtost do 
vprašanj slovenskih vernikov, ki 
živijo na Videmskem.
— — —  E)

GLOSA JURIJ PALJK

Pravzaprav hi morali napisati 
nekaj besed o uvajanju novih 
"praznikov", ki z našimi običaji 
nimajo ničesar skupnega. V mi
slih imamo praznovanje Hallo- 
ween, ki se je  v zadnjih letih do
besedno razpaslo tudi pri nas. 
Gre za starodavno praznovanje, 
ki naj bi bilo keltskega izvora in 
je  torej z evropskimi priseljenci 
prišlo v ZDA. Gre za to, da se na 
dan pred praznikom Vseh svetih 
predvsem otroci v Ameriki oble
čejo v maske, najraje v duhove, 
in potem hodijo okrog, trkajo na 
vrata sosedov in se jim  pokažejo 
ter rečejo: "Trick or treat", kar so 
v Italiji prevedli v: "Dolcetto o 
scherzetto!" Ker pa pišemo v slo
venskem jeziku, bomo razložili, 
za kaj sploh gre. V bistvu otroci 
rečejo sosedu, naj jim  da darilce, 
najraje kakšno sladkarijo, ker mu 
bodo sicer pripravili neljubo pre
senečenje. Običajno v Ameriki 
tistim, ki ne dajo bonbonov ali 
piškotov, otroci naredijo kako 
malo nedolžno nevšečnost: ali ga 
pobrizgajo z vodo ali pa se mu 
na kakšen drug način "oddol
žijo" za negostoljubnost. V Ame
riki ima Halloween torej izrazito 
praznične lastnosti in vsebine in 
je torej razumljivo, da se ga otro
ci veselijo. Kakšen smisel pa ima 
v naše kraje uvaja ti praznovanje 
Hallovveena, vedo samo tisti, ki 
so to navado začeli uvajati pred 
leti in v prvi vrsti je to bila Ber
lusconijeva mreža televizij, ki je 
že itak poznana po svoji nekri
tičnosti, plehkosti, ki večkrat pa
de pod nivo preproste banalno
sti in je poznana predvsem po

O NOVIH OBIČAJIH
uvajanju vsega, kar diši po ameri
škem načinu življenja. Kot da bi 
bilo vse, kar imajo v ZDA za ne
kaj normalnega ali pa praznične
ga, normalno in praznično tudi 
pri nas! O tem, kako prazno in 
porazno je  večkrat ameriško 
vsakdanje življenje, ni potrebno 
posebej govoriti, saj je ameriška 
družba zares družba, ki sloni na 
uspehu in samo na dobičku. Za
to se človek, tak, kakršni smo mi, 
ljudje torej, upravičeno sprašu
jemo, zakaj mora še naša šola 
capljati za temi praznimi, odveč
nimi modami in navadami, ki z 
našo preteklostjo in našimi obi
čaji zares nimajo ničesar skup
nega? Iz naših šol so letos in 
nekateri že pred letom dni prišli 
domov pred Vsemi svetimi vsi 
navdušeni, da bomo tudi doma 
praznovali Halloween in so seve
da doma, vsaj pri nas, zvedeli, da 
ne bomo praznovali, tudi zato 
ne, ker nimamo česa praznova
ti. In so bile seveda na vrsti raz
lage in smo starši zvedeli, kako 
"bodo drugi vsi praznovali, samo 
pri nas doma ne bomo", jasno 
je, da smo starši bili v škripcih, 
ko se je pri sosedih prikazala na 
oknu smrt s svečo v notranjosti 
in jeza njo pricapljal "mali duh", 
ki je bil seveda sosedov najmlaj
ši, našemljen v duhca in je potem 
pozvonil tudi pri nas doma in 
takrat, ko smo odprli, je prepro
sto rekel: "Dolcetto o scherzet
to!", kar je pomenilo, naj mu da
mo vsaj karamelo, če že ne cele

čokolade. Pa smo nekateri začeli 
razlagati svojim otrokom, da 
Halloween pri nas zares nima no
benega smisla, a smo kaj kmalu 
tudi ugotovili, da je  vse naše 
pripovedovanje zaman, ker je bil 
otroški odgovor uglašen na no
to, "da so po televiziji pokazali, 
kako se tudi pri nas praznuje Hal- 
loween in je tudi učiteljica v šoli 
povedala, da je to praznik". Na 
koncu so naši otroci še dodali: 
"Vidiš, kakšen si!" in se takrat kot 
starši nismo počutili najbolje. Ne
kateri smo bili besni na televizijo 
in bebavo oponašanje naše druž
be, ki hoče biti bolj ameriška od 
ameriške, drugi pa so se vdali v 
usodo in so zato v veletrgovinah 
nakupili "vse potrebno za Hal- 
lovveen", kot se danes reče mas
kam, svečkam, oblekcam in dru
gim vragolijam, ki so potrebne, 
da se naši malčki spremenijo v 
bolj ali manj verjetne duhove. 
Nekateri smo se seveda tudi 
vprašali, kam vse to vodi, a nismo 
našli odgovora, ker ga niti nismo 
iskali. Vemo namreč že, da se 
nekateri običaji pozabljajo in pri
dejo druge navade. Vemo, da 
smo nekoč pri nas rekli Vsem sve
tim kar lepo po domače, a slo
vesno Vahti in vemo tudi, da se 
jeza Vahti marsikje dobilo “ vah- 
tiča". To je pomenilo, da so za 
Vahti starejši ljudje malce obda
rovali otroke, a je pri teh darilih 
šlo zares za priboljšek: včasih 
krhelj posušenega jabolka, vča
sih pest orehov ali lešnikov, mor

da kak suh grozd, skratka, šlo je 
za malenkosti, ki pa so polepšale 
praznik Vseh svetih.

Najbrž se bomo morali nau
čiti tudi na to, da naši otroci nik
dar ne bodo vedeli, kaj je  sploh 
krhelj in niti ne, kaj so Vahti, kot 
se bomo najbrž morali naučiti 
tudi na praznovanje, ki mu A- 
merikanci rečejo Hallovveen. 
Naučili smo seže, da imajo naši 
otroci raje hamburger z vročim 
krompirčkom in kokakolo kot 
pa pašereto in domačo klobaso 
z zeljem. Naučili smo se že, da 
naši otroci vedo, kako se po 
ameriško reče tevejčku in vse
mu, karle-ta predvaja, ne vedo 
pa, kako se reče pecivu, ki ga 
"starejši občani"poznamo pod 
imenom potica, kot tudi skoraj
da več ne vedo, kako se reče "le
po zvezanemu šopu listov, na 
katerih nekaj drobno piše", a mi 
vemo, da gre za knjigo. V za
meno pa jih  vprašajte, če vedo, 
kako je  ime tistemu košarkašu, 
ki je  črn in leti po zraku, da je  
veselje. Takoj bodo ustrelili, da 
je to Air. Ko boste nerodno dvi
gnili obrvi, češ: "Kaj pa to po
meni?", bodo vaši otroci samo 
zamahnili z roko in vam pove
dali, da "v Ameriki tako kličejo 
lorda na".

Tudi Hallovveen bo postal nji
hov praznik. To, da je Hallovveen 
pri nas praznik brez vsake kul
turne vsebine in tudi brez vsake- 

: ga izročila, itak nikogar ne zani
ma, je  samo še en sad globaliza
cije, za katero si nekateri še upa
jo  trditi, da je ni.

M A K S  K O M A C

Msgr. Bele pripoveduje, da 
mu je msgr. Kragelj, bivši tol
minski dekan, pravil, da so svoj- 
čas odkrili pri tej cerkvi sledove 
stare romanske apside. Kakrš
nakoli je zgodovina cerkve, go
tovo je, da je bila oblika pred
vojne cerkve iz začetka stoletja; 
vse to potrjuje tudi kamenita 
plošča, ki je bila vzidana na zu
nanjo stran prezbiterija in ime
la vklesano letnico 1505 in, pod 
letnico mojstrsko znamenje. 
Vojna je vse to delo uničila in 
kar je po vojni bilo popravljeno, 
je to nova cerkev. Oltarja, priž
nice, fresk, starinskih reber in 
sklepnikov ni več: od starega 
spomenika domače umetnosti 
so ostali le sledovi (Bele, jadran
ski koledar 1924).

V letih od 1935, ko je moj 
brat duhovnik služboval na Po
nikvah in mu je gospodinjila ma
ma, sem pogostoma hodil na 
Ponikve in sem tako spoznal 
inženirja Lapanjo, ki je bil pod 
Avstrijo v januarju 1902 izvo
ljen v goriški deželni zbor v tol
minskem okraju. Častitljivi star
ček, ki je leta 1933 imel že preko 
80 let, je bil zelo razgledan in 
mi je pri teh pogovorih pravil, 
kako je prišel večkrat v stik z 
Gregorčičem in sta se večkrat 
srečala pri Treh kronah v Gorici 
pri vrčku piva in se razgovarja- 
la o nemški poeziji; Gregorčič je 
zelo cenil Goetheja, Heineja in 
druge ter večkrat citiral njih pe
smi. Pri neki priložnosti je začel 
Lapanje citirati iz Bodenstedto- 
ve zbirke D/e Lieder des Mirza 
Schaffy. Gregorčič se je začudil 
in pomagal citirati in rekel: "Kaj 
tudi vi poznate Mirza Schaffi- 
ya? To je vendar moj pesnik!"

Friederich Bodenstedt je bil 
pesnik in pisatelj. Rodil se je 
22.4.1819 v Peine na Hannove- 
ranskem. Bil je vzgojitelj pri gro
fu Galicinu in pozneje učitelj v 
Tiblisu. Umrl 18.4.1892 v VVies- 
badenu. Temeljito je poznal in 
opisoval orient. Posebno do
mač je bil v Kavkazu. Njegove 
z jutrovskim duhom prepojene 
pesmi je zbrala njegova žena 
pod naslovom D/e Lieder des 
Mirza Schaffy. To je bil modrijan 
iz Tiblisa. V teh pesmih nam s 
sladko prikupnostjo oznanja la
hek evangelij vesele modrosti 
in sladkega uživanja. Vsebinsko 
so te pesmi brez globokega du
ha in zdravega jedra in včasih 
naravnost brezbožne in razuz
dane. Duh, ki veje iz teh pesmi - 
duh veselja, uživanja, lahkomi-

RAZSTAVA V OPATIJI  V R O Ž A C U  VSE

SLOVENCI PRI 
NADŠKOFU
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BOJAZEN, DA BODO ZDA SPET 
UVEDLE VIZUM  ZA SLOVENIJO
M A R JA N  DRO B EZ

V Sloveniji se nadaljujejo 
razprave o polpretekli zgodovi
ni, zlasti o pobojih in drugih ge
nocidnih dejanjih med drugo 
svetovno vojno in po njej, ter v 
zvezi s tem o pogojih in mož
nostih za narodno spravo. To
da še zmeraj gre po večini le za 
načelna opredeljevanja in ver
balna zagotovila  po litičn ih  
strank, da podpirajo oziroma 
se zavzemajo za sprejem dek
laracije o spravi. Postopno se 
ustvarja vzdušje, ki bi nemara 
lahko prispevalo k takemu 
dejanju. Ob prazniku spomina 
na mrtve, 1. novembra, sta, de
nimo, državni poglavar Milan 
Kučan in predsednik parlamen
ta Borut Pahor prvič uradno po
ložila vence tudi na obeležje v 
nekdanjem taborišču smrti v 
Teharjah pri Celju, odkoder so 
odpeljali na morišče še zmeraj 
neznano število iz Koroškega 
vrnjenih domobrancev in njiho
vih svojcev. Na žalni slovesno
sti na Zalah v Ljubljani, ki jo po 
tradiciji prireja organizacija 
Združeni ob lipi sprave, pa je bil 
prvič prisoten tudi častni vod 
slovenske vojske.

Nov poizkus sprejetja dekla
racije o narodni spravi bi seve
da morali pričeti poslanci v 
državnem zboru, kar naj bi se 
po izjavi njegovega predsed
nika Boruta Pahorja kmalu zgo
dilo. Do narodne sprave, ki je v 
tem času morda najbolj aktual
na politična tema v Sloveniji, se 
je v svojem razmišljanju, ki je 
bilo objavljeno v petek, 2. no

vembra, na spletni strani vlade 
opredelil tudi premier dr. Janez 
Drnovšek. Zapisal je, "da so se
v Sloveniji pojavila nova spoz
nanja o množičnih grobovih iz 
polpretekle zgodovine, ki nas 
ponovno silijo k razmišljanjem
o naši preteklosti, o njenih tem
nih in tragičnih straneh. Zgodo
vinarji in drugi strokovnjaki 
bodo morali bolj natančno pre
gledati dogodke po drugi sve
tovni vojni na slovenskih tleh. 
Pričakujem, da bo razprava 
kljub razumljivemu čustvene
mu naboju potekala strpno, z 
zmožnostjo vsaj nekoliko razu
meti tedanje zgodovinsko brez
no, v katero seje pred dobrega 
pol stoletja pogreznila vsa Evro
pa, ves svet. Samo narod, ki se 
je pripravljen soočiti s svojo ce
lotno zgodovino, je velik narod. 
Napočil je čas, da tudi slovenski 
narod postane velik evropski na
rod. Z umirjenim pristopom, 
medsebojno strpnostjo in pre
mišljenostjo, odločnostjo in po
gumom, ki ga premoremo, nam 
bo zagotovo uspelo prestopiti 
prag zrelih evropskih narodov".

Iz kronike pomembnejših 
dogodkov v preteklih dneh na
vajamo kritiko koroškega de
želnega glavarja Jorga Haiderja 
zoper avstrijske člane nedavno 
ustanovljene slovensko-av- 
strijske komisije zgodovinarjev 
in pravnikov, ki preučujejo in 
obravnavajo odnose med drža
vama v prejšnjem stoletju. Po 
njegovem "so vsi avstrijski čla
ni komisije, z izjemo dveh za
nesljivih Korošcev, rekrutirani iz 
vrst nacional Slovencev ali agi

tatorjev, ki so se v preteklosti 
postavili proti Koroški". Komi
sija zgodovinarjev in pravnikov 
po njegovem torej ni primerna, 
zato koroški deželni glavar, kot 
je dejal, tudi ne namerava upo
števati njenih rezultatov. Slo
venski zunanji minister dr. Di
mitrij Rupel se na Haiderjeve iz
jave še ni odzval.

Spodbuden pa je drugi do
godek iz avstrijskih dežel Koro
ške in Štajerske. Tamkajšnja ra
ziskava javnega mnenja je 
namreč pokazala, da mnenje o 
Slovencih in Sloveniji ni tako 
slabo. Tako je na vprašanje, 
kako se opredeljujejo do član
stva Slovenije v EU, 73% vpra
šanih Korošcev in 70% vpra
šanih avstrijskih Štajercev od
govorilo, da ga sprejemajo in 
pozdravljajo.

FINANČNA POMOČ ZDA 
ZA SPREJEM V ZVEZO NATO

V Sloveniji je javno mnenje 
z nelagodjem in zaskrbljenostjo 
sprejelo napovedi, da bodo 
ZDA v skupino prvih šestih 
držav (med njimi je tudi Italija), 
s katerimi bodo domnevno spet 
uvedle vizume, uvrstile tudi Slo
venijo. V nedeljo, 4. novembra, 
je na obisk, pravzaprav inšpek
cijo, prispela delegacija službe 
za migracije in naturalizacijo 
ZDA, ki v tem tednu preverja, 
ali Slovenija še izpolnjuje po
goje za brezvizumski sistem po
tovanja v ZDA. Gre sicer za red
no ugotavljanje izpolnjevanja 
pogojev, a grenak priokus kljub 
temu ostaja. Slovensko zunanje 
ministrstvo se je odzvalo s po
mirjevalno izjavo, "češ da gle

de na ugodne ocene, ki jih je 
deležen novi slovenski potni list, 
in na relativno majhno število 
tistih primerov, v katerih je po- 
trebno opraviti dodatno preve
rjanje istovetnosti oseb, ki v 
ZDA vstopajo s slovenskim pot
nim listom, kaže, da vizumi za 
Slovenijo ne bodo ponovno u- 
vedeni. To so domnevno slo
venskemu veleposlaništvu v 
ZDA povedali tudi njihovi ame
riški sogovorniki. Ob tem stro
kovnjaki zagotavljajo, da je novi 
slovenski potni list skoraj nemo
goče ponarediti.

Glede na strateško usmeri
tev Slovenije, ki se zavzema za 
vključitev v evro-atlantske pove
zave, je pomembna vest iz 
ZDA. Odbor za zunanjo poli
tiko predstavništva doma ame
riškega Kongresa (parlamenta) 
je namreč v petek, 3. novembra, 
podprl predlog zakona o širitvi 
zveze Nato. V predlogu tega 
zakona, ki ga predlaga skupina 
demokratskih in republikanskih 
kongresnikov, je zapisano, da 
se bo Nato leta 2002 na vrhu v 
Pragi odločil, katere države bo 
povabil v članstvo te vojaške in 
politične povezave. Pri tem se 
pobudniki zakona sklicujejo na 
zagotovila o sprejemu novih 
članic, ki sta jih dala prejšnji in 
sedanji predsednik Združenih 
držav Amerike, Clinton oziro
ma Bush. Po omenjenem zako
nu bi ZDA državam kandida
tkam za sprejem v zvezo Nato 
zagotovile vojaško pomoč. Slo
venija naj bi iz tega naslova 
prejela 4,5 milijona dolarjev.

PDG NA GOSTOVANJU V BEOGRADU

PLEŠASTA PEVKA SPET 
NA ODRSKIH DESKAH

IVA KORŠIČ

SLOVENSKI PRAVOPIS  2001

SE CAS ZA 
PREDNAROČILA

Potem ko je šesterica ime
nitnih igralcev (Janez Starina, 
Ivo Barišič, Radoš Bolčina, 
Iztok Mlakar, Stane Leban in 
Peter Musevski) v soboto, 27. 
oktobra, spet očarala domače 
gledalce z enkratno interpreta
cijo Plešaste Pevke Eugena Io
nesca, kralja gledališča absur
da, v režiji genialnega Vita Tau
ferja, se je odpravila z drugimi 
člani ansambla PDG na prvo 
gostovanje v letošnji sezoni. 
Tudi letos ima namreč PDG po
leg rednega sporeda v načrtu 
bogat mednarodni program 
izmenjav predstav in predsta
vitev svojih del na tujih odrih.
V četrtek, 1. t. m., je odpotova
lo v Zvezno republiko Jugosla
vijo. V dveh beograjskih gleda
liščih, Ateljeju 212 in Jugoslo
vanskem dramskem gledali
šču, je odigralo tri predstave.
V petek je čudoviti, zgoraj o- 
menjeni igralski sekstet pred
stavil Ionescovo Plešasto pev
ko v Ateljeju 212. Tako je tudi 
na tem odru zaživela ena od 
največjih uspešnic Primorske
ga dramskega gledališča. Od 
premiere 20. aprila 1995 je do
živela na domačih in tujih odr
skih deskah, tudi na mednarod
nih festivalih po Evropi in Južni 
Ameriki, že 133 ponovitev, ki si

jih je ogledalo 38.000 gledalcev. 
Na vseh nastopih je požela las
kave pohvale zaradi brezhibne 
igre izvajalcev in izvrstne režije.

V istem beograjskem gleda
lišču so v soboto, 3. t. m., igral
ci Peter Musevski, Lara Jankovič, 
Marjuta Slamič, Rastko Krošl, 
Iztok Mlakar, Helena Peršuh, 
Ana Facchini, Alida Bevk, Da
nijel Malalan, Radoš Bolčina, 
Vojko Belšak in Gregor Geč 
odigrali pod Tauferjevo režij
sko taktirko vročekrvne Goldo
nijeve Zdrahe, ki so imele kar 
dve premieri, poletno v Piranu 
na Primorskem poletnem festi
valu, jesensko pa septembra v 
domačem gledališkem hramu.

V nedeljo, 4. t. m., so novogo
riški dramski umetniki nastopi
li z dramo Kralj umira, ki je do
živela premierno uprizoritev v

minulem februarju v pretreslji
vi režijski zamisli Diega de Bree, 
v Jugoslovanskem dramskem 
gledališču na malem odru, ker 
je velika dvorana zaprta zara
di obnovitvenih del.

S tem prvim gostovanjem za
čenja PDG svoje mednarodno 
dramsko popotovanje, ki se bo

i v januarju 2002 nadaljevalo z 
obiskom Argentine, Čila in Ve
nezuele s predstavami Hamlet, 
Kralj umira in Zdrahe, Prage in 
Litve z deloma Plešasta pevka in 
Kralj umira, Dubrovnika in oto
ka Hvar z Zdrahami. Dogodek
v mestu Cogi pa bo zaživel v Za
grebu, na Reki, v Brnu in Krum- 
lovu (Češka). Na pot bo krenila 
tudi otroška predstava Pingvin 
Cofek, ki bo razveselila otroke
v Splitu in Makarski.

V četrtek, 15. novembra, bo 
izšel nov slovenski pravopis 
2001, temeljno delo za preuče
vanje in uporabo slovenskega 
jezika. Knjiga bo obsegala kar 
1.824 strani, in sicer pravopis
nega slovarja in pravopisnih pra
vil. Izdala jo bo Založba znan- 
stveno-raziskovalnega centra, 
ki deluje v okviru Slovenske aka
demije znanosti in umetnosti.

Slovenski pravopis 2001 je 
moč naročiti v prednaročilu, ki 
velja do izida, to je do 15. no
vembra. Stane 17.910 tolarjev, 
po izidu pa bo cena novega pri
ročnika sodobne slovenščine 
23.100 tolarjev. Slovenski pra
vopis čakamo že več kot tride
set let, odločno predolgo, kajti 
tudi naš jezik se je med tem 
časom izjemno razvil in seve
da tudi spremenil. Pravopis je 
tokrat dobro in sodobno izde
lan in naj bi bil v veljavi več let, 
desetletje.

Predstavnica založbe Mla
dinska knjiga v Ljubljani Metka 
Zver je našega dopisnika v No
vi Gorici obvestila, da rojaki in 
drugi interesenti oziroma upo
rabniki in ljubitelji slovenskega 
jezika iz Italije lahko knjigo na
ročijo ali kupijo v knjigarni Kon 
zorcij na Slovenski cesti 29 v 
Ljubljani ali pa v najbližjih knji 
garnah Mladinske knjige: v do
mu Knjige v Pristaniški ulici 5
v Kopru ali v Tolminu, na Trgu 
maršala Tita 19.

VRSTA ZANIMIVIH  
PREDAVANJ

Goriški muzej, ki je v pretek
lih štirih letih pripravil veliko 
razstav, izdal več pomembnih 
publikacij, bil koproducent pr
vega celovečernega dokumen
tarnega filma o Goriški od pra
davnine do sedaj, vse to za obe- 
ležitev tisočletnice prve pisne 
omembe Gorice, Solkana in Go
riške, zaključuje dejavnosti za 
ta jubilej. Na programu ima še 
nekaj predavanj.

V torek, 6. novembra, je v 
gradu Kromberk imel predava
nje zgodovinar in univerzitet
ni docent dr. Stane Granda. Ob
ravnaval je leto 1848 na Gori
škem, ko se je začela kazati tež
nja za oblikovanje slovenskega 
narodnega programa. Preda
vatelj, priznani strokovnjak za 
slovensko zgodovino 19. stole
tja, poučuje na oddelku za zgo
dovino Filozofske fakultete v 
Ljubljani, sicer pa je zaposlen 
kot znanstveni svetnik na Znan
stvenoraziskovalnem centru Slo
venske akademije znanosti in 
umetnosti (SAZU) v Ljubljani.

V zadnjem obdobju je z novi
mi raziskavami, tudi arhivski
mi, prišel do pomembnih spoz
nanj v zvezi z dogajanjem v 
revolucionarnem letu 1848, še 
posebej v povezavi z gibanjem 
za Zedinjeno Slovenijo. Ti pre
lomni dogodki so odmevali tudi 
na Goriškem in prav ta vidik je 
osvetlilo predavanje dr. Stane
ta Grande v gradu Kromberk.

Naslednje predavanje bo v 
torek, 20. novembra zvečer, v 
gradu Kromberk imel Silvo Tor
kar. Obravnaval bo stara pred
krščanska slovenska imena v slo
venskih priimkih v zahodni Slo
veniji. Zadnji dogodek, ki ga bo 
pripravil Goriški muzej v poča
stitev tisočletnice prve pisne o- 
membe Gorice, Solkana in Go
riške, bo predavanje prelata in 
zgodovinarja Franceta Kralja, 
profesorja na škofijski gimna
ziji v Vipavi. Imel ga bo v to
rek, 11. decembra zvečer, obrav
naval pa bo 250-letnico usta
novitve goriške nadškofije.
— — — M.

POLEMIKE O B OD OČ I  UNIVERZI NA PRIMORSKEM

MORDA VENDARLE 
SPORAZUM

Polemike med mestno obči
no Nova Gorica in tamkajšnjim 
visokošolskim zavodom Politeh
nika ter mestno občino Koper 
in občinama Izola in Piran, o sta
tusu, značilnostih in organiza
ciji prihodnje univerze na Pri
morskem, so se v zadnjih dneh 
sicer nekoliko umirile, a stališča 
do omenjene aktulane teme so 
za zdaj ostala nespremenjena.

Potek dogodkov je naslednji. 
Ministrica za šolstvo, znanost in 
šport, dr. Lucija Čok, ki je več 
let delovala na visokošolskem 
področju v Slovenski Istri, in za
to nekateri menijo, da je o zade
vi pristranska, je občinam ob o- 
bali in mestni občini Nova Gori
ca poslala predlog odloka o us
tanovitvi univerze na Primor
skem. Zasnovala ga je poseb
na delovna skupina strokovnja
kov iz Ljubljane in Kopra, njen 
član pa je bil tudi pesnik, kul
turni delavec in politik Ciril Zlo
bec. Po predlogu odloka naj bi 
nova visokošolska ustanova de
lovala na obalnem območju (to
rej v Kopru, Izoli, Portorožu in 
Piranu) in na Goriškem, njeni 
ustanovitelji pa bi bili država in 
lokalne skupnosti v Kopru, Izo
li, Piranu in v Novi Gorici. V No
vi Gorici mestni svet takšne za
snove nove univerze ni sprejel. 
Po mnenju svetnic in svetnikov, 
pa tudi zavoda Politehnika, bi 
moral odlok natančno določati, 
da bo ustanovljena sicer enot
na univerza na Primorskem, to
da z dvema avtonomnima sre
diščema, ki bi bila v Slovenski 
Istri in v Novi Gorici. Obe ti sre
dišči bi bili samostojni pravni 
osebi. V Novi Gorici tudi naspro
tujejo zahtevi županov v Kopru, 
Izoli in Piranu, da bi sedež uni
verze (rektorat) moral biti v Kop
ru, kjer so v ta namen že izbrali 
prostor. O nastalih sporih in dru
gih vprašanjih, ki zadevajo pred
videno univerzo, so v ponede
ljek, 29. oktobra, na izrednem 
sestanku v Novi Gorici, razprav
ljali župani devetih občin na Go-
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riškem. V bistvu so soglašali, da 
podpirajo stališča o novi univer
zi, ki so jih sprejeli na zasedanju 
mestnega sveta mestne občine 
Nova Gorica. Pri tem so zatrdili, 
da je visokošolski zavod Politeh
nika dejansko že univerza, če
prav nima javnopravnega statu
sa. Kljub omenjenim in drugim 
pridržkom pa so župani vendar
le menili, da bi morali nastale 
nesporazume oz. spore premo
stiti. Univerza je namreč preveč 
pomembna in dragocena prido
bitev, da bi z njo manipulirali in 
jo izrabljali v prestižne, strankar
ske ali politične namene. Župa
ni občin Nova Gorica, Brda, Bo
vec, Kanal ob Soči, Kobarid, Id
rija, Miren-Kostanjevica, Šem- 
peter-Vrtojba in Tolmin, so ime
novali posebno skupino svojih 
predstavnikov, ki bo poskušala 
doseči spremembe nekaterih 
zamisli in predlogov v omenje
nem osnutku odloka o univerzi 
na Primorskem. Po mnenju žu
panov bi morala novo visoko
šolsko ustanovo ustanoviti in fi
nancirati le država, kot je to v 
primeru sedanjih univerz v Ljub
ljani in Mariboru. Občine bi si
cer lahko sodelovale pri financi
ranju, vendar le prostovoljno kot 
darovalec (donator) sredstev. Po 
mnenju županov devetih občin 
sedež bodoče univerze ne bi 
smel biti v Kopru ali Novi Gori
ci. Odločili naj bi se morda za 
Sežano, ki je zunaj obeh predvi
denih visokošolskih središč, to 
je Slovenske Istre in Goriške.

Župan mestne občine Nova 
Gorica Črtomir Špacapan je v 
pogovoru s sodelavcem našega 
časnika izrazil pričakovanje, da 
bodo nastali spori oz. nespo
razumi kmalu rešeni, s čimer bi 
nastale možnosti, da bi nov 
visokošolski zavod z enakoprav- 
nima in avtonom nim a sre
diščema v Kopru in Novi Gori
ci pričel delovati, kot je predvi
deno, ob začetku novega študij
skega leta 2002/03.

 ——  M.
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REFORMA DRUŽBENEGA 
PRAVA ( 6)

D A M J A N  HLEDE

Res je, da so včasih zadru
ge predstavljale le sredstvo za 
dosego dobičkonosnih ciljev in 
so delovale na meji med za
družno in dobičkonosno nara
vo dejavnosti ter jo včasih celo 
presegale in da je bila potreba 
po boljši definiciji pravne na
rave njihove dejavnosti realna, 
saj je obstoječa ureditev, ki 
sestoji predvsem iz norm, ki jih 
vsebujejo civilni zakonik, za
kon št. 1577 z leta 1947, zakon 
št. 59 z leta 1992, zakon št. 266 
z leta 1997 (o t.i. mali zadrugi) 
in člena 58-59 zakona št. 448 z 
leta 1998, sicer razvejana, a ne
homogena. Osnutek 5. člena, ki 
ga je pripravila prejšnja vlad
na koalicija, je tudi težil po ome
jitvah zlorab zadružne družbe
ne oblike, v ta namen pa je pred- 
videval drugačna sredstva: 
točnejšo definicijo vzajemno
sti, ovrednotenje članstva in 
utrditev sredstev za nadzor, pri 
čemer naj bi večjo vlogo imele 
zadružne predstavniške organi
zacije - konfederacije.

Sedaj pa je razlikovanje med 
"ustavno priznanimi zadruga
mi" in drugimi zadrugami za
konsko uvedeno. To pomeni, 
da bodo obstoječe davčne olaj
šave pripadale samo prvi kate
goriji. To pravilo bo seveda za
čelo veljati, tako kot vsa refor
ma, o kateri govorimo, takrat 
ko bo vlada izdala izvajalne od
loke. Slednji bodo z ozirom na 
zadruge morali - poleg naročil, 
ki jim jih zakon izrecno določa - 
natančno določiti predvsem raz
lične slučaje, v katerih pri raz
ličnih zadrugah lahko ugotovi
mo obstoj pogojev za vključi
tev v prvo kategorijo (dejav
nost mora biti pretežno v ko
rist članov ali mora biti izvede
na pretežno z njihovo delovno 
silo).

Za te zadruge bo, dalje, pre
dvidena večja možnost ude
leženosti članov pri sklepih 
občnega zbora in večje mož
nosti za njihov notranji nadzor 
nad upravo. Reforma zakonsko 
uvaja tudi pojem grupacije za
drug. Gre za pozno civilnopra
vno priznanje stvarnosti, ki že 
obstaja, čeprav je dosti bolj 
razširjena pri kapitalskih druž
bah. Pooblastilo zakona pa je 
precej splošno, kar se za tako 
delikatno področje ne preveč 
spodobi. Določeno je namreč 
zgolj, naj vlada pravno uredi 
grupacije zadrug z ozirom na 
njihovo "enotno upravo". Bolj 
resno bi bilo, ko bi nudila kak
šno merilo, po katerem rešiti 
najbolj kočljiva vprašanja, ki se 
v praksi postavljajo pri tem 
pojavu, in sicer konflikt intere
sov ter varstvo članov, ki so v 
manjšini v t.i. kontroliranih druž
bah znotraj grupacije. Nekaj 
več določil je predvidenih za u- 
reditev pojava grupacij nasploh 
(10. člen zakona o reformi), a 
vseeno je občutek ta, da je bila 
dana izvajalnim normam pre
velika diskrecionarnost.

Za ustavno nepriznane za
druge, za katere se je že uvelja
vil naziv "nekrepostne zadru
ge", je izrecno predvidenih 
nekaj pravil, med katerimi je 
eno precej revolucionarno. 
Predvidena je namreč mož
nost izjem načelu t.i. kapitar- 
nega glasovanja, po katerem 
vsakemu članu zadruge pripa
da samo en glas, ne glede na 
vrednost njegovega deleža ali 
na število njegovih delnic in ki 
je doslej predstavljalo pravo 
dogmo civilnopravne ureditve 
zadrug. Tovrstna izjema bo 
možna z ozirom na "interes 
vzajemnosti" zadružnega čla
na in na "naravo" t.i. člana-fi-
nancerja.

' DALJE

SLOVENIJA /  BOGAT KATALOG

PO VINSKIH POTEH DO 
PRIJAZNIH LJUDI

KIVVI, VSE BOLJ RAZŠIRJEN T U D I  PRI NAS

SOČEN JESENSKI SADEŽ
Med jesenskimi sadeži ima 

gotovo posebno mesto actini- 
dia, ki je bolj poznana z ime
nom kiwi. Pri tej sadni vrsti je 
obiranje gotovo eno najbolj 
zahtevnih opravil, ker je treba 
ta sadež, glede na tržne razme
re in možnosti skladiščenja, 
pobrati ob pravem trenutku. 
Kivvi ne zori enakomerno, zato 
je tudi težko določiti najugod
nejši trenutek za bero. Osnov
no pravilo pravi, da je najbolj 
ugoden čas za pobiranje kivvi- 
ja, tako da mu zagotovimo 
daljšo obstojnost in uravno
vešeno medenje, ko doseže ali 
preseže sladkorna stopnja v sa
dežih 8% brixa. Če bi plodove 
pobrali, preden dozori do te 
stopnje, recimo ko ima 5 do 6% 
brixa, bi tvegali, da se nam plo
dovi med skladiščenjem osuši
jo, da ne dozorijo na enakome
ren način, da ostane meso pre
več kislo in brez dobrega, ple
menitega okusa in vonja. Slad
korno stopnjo merimo s po
sebno napravo, ki ni pretirano 
draga in ki jo  lahko uporablja
mo tudi v vinogradništvu. Gre 
za refraktometer, se pravi na
pravo, ki deluje na osnovi različ

nega lomljenja sončnih žarkov 
na kapljico soka določene sa
dne vrste. Najbolj ugoden čas 
za pobiranje bomo določili 
tako, da bomo ocenili sladkost 
plodov na določenem odstot
ku rastlin na celotni površini. 
S pobiranjem bomo začeli, ko 
bo vreme suho in bodo tudi 
plodovi osušeni, kajti, če skla
diščimo mokre ali vlažne plo
dove, tvegamo, da jih napade 
kaka plesen. Sadeže moramo 
odrezati pri peclju in sproti 
ločiti slabo razvite, ranjene ali 
obolele plodove, da ne bi zače
li gniti. V tem smislu moramo 
tudi sproti polagati plodove

kivvija v nizke zabojčke, tako 
da se ne bodo dotikali in da jih 
bomo nato lahko skladali naj
prej ob prevozu, nato pa tudi 
v samem skladišču. Kivvi ni 
posebej občutljiv za daljšo do
bo spravila. Primeren je vsak 
svež in temen prostor, ki naj bo 
tudi primerno zračen, idealna 
temperatura za dolgo ohranja
nje plodov pa je od 2 do 3 sto
pinje C. Seveda si želimo, da 
bi ti plodovi trajali čim dlje. Za
to moramo paziti, da v prosto
ru, kjer skladiščimo acitnidio, 
ni spravljeno drugo sadje, zla
sti ne smemo v istem prostoru 
hraniti jabolk, ker to sadje pri

zorenju izločuje hlape etilnega 
alkohola, ki pospešuje hitro 
zorenje kivvija. Prav to dejstvo 
lahko izkoristimo v pozitivnem
smislu. V primeru, da smo v 
trgovini dobili zelene plodove 
kivvija, jim  bomo v zabojček ali 
vrečko dodali eno ali dve ja
bolki, ki bosta pospešili zo
renje.

Ko oberemo actinidio, mo
ramo poskrbeti za primerno 
jesensko gnojenje. V primeru, 
da razpolagamo z zrelim hlev
skim gnojem, bomo okrog vsa
ke rastline raztrosili kakih 30 
do 40 kg gnoja, na površino do
2 metrov okrog rastline, če ni
mamo gnoja pa bomo v jesen
skem času raztrosili dober ki
logram umetnega gnojila, v 
katerem naj bo vsaj 50% fo
sforja, dobrih 40% kalija-50, 
ostali odstotki pa so lahko dru
ge mineralne snovi. Vsekakor 
je potrebno paziti, da med ele
menti ni pripravkov, ki bi vse
bovali apno, da ni tomaževe 
žlindre in tistih kombiniranih 
gnojih, ki v sicer minimalnih 
odmerkih vsebujejo klor. Pre
den bo pritisnil mraz, pa bomo 
debla actinidie zaščitili tudi s 
koruznico ali s papirjem ali 
kako drugo snovjo, ki jih bo 
zaščitila pred mrazom.

SLOVENIJA

ZAČETEK MARTINOVANJ V SLOVENIJI

V NOVI GORICI RAZGLASILI VINSKO 
KRALJICO SLOVENIJE ZA LETO 2002

Povsod v Sloveniji, zlasti pa seveda v vinorodnih krajih, 
bodo tudi letos tradicionalna martinovanja, kjer krstijo 
novo vino. God svetega Martina je sicer v nedeljo, 11. 
novembra, toda družabne prirediteve v njegovo čast se 
bodo po večini pričele že v četrtek in bodo trajale do 
sobote, 10. novembra.

Ob tem navajamo, da je so
delavec Goriškega muzeja An
drej Malnič v zborniku muze
ja, ki je izšel pred dnevi, ob
širno in natančno opisal tradi
cijo praznovanja martinovega 
in druge navade povezane z vi
nogradništvom in vinarstvom 
v obširnem članku, ki ima naslov 
Trta in vino v slovenskem ljud

skem izročilu. Omenjeni razis
kovalec zgodovine vinogradni
štva in vinarstva v Sloveniji, po
sebej pa na Primorskem, pou
darja, "da v vinorodnih deže
lah vino ni le najpomembnej
ša vsakdanja in praznična pi
jača, brez vina bi tudi številne 
šege in navade bile ob barvi
tost, marsikdaj bi izgubile smi
sel ali bile celo povsem odveč.

Simbolna vrednost vina je za še
ge in navade često odločilna. 
Glede krsta vina ob sv. Martinu 
avtor omenjenega članka v 
zborniku Goriškega muzeja 
zatrjuje, "da je kot v mnogih dru
gih primerih omenjeni krščan
ski svetnik tudi tu prekril in 
zatrl pravzaprav neko starejšo 
pogansko navado. Jeseni so bi
la namreč pri poganih v navadi 
slavja in pojedine v zahvalo za 
dobro letino, v zimskem času 
pa so indoevropska ljudstva pra
viloma obredno pila na čast 
svojim bogovom. Pitje na čast 
svetnikov je navedeno tudi v 
Brižinskih spomenikih".

V organizacijo martinovanj 
sta se neposredno vključila tu
di župana mestne občine Nova 
Gorica, Črtomir Špacapan, in 
občine Brda, Franc Mužič. Že 
sinoči pa so v igralnici Perla v 
Novi Gorici razglasili in kronali 
vinsko kraljico Slovenije za le
to 2002. To je postala Tjaša Ko- 
roša iz Ključarovec pri Ljutome
ru, absolventka fakultete za 
gradbeništvo v Ljubljani. Njena 
prva spremljevalka bo Saša Je- 
rele iz Brezovice pri Šmarjeških 
Toplicah, druga spremljevalka 
pa Tanja Papež iz Morja pri Fra
mu. Nosilec projekta Vinska kra
ljica Slovenije je Janez Erjavec, 
direktor Pomurskega sejma, 
generalni pokrovitelj priredi
tve pa Branko Tomažič, pred
sednik uprave družbe HIT.

M.

V Sloveniji je pred kratkim prvič izšel Katalog vinskih 
poti, z naslovom Najlepše poti do prijaznih ljudi. Izdala 
ga je Slovenska turistična organizacija, gradivo za be
sedilo pa je zbrala Poslovna skupnost za vinogradništvo
in vinarstvo Slovenije.

Katalog so že predstavili na 
mednarodnem turističnem sej
mu v Kiilnu, ki je bil deležen pre
cejšnjega zanimanja predstav
nikov tujih turističnih agencij.

Janez Vrečer, direktor po
slovne skupnosti za vinograd
ništvo in vinarstvo Slovenije, je 
ob izidu poudaril, da bo Kata
log lahko občutno prispeval k 
napredku t.i. vinskega turizma,
o čemer imajo bogate izkušnje 
že v Avstriji, ki je sicer po obse
gu vinogradov in pestrosti tam
kajšnjih vin skromnejša deže
la v primerjavi s Slovenijo. Pri 
sestavi publikacije so upošteva
li stroga merila. Katalog opi
suje dvajset slovenskih vinskih 
cest, med katerimi so tudi bri
ška, vipavska, raška in istrska. 
Predstavljene so tudi štiri kme
tije in gostilne, ki niso vklju
čene v vinske ceste, imajo pa

podobno ponudbo. Skupaj je 
v Katalog oz. ob vinske ceste v 
Sloveniji umeščenih 180 ponud
nikov; od vinarjev, vinogradni- 
štev, vinotočev, gostiln, turistič
nih kmetij in vinotek, pa do vin
skih kleti. Opremljen je z opisi 
in značilnostmi vinorodnih ob
močij in značinih vin, predstav
ljena pa je tudi ponudba pri 
vseh postajah ob vinskih ce
stah. Besedila ponazarjajo fo
tografije znanih avtorjev. Po
membno značilnost pomeni 
pregled kakovosti vinskih let
nikov po posameznih vinorod
nih območjih, posebej za bela 
in posebej za rdeča vina.

Katalog slovenskih vinskih 
poti je izšel v nakladi 10.000 
izvodov, natisnjen pa je v slo
venščini in tudi v nekaterih tu
jih jezikih, med njimi v italijan
ščini.
  ■■■■ M .

nazorna
M A R A  PETAROS

Naša sodelavka odgovar
ja na vprašanja o uvedbi 
evra. Bralce vabimo, naj 
nam pošljejo svoja vpraša
nja glede nove valute po e- 
mailu, faksu, tradicionalni po
šti ali telefonu; mi bomo to 
posredovali naši sodelavki.

Vpr.: Evropsko zvezo ses
tavlja petnajst držav članic, 
evro pa bo postal narodna 
valuta samo za 72 članic Zve
ze. Zanimalo bi me vedeti, 
zakaj se ostale države (npr. 
Velika Britanija in Danska) 
niso pridružile novemu siste
mu. Pa še to: če bomo drugo 
leto hoteli iti na počitnice prav 
v Veliko Britanijo ali na Dan
sko, bomo lahko tam uporab
ljali evro ali si bomo morali 
priskrbeti v gotovini tamkaj
šnjo valuto? Vnaprej lepa hva
la za odgovor.

Odg.: Pri Evropski mone
tarni uniji sodeluje samo dva
najst od petnajstih držav čla
nic Evropske unije. Ko se je

zelo čudno, saj so se Danci 
že leta 1999 odločili za stalen 
menjalni tečaj med evrom in 
dansko krono, vendar so ho
teli še za nekaj časa ohraniti 
monetarno samostojnost. V 
Veliki Britaniji pa referendu
ma niso niti predlagali, saj An
gleži močno nasprotujejo 
skupni evropski valuti. Grčija 
v Evropsko monetarno unijo 
ni bila sprejeta, ker maja 1998 
ni izpolnjevala vseh pogojev, 
ki jih je predvideval pakt sta
bilnosti. Ker so v naslednjih le
tih močno napredovali in do
dobra sanirali gospodarstvo, 
so s 1.1.2001 postali polno
pravni člani Evropske mone
tarne unije in se pripravljajo 
na materialno uvedbo evra s 
1.1.2002.

Ker Velika Britanija, Šved
ska in Danska niso članice Ev
ropske monetarne unije, si bo
mo morali za potovanja v te 
države nabaviti lokalno valu
to, kot če bi npr. potovali v 
Združene države Amerike, v 
Slovenijo ali na Kitajsko.

dila država sama, po u- 
vedbi skupne evropske valute 
pa to ureja Evropska centralna 
banka. S tem je država odsto
pila delček svoje suverenosti 
neki tuji organizaciji. Ob pr

so si
cer kas- 

neje iz
vedli referen
dum, na ka
terem so se 

, d ržavl jan i  
odločali za 

vstop v Evrop
sko monetarno unijo, vendar je 
zmagalo nasprotno mnenje, 
tako da bo Danska zaenkrat 
samo opazovalec. To je sicer

leta 1998 začela uvajti skupna 
evropska valuta, so se nekate
re članice odločile, da pri tem 
ne bodo sodelovale, ker bi 
morale zaupati celotno mo
netarno politiko neki zu
nanji ustanovi. Do 1.1 
1999 je monetarno 
politiko vs
ake drž?-

vem uvajanju skupne evropske 
valute so izpadle štiri dr

žave: Velika Britanija, 
Švedska, Danska in 
Grčija. Čeprav so Ve
lika Britanija, Šved
ska in Danska iz
polnjevale pogoje 
za sprejem v Ev
ropsko monetar
no unijo, se te
daj niso odlo

čile za član
stvo.

Na 
Dan

skem
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32. M A R A T O N  V N EVV YORKU

SKUPNO TEČEMO!

Teklo je trideset tisoč ude
ležencev iz petdesetih ameri
ških in sto tujih držav, tekli so 
104 gasilci, 85 vojakov, 75 po
štarjev, 329 policistov in še od
vetniki, delavci, mamice in otro
ci, ljudje na vozičkih in z bergla
mi, tudi muslimani; marsikdo je 
na nadlaktu nosil črn trak... Sre
di množice so tekli tudi agenti 
investigacijske službe FBI, teklo 
je deset očetov, katerih otroci 
so se najavili že pred dvema 
mesecema, a so umrli tistega 
nesrečnega 11. septembra letos 
v srcu Manhattana, ko so jih ti
soči ton cementa pokopali žive. 
Teklo je tudi sedemindvajsetlet
no dekle, uslužbenka CBS, 
okužena z vraničnim prisadom. 
Vsi skupaj, simboli Združenih 
držav Amerike po usodnem 11. 
septembru, so želeli jasno po
kazati, da zle sile lahko tudi do 
tal poderejo najvišje ameriške 
stolpnice, da pa nikdar ne bodo 
mogle ukloniti ameriškega na
roda, ki je iz terorističnih aten
tatov izšel še bolj združen, po
nosen in močan.

Skupno tečemo (United we 
run): to je bilo geslo 32. nevv- 
yorškega maratona, najbolj 
znane tovrstne svetovne prire
ditve, ki vsako leto privabi v me
sto na vzhodni obali nove celi
ne na tisoče udeležencev iz vse
ga sveta. Tek predstavlja pona
vadi pravi trium f individualiz
ma, saj se ga udeležujejo tudi

IZŠEL JE ZBORNIK
SLOVENSKEGA ŠPORTA V 

ITALIJI 2001
V Boris Sport 's C lubu v 

športnem centru Ervatti pri 
Briščikih so v torek, 6. t.m., pred
stavili nov Zbornik slovenskega 
športa v Italiji 2001. Avtor zbor
nika je tudi tokrat neutrudni 
časnikar in športni delavec 
Branko Lakovič. Publikacija ob
sega več kot 350 strani in za
objema kar dve športni sezoni, 
ker lani zbornik ni izšel, saj je 
bil avtor Lakovič preobremenjen 
s sestavljanjem knjige o zamej
skih državnih reprezentantih. 
Zbornik se tako v zgoščeni ob
liki dotika pomembnih dogod
kov za slovenski šport v Italiji v 
sezonah 1999/2000 in 2000/ 
2001, dalje posveča pozornost 
najzaslužnejšim športnikom in 
športnim delavcem, na koncu 
pa obširno poroča o delovanju 
posameznih slovenskih šport
nih društev v Italiji. Več o zbor
niku v prihodnji številki.

znane osebnosti; letos pa se je 
spremenil v pravo manifestaci
jo enotnosti in podpore žrtvam 
atentatov ter njihovim svojcem. 
Tokrat niso tekli zase, ampak za 
druge, čeprav so vedeli, da se 
jim lahko zgodi kaj hudega, če 
"gospodje terorja" pripravljajo 
svoje kamikazeje ali usodne be
le praške... Prisotni so hoteli to
krat na poseben način dokaza
ti vsemu svetu, da se strah lahko 
premaga, da je solidarnost do- 
bromislečih večja od groženj 
temnih sil. Morje množice seje, 
kot ponavadi, začelo premikati 
od slavnega mosta Verrazzano 
(na veliki sliki) dalje in se dotak
nilo četrti Manhattan, Broo- 
klyn, Queens, Bronx. Vsi so ne
mo strmeli v praznino, ki je os
tala na mestu, kjer sta še pred 
dvema mesecema stala mogoč
na stolpa.

Ob progi sta na pločnikih 
podpirala udeležence vsaj dva 
milijona gledalcev in radoved
nežev, ki so hoteli na svoj način 
podpreti pobudo, z ameriškimi 
zastavicami, majicami z ameri
škimi simboli in fotografijami 
pogrešanih. Prvič je maraton 
spremljalo kar štiri tisoč pred
stavnikov oboroženih sil, ki so 
izvajali že nekaj dni prej nadvse 
strog nadzor nad vsemi more
bitnimi cilji novih atentatov, zla
sti na petih mostovih ob progi 
in tam, kjer se je zbiralo največ 
ljudi. Prav v tistih dneh je na
mreč šejk črnega terorja Osa
ma Bin Laden grozil z zaostri
tvijo t.i. svete vojne in mašče
vanjem nad vsemi Združenim 
državam Amerike naklonjenimi 
narodi. In vendar maraton ni 
odpadel, obratno: bil je velik in 
pomemben dan za ZDA, hkra
ti dan spomina in dan upora.

Prvi je prerezal trak Tesfaye 
Jifar, petindvajsetletni tekač iz 
Etiopije, ki je tokrat prvič obis
kal New York in celo potolkel 
rekord, saj je pretekel razdaljo 
42.195 m v dveh urah, sedmih 
minutah in 43 sekundah. Za 
nagrado bo prejel približno 
280.000 milijonov lir in avtomo
bil. Omenimo, da je med dru
gim potekal tudi poseben ma
raton, posvečen prizadetim oz. 
hromim; prva se je uvrstila 27- 
letna Francesca Porcellato iz 
kraja Castelfranco Veneto. 
Skupno so tekli in župan Rudy 
Giuliani je na cilju v Central 
Parku z zadovoljstvom izjavil: 
"Ni nas strah in to želimo po
kazati vsemu svetu!"
 ■■■—  I)D

POMEMBNA ZMAGA 
ZDRUŽENE EKIPE GOVOLLEY

Goričanke so v gosteh s 3:0 
premagale ekipo iz Pordenona, 
ki je pred tem srečanjem zaseda
la prvo mesto na lestvici s točko 
prednosti pred slovensko ekipo. 
Dekleta so z dobro igro in bor
benostjo prepričljivo nadigrale 
domačinke. Iz tekme v tekmo o- 
pažamo, da ekipa Govolley na
preduje v igri in v koheziji med 
igralkami, kar je jamstvo za us
pehe v prvenstvu B2 lige. Igralke 
so vse zelo motivirane in to se 
opaža tudi na treningih, kjer sta 
prisotnost in prizadevnost ig
ralk vedno na višku. Prihodnjo 
soboto se bodo varovanke Go- 
volleya ob 20. uri na domačih 
tleh pomerile z ekipo iz Feltreja.

PRVA TEKMA TUDI ZA 1.D
ŽENSKE EKIPE GOVOLLEY

V petek, 2. t.m., se je začelo 
prvenstvo v prvi ženski diviziji 
ekipe Govolley. Ekipo sestavlja
jo Seculin Chiara, Carrara Mo
nica, Černič Mateja, Corsi Kri
stina, Lomedico Valentina, Pic- 
coli Lilly, Princi Giada, Severi Ti
ziana, Sfiligoj Erika, Benedetti 
Elena, Cumin Martina ter Čer
nič Karolina. Trener ekipe je 
Paolo Spazzapan. Prvo tekmo 
so dekleta igrala borbeno; bila 
je v domači telovadnici proti 
U.S. Azzurra. Dekleta so bila 
prva dva seta precej zmedena. 
Po rezultatu 2:0 so dobile zo
pet zaupanje vase in rezultat 
izenačile. V time-breaku pa jim 
je zmanjkalo moči in set izgubi
le. Tekma se je zato končala z 
rezultatom 3:2, a žal ne za dek
leta Govolleya. Ker pa se je pr
venstvo komaj začelo, še ne mo
remo potegniti nobenih zak
ljučkov, lahko pa dekletom vo
ščimo uspešnejše nadaljevanje 
in še lepši zaključek, k o

LJUDSKI  M I S I J O N  O D  21. D O  28.  O K T O B R A  V CERKVI V STIVANU

PASTORALNI MISIJON DEKANIJSKO SREČANJE 
V ZG O N IK U  PEVSKIH ZBOROV

11. PODELITEV N A G R A D  ŠPORT IN ŠOLA

PRIZADEVNOST V ŠOLI SE SELI 
TUDI NA DRUGA PODROČJA

Nagrada Šport in šola, ki jo 
prireja Združenje slovenskih 
športnih društev v Italiji v so
delovanju s slovenskimi denar
nimi zavodi in ki je namenjena 
dijakom naših šol, ki so se izka
zali tako v študiju kot v športu, je 
letos doživela že enajsto pode
litev v torek, 30. oktobra, v dvo
rani Zadružne kraške banke na 
Opčinah. Nagrajenih je bilo kar 
33 dijakov slovenskih višjih sred
njih šol iz Trsta in Gorice (točne
je 28 iz Trsta in 5 iz Gorice), ob 
tej priložnosti pa so tudi pode
lili diplome udeležencem teča
ja fiskale, ki sta ga skupaj pri
redila ZSŠDI in Slovenski de
želni zavod za poklicno izobra
ževanje. Denarne nagrade so 
prispevale Zadružna kraška ban
ka, Zadružna kreditna banka 
Doberdob-Sovodnje in Banca 
di Cividale-Kmečka banka, na
grajenci pa so prejeli v dar tudi 
izvod Velike knjige slovenskih 
športnih iger in uokvirjeno vi

njeto ilustratorjev Vile&Vampi.
Nagrado Šport in šola so pre

jeli naslednji dijaki in dijakinje: 
Aleksija Ambrosi, Mateja Boga
teč, Nataša Capponi, Biserka 
Cesar, Martina Čoretti, Denis 
Cossutta, Karin Crissani, Mar
tina Cumin, Mateja Černič, De
nis Doglia, Matteo Feruglio, Jaro 
Furlani, Erika Gregori, M itja 
Guštin, Borut Jogan, Jernej Ka
pun, Matjaž Kodrič, Martina 
Lisjak, Nina Luxa, Andrea Ma- 
tiacic, Boštjan Milič, Katja Pe- 
ruzzo, Martina Richiardi, Bojan 
Simoneta, Ivana Sobani, Dario 
Stjepanovid, Kristjan Stopar, Ni
ko Štokelj, OmarTurco, Vlasta 
Ušaj, Giacomo Vanello Premru, 
Tamara Visintin in Matjaž Zac- 
caria. Diplomo o opravljenem 
tečaju fiskale pa so prejeli: To
maž Ban, Sonja Doljak, Valen
tina Gojča, Petra Križmančič, 
Martin Maver, Andrea Mura, 
Danilo Peterin, Iztok Prinčič, 
VVilliam Prinčič, Gorazd Puč

nik, Zvonimir Simoneta, Ksenja 
Slavec, Valentina Strain, Rada 
Subani, Ivica Štok, Aleksij Ti- 
meus in Lara Vižintin.

Iz priložnostnih besed pred
sednika in podpredsednika 
ZSŠDI Jureta Kufersina in Go
razda Pučnika, ravnatelja ZKB 
Klavdija Brajnika in ravnateljice 
SDZPI Tamare Blažina je izha
jalo spoznanje, da se mladi ljud
je, ki se trudijo v šoli, prizadev
no udejstvujejo tudi na drugih 
področjih, tako v športu kot v 
kulturi, pri skavtih, tabornikih 
idr. Kar lepo število odličnjakov 
(20 do 23 odstotkov) je tudi dob
rih športnikov, vsekakor je upa
ti, da bodo mladi športniki tudi 
po koncu študija in športne ka
riere ostali še naprej dejavni 
člani naše narodne skupnosti. 
Poleg tega je bil na torkovi po
delitvi tudi poudarjen pomen 
izobraževanja odborniških kad
rov naših športnih društev.

Tako smo pomenovali ljud
ski misijon, ki je bil v naši žup
niji od 21. do 28. oktobra le
tos. Dali smo mu predvsem 
pastoralni pomen, ker naj bi za
objel vse vernike, ki se pripoz- 
navajo kot sestavni del župnij
skega občestva. Seveda so bili 
povabljeni tudi tisti, ki so od
daljeni, toda niso prišli. O tro
ci so pravočasno ponesli vabi
la po vsej župniji.

Za geslo tega pastoralnega 
misijona smo izbrali besede iz 
Sv. pisma: Tvoje obličje, Go
spod, naj spoznam!

Ves teden je bil pri nas in 
vodil misijon misijonar p. An
drej Božič iz Vipavskega Križa. 
Vsak večer je zbrano, lepo in 
zanimivo nagovarjal vernike 
pri sv. maši. Vpletal je tudi do
godke iz svojega življenja, ki ga 
je 44 let preživel v Braziliji, od 
teh polovica kot predavatelj na 
univerzah in visokih šolah, po
lovico let pa med Indijanci ob 
Am azonki. Obiskal  je tudi  
družine, čeprav vseh ni mogel, 
ker je vedno bil lepo sprejet in 
se je pogovarjal z vsemi. Srečal 
se je tudi z odraslimi, otroki in 
mladino v župnišču, kjer je ve
dno pritegnil pozornost in za
nimanje za svoje podajanje mi
sli in dogodivščin. Prisrčno je 
bilo tudi srečanje z bolniki po 
domovih, kjer jim  je prinašal 
sv. obhajilo in opogumljajočo 
besedo. Imeli smo tudi molitve
no uro in spokorno bogo
služje. Udeležba ni bila vedno 
zadovoljiva. Kljub temu je pa

storalni misijon pomenil duho
vno prenovo in dal spodbudo 
za nadaljnje krščansko priče
vanje v tem našem cerkvenem 
občestvu.

Nedeljska zaključna sv. ma
ša je bila zelo slovesna, vodi
telj p. Andrej Božič je vodil pe
to sv. mašo in cerkveni pevski 
zbor je ubrano in lepo prepe
val. Domači župnik Jože Mar- 
kuža se je zahvalil misijonarju 
za vse njegovo delo, požrtvoval
nost in spodbudne besede ter 
ga povabil, naj ob bližnji svoji 
zlati maši ponovno obišče zgo- 
niško župnijo. Zahvalil se je tu
di vsem gostiteljem in dobrot
nikom, udeležencem pastoral
nega misijona, pevcem in go
spem, ki so okrasile cerkev ter 
pripravile po sv. maši vse, kar 
je bilo potrebno za družabnost 
v župnišču. Tako se je spet nu
dila priložnost, da smo se skup
no pogovarjali in se veselili 
tega časa milosti, miru, sprave 
in odpuščanja. Upajmo, da bo 
pastoralni misijon obrodil tudi 
duhovne sadove. Zahvalna pe
sem ob koncu sv. maše je bila 
zahvala dobremu Bogu za vse 
prejete milosti in za ugodno 
vreme, ki je spremljalo ves mi
sijonski čas. Zadnji misijon v 
zgoniški župniji je bil pred 26. 
leti za sveto leto 1975. V priho
dnje bi morali poskrbeti, da bo 
ljudski misijon vsaj vsako de
seto leto in ob izrednih verskih 
spominskih dogodkih ali oblet
nicah ob verskih jubilejih.
—— — — IM

V novi štivanski cerkvi, tisti 
z Goršetovim Angelom miru na 
južnem zunanjem vogalu cer
kve, je bilo v nedeljo, 4. t.m., 
pod večer drugo dekanijsko 
srečanje pevskih zborov v orga
nizaciji domače župnije sv. Ja
neza Krstnika in s sodelova
njem Zveze cerkvenih zborov iz 
Trsta ter Fantov izpod Grmade 
(na sliki, arhivski posnetek). V 
uvodnem pozdravu je domači 
župnik g. Giorgio Giannini pou
daril pozitivnost takih srečanj, 
ki naj spodbujajo organiste in 
pevce, da vztrajajo pri svojem 
poslanstvu. Nastopila sta žen
ska cerkvena zbora iz Štivana 
in Mavhinj, prvega vodi Olga 
Tavčar, drugega pa Majda Per- 
tot Legiša, pel je nato ženski 
zbor Devin, ki ga vodi Herman 
Antonič, pod vodstvom Iva Kra
lja pa sta nastopila mešani far
ni pevski zbor iz Šempolaja in 
moški zbor Fantje izpod Grma
de, ki ju je na orgle spremljala 
Rosanda Kralj Gantar. Večerje 
zaključil mešani cerkveni zbor 
Devin, ki ga vodi Herman An
tonič. Med nastopom je pove
zovalka sporeda Sidonija Rade- 
tič prebirala razne odlomke o 
pomenu in vlogi cerkvenih zbo
rov, ki jim je prvo poslanstvo so
delovanje pri bogoslužju, dru
ga njihova naloga pa ohranja
nje pevskega bogastva, ki mo
goče ne sodi več v sodobno li
turgijo, a pomeni nadvse po
memben delež naše kulturne 
dediščine. Prebrala je tudi mi
sel muzikologa Eda Škulja, da

petje med liturgijo ustvarja bo
goslužni zbor, ki ga sestavljajo 
verniki, zbrani pri bogoslužju iz 
notranjih nagibov vere in lju
bezni ter pri bogoslužnih opra
vilih notranj in osebno sodelu
jejo. Petje v veliki meri pomaga 
pri ustvarjanju potrebnega oz
račja notranje povezanosti, saj 
glasba sega globlje v srce kot 
beseda. Zato petje tako moč
no združuje in povezuje ljudi.

Ob koncu lepega večera z 
zanimivim sporedom je prisot
ne v imenu ZCZ nagovorila Ber
ta Vremec, ki je zborom pode
lila v spomin na srečanje pe
smarico z Izborom skladb Sta
neta Maliča ter nastopajoče po
vabila k sodelovanju na zboro
vski reviji Pesem jeseni, ki bo na 
začetku decembra v Boljuncu.

1 5
ČETRTEK,
8 . N O V E M B R A  
2001



NOVI GLAS /  ST. 42 2001

AKTUALNO

P O Z IV  S KU P N E G A  PREDSTAVNIŠTVA GLEDE POPISA PREBIVALSTVA PRISOTEN T U D I  PREDSEDNIK D R Ž A V N E G A  Z B O R A  RS BO R UT  PAH OR

16
ČETRTEK, 

8 . N O V E M B R A  
2001

PISMO PREDSEDNIKU 
REPUBLIKE CIAMPIJU

Skupno predstavništvo slovenske manjšine v Italiji je sklenilo začeti z akcijo s prote
stnim pismo predsedniku republike Ciampiju zaradi zapletov z obrazci za popis prebival
stva. Pismo, ki je na razpolago na sedežih društev, organizacij in pri našem uredništvu, 
lahko izrežete iz našega časnika in ga pošljete na navedeni naslov. Skupno predstavništvo 
opozarja, da tudi pošiljke predsedniku republike potrebujejo poštno znamko.

Spošt.

PREDSEDNIK ITALIJANSKE REPUBLIKE  

CARLO AZEGLIO CIAMPI 

Palača Kvirinala 

RIM

Podpisani-a .............. ............................................................., državljan-ka
ime priimek

Italijanske Republike in pripadnik slovenske narodnostne skupnosti v

Italiji, rojen-a v .............................  dne .................................................. , sta-

nujoč-a v .................................................................................................... , prote-
občina naslov

stiram, ker ob letošnjem 14. popisu prebivalstva Zavod ISTAT ni tiskal 

pol tudi v slovenskem jeziku.

Podpisani-a smatra, da pomeni tako ravnanje hudo kršitev pravice do 

rabe slovenskega jezika v odnosu z javnimi oblastmi, ki je zajamčena z 

zakonom.

Podpisani-a trdi, da je takšno ravnanje protizakonito, ker niža raven

zaščite slovenščine in Slovencev v Italiji. To je tudi v nasprotju z 8. in 28.
členom zakona št. 38/2001. (Zakon o zaščiti slovenske manjšine v Italiji).

dne

POKLON ŽRTVAM V GONARSU

A

kraj

Podpis:

AL PRESIDENTE DELLA REPUBBLICA ITALIANA 

CARLO AZEGLIO CIAMPI

Palazzo del Ouirinaie

ROMA

II (La) sottoscritto (-a ).........................................................................., citta-
nome cognome

dino (-a) della Repubblica Italiana ed appartenente alla comunita ‘nažio-

nale slovena in Italia, nato (-a) a ......................................................... il

.............................., residente a .............................................................................
comune indirizzo

...............................................intende con la presente protestare nei riguardi

deli’ ISTAT per non aver provveduto, in occasione del 14° censimento 

generale della popolazione, a stampare i relativi questionari anche in 

lingua slovena.

II (La) sottoscritto (-a) ritiene tale comportamento profondamente le- 

sivo del suo diritto all'uso della lingua slovena nei rapporti con le pub- 

bliche autorita), come garantito dalle vigenti leggi.

II (La) sottoscritto (-a) ravvisa in tale comportamento delMSTAT un’il- 

legittima riduzione dei livelli di tutela della lingua e della minoranza slo

vena in Italia, nonche una violazione degli articoli 8 e 28 della legge 

38 /2001 recante norme a tutela della minoranza linguistica slovena 

della regione Friuli-Venezia Giulia.

Firma: .................................
i____________________________________________________  i

Delegacija Republike Slove
nije, ki jo je vodil predsednik 
Državnega zbora Republike 
Slovenije Borut Pahor, seje na 
pokopališču v Gonarsu ob ko
stnici in spomeniku interniran
cem na dan Vseh svetih poklo
nila spominu več kot 400 umr
lim slovenskim žrtvam fašis
tičnega nasilja, ki so med dru
go svetovno vojno umrli v tem 
italijanskem koncentracijskem 
taborišču.

S Pahorjem je bila tudi ge
neralna konzulka RS v Trstu 
Jadranka Šturm Kocjan, prisot
ni pa so bili tudi predstavniki 
novogoriške občine, občine 
Šempeter-Vrtojba in predstav
niki slovenskih borčevskih in 
veteranskih združenj. Na po
kopališče pa je prišla tudi de
legacija z Gonarsom pobrate
ne občine Vrhnika, ki jo je vo
dil župan Vinko Tomšič. Igral 
je Pihalni orkester Salonit iz 
Anhovega.

Župan iz Gonarsa Ivan Cig- 
nola je prisotne najprej poz
dravil in dejal, da sta poko
pališče in kostnica v Gonarsu 
"kraj spomina in bolečine, kraj, 
ki nas mora danes spominjati 
hudih časov in žrtev, ki nas 
opominjajo, da se kaj podob
nega ne sme nikdar več pripe
titi, saj si moramo vsi narodi 
prizadevati za spravo in soži
tje!" Zupan je ob spomeniku

&
žrtvam prebral tudi pretresljivo 
pismo nekega slovenskega in
terniranca, ki je pisal svojcem, 
a so ga takratne fašitične obla
sti prestregle, ga cenzurirale in 
ga pred kratkim našli v voja
škem arhivu v Vidmu. Za kroni
ko moramo poudariti, da obča
ni Gonarsa že 28 let več kot 
zgledno skrbijo za spomenik in 
kostnico žrtev nekdanjega ta
borišča.

Predsednik DZ RS Borut Pa
hor se je v svojem nagovoru 
prav tako spomnil žrtev nasi
lja med drugo svetovno vojno.

"Danes se na tem mestu 
spominjamo tistih, ki so dali 
svoja življenja zato, da mi da
nes živimo v miru," je dejal Pa
hor in nadaljeval z mislijo, da

"smo danes vsi mi žrtvam dolž
niki za mir in svobodo" in si 
moramo zato prizadevati za tra
jen mir in sožitje med narodi, 
za sodelovanje in odpravo pre
grad med ljudmi.

"Vojne so nam prinesle to
liko zla in vedno so imele na
men premikati državne meje, 
tiste meje, ki jih v Evropski uniji 
ne bo več, in prav zato naj nam 
bodo žrtve iz Gonarsa in od dru
god opomin, da bomo zmogli 
graditi strpnejši, svobodnejši 
svet in se bomo zavzemali za 
plodno sožitje, spomeniki pa 
naj vsem služijo za nadaljnje o- 
hranjanje spomina na tiste, ki 
so zaslužni za našo svobodo."

Poleg slovenske delegacije 
sta venec ob spomenik žrtvam 
nasilja v Gonarsu položili tudi 
delegacija Slovenske kulturno 
gospodarske zveze, delegacija 
pobratene občine z Vrhnike, 
od koder je bilo največ premi
nulih v Gonarsu; prisotni so bili 
tudi predstavniki hrvaške drža
ve in nekaj internirank v nekda
njem taborišču, ki so v Gonars 
prišle z Reke.

Generalna konzulka RS Jad
ranka Šturm Kocjan pa je iz 
Gonarsa odšla na pokopališče 
v Gorico, kjer je v spremstvu 
položila venec pred spomenik 
padlim in pogrešanim med 
drugo svetovno vojno.
— — |UP

PREJELI S M O

LABODJI 
SPEV

V Demokraciji št. 44 1.no
vembra 2001 (tudi v Primor
skem dnevniku) je  bilo objav
ljeno hvalevredno odprto p i
smo slovenskim vrhunskim  
politikom s Kučanom na čelu. 
Podpisniki so zamejski Sloven
ci, med njimi kar nekaj imenit
nih imen. V tem odprtem ču
stvenem prikazovanju proble
mov v zvezi s popisom prebi
valstva, ki ga izvaja italijanski 
urad za statistiko ISTAT, je  na
vedenih kar nekaj "kršitev" lon
donske spomenice, posebnega 
statuta iz leta 1954, osimske 
pogodbe iz leta 1975, razsodb 
ustavnega sodišča iz let 1982 
in 1992 $t. 28 ter št. 62 in cela 
vrsto drugih določil, ki naj hi 
predstavljala zaščito slovenske 
narodne manjšine pod italijan
sko oblastjo. In to kljub pose
gom SKCZ, SSO ter sedmih 
županov "dvojezičnih" občin 
(uradno te občine niso dvo
jezične, kar zelo nazorno pri
kazuje prav zadnje ravnanje 
devinsko-na brez inskega župa
na Voccija na področju dvo
jezičnosti!). Pri italijanskih po
litik ih  so protesti omenjenih 
"krovnih" organizacij prav tako 
upoštevani kot protesti gibanja 
proti za tiranju kokoši in zajcev.
V vseh povojnih letih smo priče 
takim protestom z vso "podpo
ro " strank, ki imajo volilna 
lovišča v slovenskem rezerva
tu. Nič koliko obljub je bilo da
nih, na vseh visokih vladnih rav
neh (v levih in desnih alterna
tivah). In mi še venomer nase
damo in sprejemamo opraviči
la, posebno iz levičarskega ta
bora, ki "dokazujejo"  objekti
vne ovire v izvajanju določb 
omenjenih sporazumov (dodal 
hi še mirovno pogodbo iz leta 
1947). Kdaj bomo nehali jalo

vo tarnati? Od konca vojne do 
danes smo, kar zadeva narod
no identiteto (zaradi neurad- 
nosti slovenskega jezika) bi
stveno nazadovali. Asimilacija 
se je  obnesla tudi v nekdaj či
sto slovenskih vaseh. A li smo 
se kdaj vprašali, kdo je kriv za 
tako stanje? Odgovori so na 
dlani, le pogum je  treba imeti 
in se ne zatekati v molčečnost 
zaradi ideološke indoktrina
cije.

Omenjeni gospodje, kate
rim je odprto pismo namenje
no, ne bodo prav nič naredili, 
kot niso tudi tedaj, ko so imeli 
škarje in p/a tno ter delili Sloven
ce na desne in leve in jih  pro
dajali sosedovim strankam za 
volilne kunce. Ne smemo poza
biti, da se miselnost teh veljakov 
ni spremenila po letu 1991, le 
metoda je  prefinjeno drugačna 
za iste prejšnje cilje. Bolj bomo 
tarnali nad našo revščino nacio
nalne istovetnosti, bolj nam 
bodo obljubljali boljšo bodoč
nost v okviru svoje utrjene vla
davine. Le potrpežljivi moramo 
biti in vse se bo lepo izteklo, ko 
bomo vendarle imeli "evroiden- 
titeto" in ne bo več potreben 
lokalni idiom.

Ker podpisniki omenjajo 
stanje nemške manjšine na Juž
nem Tirolskem, naj tudi anali
zirajo, kako je do takega stanja 
prišlo. Naj se malo zamislijo, 
kakšne so bile metode njihove 
matične države, ki ni izšla iz 
"avnojskega bratstva i jedin- 
stva".

Italijani bodo v EZ dokaza
li, da je  naša manjšina zavidlji
vo "varovana in zaščitena" (to 
bodo potrdili tudi "slovenski" 
predstavniki - ju ri & Co, ki so 
nam pripravili "španski kom
promis" in “zaščitni zakon" in 
vneto zavračajo vzajemnost z 
italijansko manjšino v Slove
niji). Omenjeni "gospodje" na 
čelu Slovenije pa bodo kar na
prej širili m ultikulturnost in

čezmejno sodelovanje v neiz
mernem sožitju in njim p ri
rojenem, v polstoletnem doka
zanem "človekoljubju

Tudi sam se pridružujem  
protestom z upanjem v uspeh!

PAVEL EERLUGA,
6223 - KOMEN 45

PREJELI S M O

K O M U N IZEM :  
JE BIL ALI 
NI BIL?

Po maju 1945 se je  v Slove
niji polastila oblasti komunistič
na partija in jo  obdržala vse do 
osamosvojitve - in je gospodo
vala samo ona edina!

Večina slovenskih zgodovi
narjev, izšolanih po vojni pod 
vplivom komunistične doktrine, 
sedaj po osamosvojitvi besede 
komunistična diktatura skoraj 
ne uporabljajo in jo  raje opišejo 
z raznimi izrazi. Za zgled - ali 
kot navodilo -jim  je sam držav
ni predsednik - bivši komunist 
in član bivše komunistične obla
sti - Milan Kučan, ki se besede 
komunizem oz. komunistična 
diktatura izogiba, kadarkoli 
omenja tisto obdobje in oblast. 
Kot dokaz naj bo njegov poz
dravna nedavni proslavi 150-let- 
nice Mohorjeve družbe v Celo
vcu dne 28. septembra letos. 
Dejal je : “ ...Mohorjeve niso 
zgrešili hudi udarci, namenjeni 
Slovencem v času nacizma in 
fašizma in raznarodovalnih pri
tiskov. Niso se je izognili n iti su
rovi časi medvojnega in povoj
nega dogajanja med Slovenci 
ter neprijaznosti ideoloških de
litev in nestrpnosti po koncu 
druge svetovne vojne". Kako 
premeteno in namerno izbrani 
izrazi namesto besede diktatu
ra komunistične partije in njene 
(edine, monopolne!) oblasti!

 MK


